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I S T R A  IN M l

P re d  d n e v i  s m o  p o  sr e d s tv ih  ja v n e g a  
o b v e š č a n ja  s l iš a l i  o  u v e d b i  in te g r a ln e  d v o je z ič n o s t i  v  
h rv a š k i Istri. Ta n a j  b i  ve lja la  v  c e lo tn em  ja v n e m  ž iv lje n ju , 
k je r  n a j  b i  b ila  p o le g  h rv a š č in e  p r is o tn a  tu d i  ita lija n šč in a .  
S te m  n a j  b i  r e p u b lik a  H rv a ts k a  v  v se m  za d o s ti la  p o tr e 
b a m  ita li ja n s k e  s k u p n o s t i  o d  U m a g a  in  R o v in ja  d o  P u lja  
in  R eke. To j e  sp re je l is tr s k i p a r la m e n t ,  o č itn o  s p r iv o l i t 
v ijo  Z a g re b a  in  v r h o v n ih  o b la s ti rep u b like .

Is trs k i I ta li ja n i (d e l je n i m e d  S lo v e n ijo  in  H r v a š k o )  so  
n a  sp lo šn o  ž e  m n o g o  b o lj z a š č i te n i  k o t  S lo v e n c i v  Ita liji. 
C eje  b ila  d o  n e k a j  le t n a z a j  je z ik o v n a  e n a k o p r a v n o s t b o lj 
n a  p a p ir ju  k o t  v  re a ln o s ti  k a r  p a  n e  ve lja  z a  s lo v e n sk o  
Istro , sa j j e  v  K opru , P o rto ro žu , I z o li  in  P ira n u  v e d n o  ve lja 
la  p o p o ln a  z a š č ita  - j e  se d a j to  tu d i  v  h r v a š k i  Is tr i p o s ta lo  
s tvarnost.

To j e  s k le n il  is tr s k i d e ž e ln i  p a r la m e n t  (D ie ta )  v  P oreču  
ln  ta k o  iz p o s ta v i l  d e že lo  k o t  p r v o  p o p o ln o m a  d v o je z ič n o  
1'E vrop i. Slo j e  n a m r e č  z a  to, d a j e  p o s ta l  ita l i ja n s k i  j e z i k  
lze n a č e n  (p a r if ik a c ija  h r v a š k e m u  d r ž a v n e m u  je z ik u ) .  V  
Ita liji j e  n e k a j  p o d o b n e g a  v  D o lin i A osta , k je r  se  v  e n e m  
sa m e m  č le n u  d e že ln e g a  s ta tu ta  u r a d n o  iz e n a č u je fr a n c o 
sk i  j e z i k  z  i ta li ja n s k im .

P ro b lem  Is tre  j e  s e v e d a  svo jsk i. P red vsem  g re  d a n e s  z a  
d v o jn o  d rž a v n o s t, s a j  j e  rec im o  v e lik a  v e č in a  I ta l i ja n o v  v  
h rv a š k e m  d e lu  p o lo to k a  (Pulj, R eka , R ov in j, Poreč, P a z in ), 
m n o g o  m a n jš i  d e l p a  j e  v  s lo v e n s k i Istri. D a n e s  o b r a v n a 
v a m o  se v e d a  v  g la v n e m  s ta tu s  I ta li ja n o v  n a  H rva šk e m .  
R esje , d a  j e  v  s lo v e n s k i Is tr i ( v  ž e  p r e j  o m e n je n ih  sred išč ih )  
ž e  k a r  se  d a  d o b ro  u re je n  p o lo ž a j  m a n jš in e . In  to  tu d i  v  
z u n a n je m  v id e zu . D v o je z ič n a  to p o n o m a s t ik a  j e  p o v s o d  
p r is o tn a , b r e z  o z ir a  n a  š te v ilč n o s t  i ta li ja n s k e g a  p r e b i 
va lstva , k i  š te je  v  s lo v e n s k i Is tr i le  n e k a j  tiso čev  Ita lija n o v .  
S lo v e n ija  s i  to re j n im a  k a j  o č ita ti  g le d e  za šč ite .

N a j še  tu  sp o m n im o , d a  j e  b il  tu d i  v  h r v a š k e m  d e lu  Is tre  
in  K v a rn e ra  (o to k  Cres, z la s t i  p a  K rk )  n e k o č  m o č n o  v i
d e n  s lo v e n s k i de lež . P ri te m  la h k o  z la s t i  o m e n im o  d v a  
šk o fa  S lovenca , k i  s ta  s k o r a j p o lo v ic o  20 . s to le tja  vo d ila  
h r v a š k e  in  i ta li ja n s k e  v e r n ik e  n a  K rku . To s ta  b ila  dr. A n 
to n  M a h n ič  in  dr. J o s ip  S rebrn ič , o b a  g o r iš k a  ro ja ka . Z la 
s t i  š k o fM a h n ič je  tu  v  z e lo  te ž k ih  ča sih  v  d o b i p r v e  s v e to v 
n e  vo jn e  o d lo č n o  b r a n i l  g la g o lsk o  s lo v a n sk o  b o g o s lu ž je  
m  to m e d  v e d n o  h u jš im  ita li ja n s k im  p r i tis k o m , k a r  j e  tu d i  
sa m  p la č a l s  k o n fin a c ijo . G o r iča n o m , p a  tu d i  T rža č a n o m  
Je tu d i  z e lo  z n a n a  o seb n o s t, k i  j e  p r a v  ta k o  p o m e n i la  
n e k a k o  v e z  m e d  h r v a š k im  in  s lo v e n s k im  e le m e n to m  v  
Istri. To j e  b il  dr. S to ja n  B ra jša , h r v a š k i  Is tra n  i z  P a zin a , 
Ze ta jn ik  šk o fa  M a h n ič a  n a  K rk u , p o te m  p a  z n a n  o d v e t
n ik  in  k a s n e je  tu d i  š o ln ik  v  G oric i in  Trstu.

Z a k a j  o  v se m  te m ? Če im a  d a n e s  ita li ja n s k a  m a n jš in a  
v  Is tr i p r i z n a n e  s k o r a j  vse  p ra v ice , p a  se  m o r a m o  S lo v e n 
c i v  I ta li j i  š e  v e d n o  b o r i t i  z a  n a jb o lj o s n o v n o  e n a k o p r a v 
nost. Te ( k l ju b  z a š č i tn e m u  z a k o n u )  p a  še  ni. I ta l i ja n s k i  
t isk  j e  ob  z a d n j ih  s k le p ih  v  h r v a š k i  Is tr i d o b ro  p o d č r ta l  
za d o v o ljs tv o  o b  d o se ž e n ih  u sp e h ih  sv o je  m a n jš in e .

V  p r e jšn ji v la d a v in i  gen . T u d jm a n a  j e  b ilo  z a n je  m n o g o  
težje. N ek a te re  ž e  p re jšn je  p r id o b itv e  so  o sred n je  za g re b šk e  
ob la s ti a li  su sp en d ira le  a li  p a  prek lica le . s t r a n  2

A N D R E J  B RAT UŽ

HIIISBHS
N a še  g e n e ra c ije  m o ra jo  b it i  d a n e s  b o lj k o t  

k d a jk o l i  p r e j  sp o so b n e , d a  d o k o n č n o  p r e m a 
g a jo  in  iz k o r e n in i jo  ta  n e z g o d o v in s k a  s ta 
lišča, i z  k a te r ih  še  v e d n o  č rp a jo  ž iv lje n js k e  

so k o v e  tis ta  č u s tv a  n e s trp n o s ti in  k sen o fo b ije , 
k i  so  v e d n o  p re d s ta v lja la  o sn o v n o  p r e m is o  

z a  id e o lo šk e  k o n fl ik te ,  k i  so  p o te m  p o s ta ja l i  
p o litič n i, d r u ž b e n i  in  k o n č n o  tu d i  vo jaški... 

Z a to  se  d anes, v  č a su  re la tiv n e g a  b la g o s ta n ja , 
sp o m n im o , d a  so  to  b la g o s ta n je , ta  n a ša  

c iv iliza c ija  in  n a ša  sv o b o d a  tu d i  in  p r e d v s e m  
ž r tv e  to lik ih  m e d  n a š im i starši, k i  so  b ili  

p ris iljen i, d a  so  v  d ru g ih  d eže la h , m e d  d r u g i
m i  “b ra ti"  is k a li  m o ž n o s t  z a g o to v itv e  d o s to j

n eg a  ž iv l je n ja  z a s e  in  z a  svo je  d ru ž in e .  
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NA S P R E J E MU  V C A N K A R J E V E M D O M U  V LJUBLJ ANI

"PEPELNI DAN NI TVOJ VEČ DAN, 
TVOJ JE VSTAJENJA DAN"

Kot sm o kratko poročali v 
z ad n ji, v e lik o n o čn i številki 
Novega glasa, sta  Svet sloven
skih organizacij (SSO) in Slo
venska kulturno gospodarska 
zveza (S KG Z ) v torek, 10. t. m 
priredila v Cankarjevem dom u 
v Ljubljani sprejem, na katerem 
sta se v imenu vseh včlanjenih 
organizacij in ustanov zahva
lila Sloveniji in njenim predsta
vnikom na vseh ravneh za po
moč in oporo  v dolgoletnih pri
zadevanjih za odobritev zako
na, ki naj celostno zaščiti pra
vice slovenske narodne manjši
ne v Italiji. Pred številnimi ugle
dnimi predstavniki slovenske
ga  p o litičn eg a  živ ljenja sta  
spregovorila  p redsedn ika  o- 
beh krovnih organizacij, Rudi 
Pavšič (SKGZ) in Sergij Pahor 
(SSO). Zatem  je prevzel bese
do predsednik Republike Slo
venije, čigar izvajanja tako po 
svoji vsebini kot po svoji ak tu
alnosti zaslužijo največjo po
zornost. Zato objavljam o od
lomke govora, ki so po našem  
bistvenega pom ena.

ENOTNOST V RAZLIČNOSTI
"Sprejemanje zakona je bila 

za vas - je  dejal predsednik RS
- velika preizkušnja. Z njo ste 
obogatili hotenja Evrope priho
dnosti, ker sle uveljavili pravi
co do drugačnosti in odgovor
nost do sk jpn ih  dem okratič
nih vrednot in hotenj. Zmogli 
ste ohraniti svojo notranjo po 
litično različnost, pri tem  pa se 
v svojih zahtevah od pravic, ki 
vam gredo na temelju italijan
skega prava, evropskih načel in 
osimskih sporazumov, tako do 
države, katere lojalni državlja
ni ste, kot do Slovenije, znali 
postaviti dosto janstveno in e- 
notno. A rgum entirano in vz
trajno ste zagovarjali interese 
svoje narodne pripadnosti in 
svoje narodne  sam obitnosti. 
Zato je tudi utem eljeno priča
kovanje, da boste znali ohraniti 
povezanost svojih manjšinskih 
vrst, ko boste zdaj stopili na tru
da polno in verjetno nič manj 
zahtevno pot uresničevanja do
ločil zakona".

O PO RA PRI NADALJNJEM 
DELU

"D obro preizkušeno oporo  
boste  tudi imeli - je  nadaljeval 
predsednik Kučan - v dem okra
tičnih silah Italije. Upravičeno 
jo pričakujete tudi od države

svojega m atičnega naroda, ki 
je  tej podpori zavezana s svojo 
ustavo in s svojim pristajanjem 
na evropska načela  urejanja 
pravic in varovanja položaja 
manjšin in ki je prav ob spre
jem anju tega zakona dokaza
la, da zm ore politično voljo za 
eno tno  politiko, ko gre za de
m okratične interese naroda in 
njegovih manjšin v sosednjih 
državah".

OBVEZNOSTI MATIČNE 
DRŽAVE

Ko om enja predsednik RS 
obveznosti m atične države do 
naše slovenske manjšine, naj
prej poudarja "krepitev njene 
ekonom ske moči in bogatenje 
njenega kulturnega življenja", 
ki sta "ena temeljnih dolžnosti" 
slovenske države. Ta pa "ne sme 
posegati v sam osto jno  odlo
čanje manjšine o prednostnih 
nalogah in projektih, pom em 
bnih za njen obstoj. Manjšina 
je  in m ora ostati sam ostojen 
subjekt in sam a nosi največji 
del odgovornosti za svoj obstoj 
in prihodnost".

MANJŠINA NAJ BO  
ODGOVOREN SUBJEKT

" Za pom oč, tudi finančno, 
za njeno porazdelitev na posa
m ezne projekte in njihove no
silce mora manjšinsko vodstvo

-je  še dejal predsednik Kučan
- sam o prevzeti odgovornost 
pred m anjšino in pred državo 
m atičnega naroda. N eposred
no financiran je  posam ezn ih  
delov manjšine iz Ljubljane bi 
lahko bilo neposredno vm eša
vanje v sam ostojnost in subjek
tiviteto manjšine, kar ne krepi 
ne njene sam ostojnosti ne od
govornosti in ne sam ozavesti. 
Je lahko skrbništvo, ki ni osvo
bojeno  funkcionaliziranja, in 
tudi pogojevanja te  pom oči s 
političnimi zahtevam i".

VPRAŠANJA, KI ŠE ČAKAJO 
NA O DG O VO R

Govornik se je dotaknil tudi 
kočljivega vprašan ja , kdo je 
odgovoren za nekatere napa
ke, zagrešene v samostojni Slo
veniji. V tej zvezi je  takole re
kel: "V preteklosti je  bilo prav
v ravnanjih slovenske države 
storjenih več napak, ki so m oč
no prizadele manjšino, finanč
ne in gospodarske temelje nje
ne sam ostojnosti ter s tem tudi 
njeno sam ozavest. Ne bo se 
nekoč v prihodnosti m ogoče 
izogniti odgovoru na vpraša
nje, kateri politični interesi in 
zakaj so tudi v sam ostojni Slo
veniji vodili do ravnanj, ki so 
izpodkopavala prav gospodar
ske temelje položaja slovenske

m anjšine v Italiji in poglablja
la delitve znotraj nje".

KO DRŽAVNE MEJE 
NE B O D O  VEČ LOČNICE

Predsednik Kučan je v zad
njem delu svojega govora spo
mnil, kako se Slovenija priprav
lja na vstop v Evropsko zvezo. 
Ko bo Slovenija postala njena 
članica, "ne bo več m ogoče 
živeti - je  dejal -, kot da  ste 
(m anjšina, nam reč, op.ur.) ob 
robje, včasih tudi m oteče, na
ro d n eg a  p ro s to ra , ki se mu 
spodobi posvečati le nekaj pre- 
stolniške pozornosti, kajti Slo
venija je na stičišču slovanske
ga, germ anskega, m adžarske
ga in rom anskega sveta. O d
prta bo k tem vsem svetovom, 
slovenska m anjšina v so sed 
stvu, v vseh teh deželah pa bo 
zmeraj bolj povezovala sloven
sko stvarnost z drugimi. Ne bo 
obrobje, tem več stična točka, 
vsakdanja intelektualna, duho
vna in gospodarska vez. To pa 
kliče po jasn i in m oderni razvi
dnosti vsake identitete, oseb
ne in skupne, narodne. Samo 
notranje trdni se lahko sam o
zavestno odprem o k drugač
nim. Zato je zakon, v katerega 
vlagam o naša upanja in za ka
te rega  danes izrekam o priz
nanje in zahvalo vsem, ki so 
n jegov  tak o  želen i sp re jem  
končno omogočili, lahko tudi 
uvodni korak k našim skupnim 
dejanjem  za notranje svobod
no, trdno in odprto  slovenstvo, 
za dem okratične in dobrona
m erne povezave tako m ed na
mi kot s sosednjo Italijo".

EDINSTVENA PRILOŽNOST 
ZA TRST IN GORICO

V novo nastalih okoliščinah 
im ata Trst in G orica zdaj pri
ložnost -je  zaključil svoj govor 
predsednik Milan Kučan - da 
"iz položaja m est na ločnici 
držav in narodov, kakršnega 
jima je dodelila nedavna zgo
dovina, postaneta  vitalni m e
sti, ki ju bo povezoval in usmer
jal skupen pogled  v p rihod
nost. To bi bil največji želeni 
učinek tega zakona".

" P ep e ln i d a n  n i tv o j v e č  d a n , 
tv o j je  v s ta je n ja  d a n ."  Gotovo 
ni bil gol slučaj, da je  p redsed
nik slovenske države svoj v bi
stvu program ski govor končal 
z mislijo goriškega slavčka Si
m ona G regorčiča.

I A l o j z  Tul
O  O D M EV IH  NA PO R O Č IL O  Z G O D O V IN A R JE V

j M a r t i n  M a r u s s i
ZAM EJSKA D U Š A  P O D O B N A  M O JZESO VI

J a n e z  P o v š e
LJUDJE V E D O , KAJ H OČEJO

I v a n  Ž e r j a l
LEVA SR E D IN A  LAHKO Z M A G A  LE..

B r e d a  S u s i č
INTIEADA PRERAŠČA V PRAVO V O JN O PREDSTAVITEV K A N D ID A T O V  OLJKE

1
ČETRTEK,  
1 9 .  AP RILA  
2001

j I va  K o r š i č  /  i n t e r v j u  
! JANEZ STARINA

D a n i j e l  D e v e t a k  /  p o g o v o r  
B O G D A N  CIGLIČ

| J u r i j  Pa l j k
! "VSTAL JE K R ISTUS, UPANJE NAŠE!"

Erik D o l h a r  /  p o g o v o r  
M IKA HAKKINEN



2

N O V I G LA S /  ŠT. 15 2 0 0 1

K R I Z N O  Z A R I S C E  NA B L I Ž N J E M V Z H O D U

V  V

INTIFADA PRERAŠČA
O  ODMEVIH NA PO RO ČILO  V  PRAVO VOJNO

ZGODOVINARJEV

ČETRTEK,  
1 9 .  AP RILA  

2 0 0 1

A L O J Z  TUL

D okaj n e o b ič a je n  način  
objave skupnega poročila itali
janskih in slovenskih zgodovi
narjev o dogajanjih, ki so po
sredno ali neposredno  vpliva
la na odnose m ed slovenskim 
in italijanskim narodom  v raz
gibanem  obdobju  1880-1956, 
je  sicer imel odm ev v medijih, 
zlasti v krajevnem tisku in poli
tičnih krogih, vendar brez ka
kih posebn ih  ali razburljivih 
polemik, kot so m orda nekateri 
krogi pričakovali. To se je  zgo 
dilo predvsem  zaradi tega, ker

N O V A  K O M I S I J A  
V L J U B L J A N I

PRVO SREČANJE

D ne 12. t.m. je bilo v Ljublja
ni prvo srečanje m ed predstav
niki obeh krovnih organizacij, 
SSO in SKGZ, in člani novoiz
voljene parlam entarne komisije 
za odnose s Slovenci v zam ej
stvu in po svetu. Komisiji pred
seduje poslanec Franc Pukšič, 
ki politično pripada SDS. Pod
predsednik komisije je  Jože Av- 
šič, poslanec LDS, od članov 
prejšnje komisije sta bila potrje
na p o slan ca  Sam o Bevk od 
ZLSD in Marija Pozsonec, ki 
predstavlja madžarsko narodno 
skupnost v Sloveniji. Ostali čla
ni so Jožef Kavtičnik (ZSLD), Ja
nez Podobnik (SLS+SKD), Jožef 
Bernik (NSi), Ivan Kebrič (DE
SUS), Bogdan Barovič (SNS) in 
Bogomir Vnučec (SMS). Pred
stavniki krovnih organizacij so 
izrazili zadovoljstvo, ker je  slo
venski parlam ent spet izvolil ko
misijo za odnose s Slovenci v 
zam ejstvu in po svetu, in so 
hkrati poudarili pom en pred 
kratkim odobrenega zaščitne
ga zakona za Slovence v Italiji, 
pri čem er so opozorili na težav
no delo pri izvajanju zakona in 
na finančne težave, s katerimi 
se slovenske kulturne ustanove 
srečujejo. Člani komisije so se 
obvezali, da bodo posvečali naj
večjo skrb življenjskim proble
mom slovenske manjšine v Ita
liji, in napovedali za drugo po
lovico maja obisk v Trstu, G o
rici in videmski pokrajini.

Istega dne je slovensko dele
gacijo sprejela državna sekre
tarka za Slovence v zamejstvu 
in po svetu Magdalena Tovornik.

ni šlo za nobena nova zgodo 
vinska razkritja ali dognanja in 
tudi splošne politične razm e
re v Trstu in Gorici so se  dokaj 
norm alizirale, kar se je  m ed 
drugim pokazalo v nedavni o- 
dobritvi zaščitnega zakona za 
Slovence. O ba om enjena do
godka nista torej "razgibala" 
trad ic iona lno  nenaklonjen ih  
desničarskih krogov do m anj
šinske problem atike. Po drugi 
strani bi bilo res anahronistič
no, če bi se ob teh priložnostih 
ponovili zrežirani nastopi pro
ti Slovencem. O b tem izpade 
toliko bolj čudno rezervirano 
zadržanje italijanskega notra
njega  m inistrstva do objave 
znanega dokum enta zgodovi
narjev, ki ga je končno ono  sa
mo pred leti naročilo. Prav tako 
je  neprim erno, da predstavnik 
zunanjega m inistrstva pod ta j
nik Ranieri ocenjuje, čeprav v 
osebnem  im enu, da gre v pri
meru "fojb" za obliko "etnične
ga čiščenja"; do drugih delov 
poročila ni zavzel stališča. S 
tem  se je  sam o še bolj zapletel 
v protislovje.

Italijanski vsedržavni tisk je 
o vsebini poročila zgodovinar
jev poročal že pred  njegovo 
objavo v tržaškem italijanskem 
dnevniku (dne 4. aprila), in si
cer na osnovi odlomkov, ki so 
jih pred tem  objavile Primorske 
novice iz Kopra. K zadevi se je  
sicer povrnil po objavi poroči
la, vendar brez kakšnega bist
venega poudarka, razen seve
da na pojavu tako imenovanih

"fojb". Iz celotne slike odm e
vov izhaja nam reč, da bi m ora
lo om enjeno poročilo v glav
nem obravnavati ta  pojav, ka
kor da so vsa d ruga dram atič
na dogajanja v predvojnem  in 
m edvojnem  obdobju  postran 
skega pom ena. To je prišlo do 
izraza še posebno pri krajevnih 
medijih in političnih predstav
nikih. Tega okvira se ne m ore 
znebiti tudi tržaški dnevnik II 
Piccolo, ki sicer v zadnjem  času 
kaže d o lo čen o  o d p r to s t do 
manjšinske problem atike in je 
poročilo zgodovinarjev objavil 
v sp rem stvu  k o m en ta to rjev  
dveh treznih osebnosti, bivšega 
d e m o k ris tja n sk e g a  po litika  
C orrada Belcija in bivšega tr
žaškega žu p an a  in voditelja 
Liste za Trst ter pisatelja Manlia 
Cecovinija. Istočasno pa je s 
poudarkom  objavil intervju z 
om enjenim  podtajn ikom  Ra- 
nierijem, ki ga je podpisal zna
ni dopisnik iz krogov zunanje
ga m inistrstva M auro M anzin, 
ki je iz sogovornika m ed dru
gim izvlekel besede, da so bile 
fojbe največja tragedija in ne
ka oblika etn ičnega čiščenja. 
Poleg tega se večina sp rem ne
ga slikanega gradiva k poroči
lu nanaša na poboje Italijanov 
v istrskih fojbah.

Z gornjim navajanjem  sm o 
želeli bralcem  prikazati, kako 
je bilo širši italijanski javnosti 
prikazano zgodovinsko obdo 
bje 1880-1956 z ozirom  na od
nose m ed Slovenci in Italijani.

ANTONIONE O NAS
Predsednik deželnega od 

bora F-Jk je v pogovoru z odgo
vornim urednikom Primorske
ga dnevnika, ki je bil objavljen 
17. t.m., povedal več pom em b
nih stvari. Med drugim se je  za
vzel za čim prejšnje sprejetje  
Slovenije v EU. Povedal je  tudi, 
da se je  odločil za kandidaturo 
v senat v goriškem volilnem o- 
krožju, ker ga je  za to izrecno 
prosil Berlusconi, ker bi kot člo
vek, ki dobro pozna obm ejne 
problem e in prednosti naše de
žele, lahko koristil m orebitni 
Berlusconijevi vladi. Antonione 
je tudi odločno dejal, da je ob
m ejna lega naših krajev zanj 
"d o d a tn a  v rednost", pravza
prav prednost, ki jo je  vredno

dobro vnovčiti tako na krajev
ni kot državni ravni. Povedal je 
tudi, da se po njegovem m ne
nju italijanska zunanja politika 
v bistvu ne bo spremenila, ker 
se Italija zaveda pom em bnosti 
čim prejšnjega vstopa Slovenije 
v EU. Dejal je tudi, da je bil sam 
za sprejetje zaščitnega zakona, 
v katerem lahko vsakdo najde 
dobre in slabše strani, pom em 
bno pa je, da je  do sprejetja 
sploh prišlo. Povedal je  tudi, da 
se je  sam zavzel, da bi prišlo do 
rednega financiranja, pravza
prav jem anja posojil za nem o
teno delo manjšine, za kar bo 
dala deželna uprava ustrezna 
jamstva.
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V velikem tednu bi morali 
biti kraji, ki so sveti za tri velike 
religije, od katerih sta dve - kr
ščanska in judovska - letos ob 
istem času slavili Veliko noč ozi
roma pasho, odeti v posebno 
praznično atm osfero. Romarji 
pa so se tokrat izognili obisku 
Svete dežele; na ulicah so pre
vladovali izraelski vojaki ter po
licaji in napetost je bila tako vi
soka kot malokdaj prej.

O bstreljevanja, teroristični 
napadi in vojaški posegi so si 
sledili kot na tekočem  traku. 
Najbolj vroča žarišča spopadov 
so bila v mestu Kfar Saba sever
no od Tel Aviva, v taborišču za 
palestinske pribežnike Rafah na 
jugu Gaze in na meji m ed Izra
elom in Libanonom. Tako so v 
soboto, 14. aprila, tiskovne a- 
gencije poročale o dveh bom b
nih atentatih v omenjenem izra
elskem mestu, o vdoru izrael
skih tankov in buldožerjev na 
obm očje v Gazi, ki je  pod nad
zorom palestinskih oblasti, in o 
pouličnih spopadih, ki so tem u 
dejanju sledili in ki so povzročili 
več kot 20 ranjenih. Poročale pa 
so tudi o dvigovanju napetosti

S  1. S T R A N I

ISTRA IN Ml

Zato je  gotovo po  nasto
p u  novega državnega pred
sednika Mešiča tudi italijan
ska skupnost na Hrvaškem  
bolje zadihala. Med drugim  
se sedaj tud i govori o itali
ja n skem  kand ida tu  za  ž u 
pa n a  v Pulju.

M anjšinska vprašanja so 
v glavnem  povsod enaka ali 
vsaj zelo podobna. Zato je  
tu d i pričakova ti, da se bo 
zlasti v duhu  nove Evrope 
tud i to povsod reševalo na  
način, k ije  vreden demokra
cije, svobode in človeškega 
dostojanstva sploh.

na izraelski severni meji, kjer so 
šiitski gverilci Hezbollah z liba
nonske strani meje obstreljevali 
izraleske tanke, pri čem er je en 
izraelski vojak izgubil življenje.

P redvsem  ta  d o g o d ek  je  
sprožil odločno protiofenzivo 
izraelske strani: v nedeljo je iz
raelsko letalstvo udrlo v liba
nonski zračni prostor in bom 
bardiralo radarsko postojanko. 
Sledilo je več napadov letalstva, 
ki so se nadaljavali tudi v pone
deljek. To je bil prvi izraelski na
pad na sirsko postojanko na vz
hodu Beiruta po 1. 1966 in naj
hujši napad, odkar je pred enim 
letom izraelska vojska zapusti
la ozemlja na Golanski planoti, 
ki jih je  zasedla pred 16 leti.

Ne preseneča torej opozo
rilo libanonskega prvega mini
stra Rafiqa Haririja, da bo na 
tak način nova izraelska vlada 
povzročila pravo vojno. Resni
ci na ljubo je minuli teden še 
pred tem dogodkom  marsika
teri kom entator ugotovil, da pa
lestinski protesti (ki jih je  sprožil 
konec lanskega septem bra A- 
riel Sharon s svojim obiskom na 
tempeljskem griču Al Aqsa) in 
reakcija izraelske vojske sedaj 
že preraščajo meje t.i. nove in- 
tifade. Časnik Le M onde je že v 
ponedeljek, 9. aprila, naslovil 
svoj uvodnik "Israel-Palestine: 
la guerre". George Marion v na
tančni analizi ugotavlja, da ne 
gre več za spopad m ed pale
stinskimi terorističnimi skupi
nami ali posamezniki in izrael-

0 B  TISOČLETNICI PRVE 
OMEMBE GORICE,

k i  bo točno v soboto, 
28. aprila, se bo naš list 
s posebnim  poudarkom  
spom nil tega jubileja. 
Počastil ga bo z  besed

nim  in slikovnim  
materialom, k i  v 

glavnem  izhaja iz  
ustvarjalnosti naših  
besedilih in  likovnih  

um etnikov.

sko vojsko in niti za poulični 
protest naveličanega in poniža
nega palestinskega ljudstva, 
pač pa za dnevno m edsebojno 
obstreljevanje z lahkim in tudi 
težkim orožjem; za napade, ki 
jih na eni strani nekako dopu
šča sam  voditelj Palestinske 
narodne oblasti; gre za napade, 
katerih tarča so na drugi strani 
tudi sam e Arafatove straže.

Pri tem  se vsaka od sprtih 
strani - kljub določenim  zna
kom, da nočeta povsem opusti
ti ideje o iskanju dogovora - do
sledno zapira druga pred dru
go. Arafat verjetno računa, da 
se mu "splača" dopuščati nasi
lje, ker misli, da bo tako od ame
riškega predsednika Busha izsi
lil, da prisili Izraelce, naj v poga
janjih ponudijo več, kot so do 
sedaj. Taktiki Ariela Sharona, da 
s katerimkoli sredstvom - tudi 
pravimi vojnimi posegi - one
sposobi nasprotnika in ga pah
ne v zgolj obram bno pozicijo 
(o čem er je sam odkrito govo
ril v intervjuju za časnik Ha'a- 
retz), pa v Izraelu nihče več ne 
nasprotuje. Laburisti, ki sode
lujejo v vladi, so utišali še tiste 
člane, ki so nasprotovali upora
bi nasilja, opozicija pa je  pre
šibka, da bi lahko kakorkoli vpli
vala na odločitve vlade. Zdi se, 
da nihče nima meča, ki bi bil 
sposoben prerezati bližnjevz- 
hodni gordijski vozel. Zato se 
zdi papeževa velikonočna po
slanica, ko je  poudaril, da je 
"mir m ogoč tudi tam , kjer že 
predolgo trajajo spopadi: v Je
ruzalem u in vsej Sveti deželi 
(...)" kot glas vpijočega v puščavi.

SPOROČILO SODELAVCEM 
Sodelavce in dopisnike 

naprošamo, naj svoje pri
spevke oddajo že jutri, 20. 
aprila, ker bo v sredo, 25. 
t.m., tiskarna zaprta in mo
ra uredništvo zaključiti ča
snik en dan prej kot običaj
no. -  U R E D N IŠ T V O

PO V EJM O  N A  GLAS JANEZ POVSE

LJUDJE V E D O ,  KAJ H O Č E J O
Dejstvo je, da ljudje vedo, kaj hočejo in da so  

zrelejši, kot si marsikdo misli. Tako je  šla hitro 
m im o nas nedavna ekološka nedelja, ki je  zajela 
kar 270 m est p o  vsej državi. Velja se  nam reč spo
mniti pričetkov te akcije, ko je  bilo s strani politi
ke dosti obotavljanj, ali bodo ljudje razumeli ne
delje brez avtomobilov, ali bodo takšne ukrepe 
zamerili. Na srečo je  bilo tedanje ministrstvo za 
okolje hrabro in pokazalo se  je, da najširša jav
nost pozdravlja po teze  za zaščito narave in da je  
v tej smeri pripravljena storiti dosti več. Nauk te 
zgodbe je  na dlani: politika pogostom a ljudi sla
bo sodi, jim  ne zaupa in se jih v nekem  smislu 
boji. Takšno m nenje je  dokaz, da s politiko te vr
ste nekaj ni v redu. N e zaupati lastnim ljudem je  
v vsakem primeru eden najbolj obremenjujočih 
družbenih odklonov.

V enaki meri ljudje zelo dobro vedo, kako se  
bodo odločali na bližnjih volitvah in kom u bodo  
dali svoj glas. Po vsej verjetnosti so volitve v tem  
trenutku bolj ali manj že  odločene, čeprav bodo  
seveda poslednje uspešne ali napačne politične  
po teze  odigrale svojo vlogo. Ljudje dobro vedo, 
da bodo izbirali m ed  dvem a načinoma življenja, 
m ed  dvema različnima družbenima m odeloma. 
Na eni strani imajo pred seboj m odel sil desne  
sredine s poudarjeno nacionalno vlogo države, 
z  družbeno vizijo, ki se  m očno  približuje tisti 
ameriški, ter z  ostrejšim pristopom  do priseljeni-

štva oz. nastajanja novega prepletenega sveta. 
Na drugi strani vidijo m odel sil leve sredine z  od
prtim  pristopom  do drugih narodov oziroma na
rodnosti, z  vzdušjem  doslednega sporazumeva
nja na vseh ravneh in za vsako ceno, z  družbeno  
vizijo, ki se  zavzema za socialno varnost in večjo 
ekonom sko enakost ter z  mirnim pristopom  do  
priseljeništva oz. problem ov nastajanja novega 
sveta, ki bo slej ko prej vsepovsod mnogonarod- 
no obarvan. Ljudje se bodo torej odločali pred
vsem  znotraj takšne ali podobne dileme in v tem  
smislu torej odločitev ne bo težka. Toda v tej točki 
velja om eniti taktično šibko točko sil leve sredi
ne, namreč nagnjenost h kontrastom na lastnem  
bregu, pomanjkljivost, ki jo  je  Berlusconijev ta
bor v glavnem odpravil. Odpravil in si skoval p o 
litični kapital. Drug vidik, ki lahko še  vedno vpli
va na volivce, pa je  past ideologije. Kljub m edse
bojnem u zmerjanju na tej ravni je  treba vedeti, 
da je  čas ideologij dokončno mimo, utegne pa  
drobiti prav tabor sil leve sredine. Ker ljudje na
mreč vedo, kaj hočejo, in se bodo  v bistvu odločali 
m edenim  in drugim načinom življenja, m ed  eno  
in drugo zamislijo družbe. To pa pomeni, da bodo  
pri prvi oz. pri drugi politični strani iskali pred
vsem tisto prepričljivost, ki se ji pravi uravnotežen 
in složen politični nastop. In prav v tovrstni str
njenosti in celovitosti je  ključ do volilne zmage.
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AKTUALNO

PREJELI  S M O

VELIKONOČNA
RAZMIŠLJANJA

Bližajoče se volitve m e silijo, da raz
mišljam o trpki usodi naše narodne 
manjšine, ki se ves povojni čas ne more 
otresti vsedržavnih ",botrov" in je  pri
siljena sprejemati sklepe "od zgoraj", 
in to vedno p o d  grožnjo, da, kdor se 
ne bo držal sklepa, bo podprl nam  so 
vražno ali nenaklonjeno desnico, če že  
ne ho proglašen kar za narodnega  
izdajalca. Marsikdo je  tega vsiljevanja 
do grla že  sit! M ed te spadam  tudi sam  
in bom  skušal prikazati nekaj zadnjih  
političnih dogodkov, ki p o  m o jem  
kažejo na izredno nadutost sam ozva
nih "rešiteljev" naše manjšine.

Pred zadnjim i občinskimi volitvami 
v devinsko-nabrežinski občini so se Le
vi demokrati, p o  izrednem  uspehu li
ste Skupaj, ki je  bila sad združenja vseh 
Slovencem in dom ačinom  naklonjenih 
strank, odločili, da vsilijo svojega "ne
odvisnega" kandidata, ki sicer ni bil 
član njihove stranke, ki pa je  že  preho
dil del levih skupin in se  je  takrat pred
stavil kot oljkar zelene barve. Sam s 
svojo privezo zelenih je  zbral nekaj nad  
dvesto glasov, a je  im el toliko moči, da 
j f  zahteval, naj se SSk ne dovoli priklju
čitev zavezništvu v drugem  krogu voli
tev (t.i. balotaži), saj bodo volivci SSk 
itak prisiljeni voliti njega in ne desničar
skega kandidata in tako bo slovenska 
stranka prikrajšana pri številu občin
skih svetovalcev. Posledice take odloči
tve stranke relativne večine v občin
skem  svetu so na dlani. Večina se krha, 
iz nje je  bila prisiljena izstopiti SSk, ki 
jo  je  sam  župan na sekcijskem kongre
su LD označil kot stranko, ki jo  je  tre
ba iztrebiti ("Bisogna estirpare i verti- 
c[ dell'U.S."). Napake se levi demokra-
v  vsaJ lokalni, verjetno zavedajo, saj 
župan vozi po  svoje, prireja visokodo- 
nece sprejeme, ki večkrat s krajevno 
stvarnostjo nimajo kaj dosti opravka 

Citta del vino", obiski italijanskih in 
s ovenskih ministrov, dinozavri, Fabja- 
nova Pot itd.), pozablja (zanemarja) 
Pa na rešitev malih domačih problemč-

v (telovadnica, dozidava načrtova
nega kulturnega dom a, skrb za zgor- 
nl e kraške vasi itd); obdaja se s tehniki 
ln svetovalci vsedržavnega ali celo sve
tovnega slovesa, ki pa jim  je  naša stvar
nost neznana (dovolj, da si ogledam o  
kategorizacijo ozemlja na zgornjem  
delu občine, ki z  realnostjo nima dosti 
skupnega). Seveda za tako stanje v ob- 
( ,ni nosijo velik del odgovornosti prav 
stranka levih dem okratov in v prvi vr
sti domačini, ki v njej sodelujejo; kaže 
Pa, da jim  je  to stanje p o  godu, saj ga 
enoglasno podpirajo pri m egalom an
skem  načrtu sesljanskega zaliva, ki bo  
domačine dokončno izrinil na rob.

Podobnim zapletljajem sm o bili ne
močna priča ob vsiljenem kandidatu  
za kraško - goriško - beneško senatno  
okrožje. Vsi, ki se količkaj bavimo s po 
litiko, sm o o d  vsega začetka bili prepri
čani, da bodo levi dem okrati zahtevali 
m esto  zase, čeprav so, zlasti Tržačani, 
modro molčali in pustili Goričanom, 
da Slovencem grozijo s svojim italijan
skim kandidatom. Višek nesramnosti 
sm o doživeli, ko so zanikali, da hi kan
didatura Corsija bila sploh v konkuren
ci (tu  so jim  del roke dali tudi bivši kr
ščanski demokrati!). Zaključek je  bil 
neizbežen: Rim nam je  postregel s slo
venskim kandidatom, ki je  kdo le dru
gi kot levi demokrat, podpredsednik  
dežele, bivši župan, bivši predsednik 

CS, voditelj slovenskih levih demokra
tov itd. In ki ho zastopal VSE SLOVENCE.

Sredstva javnega obveščanja so že  
začela s pozivi k enotnosti vseh zam ej
cev in celo s pozivom , da hi se drugi 
andidat prav tako Slovenec, Rupel, 

odpovedal kandidaturi, čeprav je  ta bi- 
a sac  ̂ težke odločitve in predhodno
napovedana.

Naj zaključim, da je  predlagani kan- 
t, čeprav Slovenec, predstavnik 

> s a m b  STRANKE, ki je  bil ostalim vsi- 
/ f n ln torej NE MORE predstavlja ti vseh 

ovencev; predstavlja le leve demokra- 
‘n ne Oljke v celoti na deželni ravni.

A N T E K  T E R Č O N

G L E D A L I Š K I  P O R T R E T  /  J A N E Z  S T A R I N A

PRONICLJIVA IGRALSKA DUŠA
IVA K O R S I C

Ker mi je  znano, da niste 
po rodu Primorec, bi bralce 
zanim alo najprej izvedeti, 
kje je  stekla vaša zibelka 
in kdaj se je  v vas oglasila 
neustavljiva želja  
po gledališkem ustvarjanju. 
Rojen sem bil pred dobrimi petde

setimi leti v lepi vasici Jagnjenica pri 
Svibnem, ki je bila prva fara Ljubljan
ske škofije. Tam je znan grad Ostri 
vrh; v njem so domovali slavni O stro- 
vrharji, o katerih piše tudi Prešeren, 
vitezi, ki so bili kasneje povezani s 
Celjskimi grafi, dokler ni padel zadnji 
potom ec Ostrovrharjev Viljem, junak, 
ki je  podžgal domišljijo v marsikateri 
legendi. V šolo sem hodil v Radeče, 
gim nazijo sem  obiskoval v Celju; te 
pa nisem uspel dokončati. Za nekaj 
časa sem  šel v Francijo, kjer sem se 
zaposlil v tovarni žic. Vrnil sem se, ker 
so me Francozi izgnali; leta 1968 sem 
se nam reč udeležil dem onstracij in 
m ed temi neredi sm o "pulili" cestne 
kocke in jih razm etavali - lani sem bil 
po tridesetih letih spet v Parizu in sem 
si ogledal ta  kraj, sedaj je  tam  sam 
asfalt, nobene kocke ni več -. Po vrnit
vi dom ov sem z dvem a Albancem a 
pom agal kot zidarski vajenec, hkrati 
pa smo v Radečah trije zagnanci usta
novili igralsko skupino in pripravili 
predstavo. Z njo sm o se udeležili sre
čanja Naša beseda  v Celju. Tam sem 
srečal d ram aturga Janeza Žmavca, ki 
mi je svetoval, naj grem  delat spre
jem ni izpit na igralsko akadem ijo. Ko 
bi ne naletel nanj, bi se moja življenj
ska pot zasukala drugače - zelo sta me 
zanimali arheologija in zgodovina; si
cer sm o ob gledanju tedanjih nadalje
vank vsi hoteli postati slavni kirurgi -. 
Že na osnovni šoli smo veliko igrali in 
tudi na gimnaziji sm o prirejali razne 
predstave, im enovane slovesne aka
demije, na katerih sem intenzivno sode
loval. Pisal sem  pesmi in jih recitiral. 
Veselje do nastopanja je pač že bilo v 
meni, sicer sam o na ljubiteljski ravni. 

Kdaj in katera pot vas 
je  pripeljala do Solkana 
v Primorsko dramsko 
gledališče, v katerem ste 
nekaj časa bili tudi umetniški 
vodja iti direktor?
Po končani akadem iji sem začel 

delati v ljubljanski Drami, dogovorjen 
sem bil tudi za angažm a. Ko sm o igra
li Brechta M ož je  m ož , je  prišel na ne
ko vajo Jože Babič in mi rekel: "Kaj 
boste  gnili v tej zaprašeni instituciji, 
pridite v Gorico, tam  vas čaka živo, 
zanimivo delo!" Opravičil sem se di
rektorju in režiserju, napravil kovčke 
in odšel v Gorico na pionirsko "po
moč". V Solkanu sem  bil eno sezono, 
1973/74. Takrat sm o igrali Ščuke pa 
ni, Korjolana, V kaverni. Nakar sem šel 
v Celje in tam  ostal osem  sezon, tudi 
kot vršilec dolžnosti direktorja. Mar
jan Bevk me je spet zvabil v Gorico, 
in ker sem  imel v Celju nostalgijo po 
njej, po njeni m editeranski toploti, 
sem se 1.1982 preselil z družino spet 
na Primorsko.

Kako je  potekalo vaše 
gledališko ustvarjanje 
na tesnem solkanskem odru? 
Kakšne spomine imate 
na tista leta in kakšni občutki 
ras prevevajo ob njih?
Prišel sem pač iz celjskega gledali

šča, ki je izjemno lepo; takrat je  imelo 
enega izmed največjih odrov v Slove
niji. Vzdušje je bilo krasno. Bil sem pač 
dom a, ker sem tja hodil že v šolo. Celj
ski teater je bil na višku. Takšno slavo, 
kot jo je doživel Pandur v '90 letih, je 
celjsko gledališče doživelo že konec 
'70 let s predstavo Igrajte tum or v gla
vi in onesnaženje zraka Dušana Jovano
viča (1976), ki jo je  režiral izjemen reži
ser Ljubiša Ristič - zdaj zagrizen so-

Po kar d o lg e m  zatišju  s e  vračajo g led a lišk i portreti in v njih s e  tokrat zrcali dram ski um etn ik  Janez  
Starina, član P rim orskega  d ram sk ega  g led a lišča  N ova G orica, ki g a  zvesti zam ejsk i ob iskovalci g led a lišč  
z e lo  d ob ro  p o zn ajo , saj nam  je  na svoji sk oro  tr id esetle tn i ustvarjalni poti zap u stil m n o g o  n ep ozab n ih  
likov. V zad n jem  času  se  su četa  največkrat p o  odrih n jeg o v  ču d ov ito  izd elan i g o sp o d  Sm ith iz Io n e sc o 
ve  Plešaste p evke  in sijajno prikazani vneti ljubitelj v seg a  d o b reg a  petja, n arod n o  zavedn i žu p n ik  iz 
K osm ačeve-F išerjeve k om ed ije  Tistega lepega dne. Starinova pronicljiva igra, ki m u je  prinesla  tudi več  
priznanj, se  je  kazala ž e  v štud ijsk ih  letih , saj je  za  v log i H am leta  v H am letu  W. Sh akespeara  in junaka v 
K artoteki T. Roževvicza prejel š tu d en tsk o  P rešernovo  n agrad o . G oriški g led a lišk i ljubiteljski k rogi ga  
cen ijo  tudi zaradi n jeg o v eg a  p retan jen ega  sm isla  za  p osred ovan je  stro k o v n eg a  znanja pri predstavah  
d ram sk ega  o d sek a  PD Š tan d rež , p red vsem  pa zaradi n jegov ih  d o g n a n o  p o srečen ih  režij kratkih e n o d e 
jank, s katerim i B ožo  Tabaj in M ajda Zavadlav p o ln ita  dvorane v ožjem  zam ejstvu  in na gostovan jih  p o  
Sloveniji. P ogovor, za  k a terega  se  prijetnem u sogovorn ik u  Janezu Starini to p lo  zahvaljujem , je  stek e l ž e  
pred ča so m  v n jegov i so b ic i v PDG o b  "strogi p risotn osti"  talarja n je g o v e g a  ču d o v iteg a  lika-duhovnika.

F O T O  V I)E  BRCA

vražnik Slovencev, član Miloševičeve 
stranke-, s Korunovima postavitvama 
Lepe Vide in Pohujšanja v dolini šent
florjanski, s Salemskimi čarovnicami A. 
Millerja in z Norci v režiji Zvoneta Šedl
bauerja. Celjsko gledališče je bilo ta 
krat res na vrhuncu in je bilo reden 
gost na Sterijinem pozorju. Imeli smo 
vabila za južno Ameriko, a nismo od
potovali, ker takratna jugoslovanska dr
žava ni zmogla gm otnega brem ena; 
kultura je bila pač pomaknjena na rob.

Ko sem prišel v Solkan, se mi je zde
lo gledališče revno, toda ustvarjalno 
in zelo zanimivo, čeprav so mimo nje
ga brneli tovornjaki. Igralska ekipa je 
bila izbrana; delo je bilo vznemirljivo 
in moram reči, da sem se zelo dobro 
vključil vanj. Imel sem že takoj dobre 
in velike vloge in prejel zanje tudi na
grade. Ko sm o se po dolgih letih po
slavljali od Solkana, da bi se preselili v 
na novo zgrajeno gledališče v Novi Go
rici, sm o čutili, kot da zapuščam o eno 
najlepših dvoran. Tam notri sm o nam 
reč pustili vse: našo ustvarjalno zagna
nost. Stene so bile polne spominov, 
dram skega utripa, igralskih duš, ki so 
plavale po njih. Novo, prostorno gleda
lišče v Novi Gorici nam je nudilo le 
gole stene, treba jih je bilo šele napol
niti z vsebino. Zame je bila ta selitev 
še težja naloga, ker sem bil direktor v 
sezoni 1994/95.

Je bil ta prehod res tako boleč?
Kako je  selitev vplivala
na vaš ustvarjalni zanos?
Bilo je težko, ker so nas morili še dol

govi, ogrom en oder je  zahteval veliko 
več sredstev kot solkanski, vsaka kuli
sa je  bila v primerjavi s solkanskimi 
potrebam i v razmerju ena proti tri ali 
pet. Preden so se v državni blagajni 
zavedeli, da novogoriško gledališče 
terja zahtevnejše pogoje, je trajalo kar

dolgo. Kljub težavam smo bili uspešni, 
tako da sem svojemu nasledniku, da
našnjem u direktorju, predal stavbo s 
saniranimi dolgovi.

Sedaj pa  se zaustaviva  
nekoliko p r i vašem igralskem 
ustvarjanju. Na vaši dolgi 
igralski poti ste vdahnili dušo 
neštetim likom in jim  darovali 
polnokrvno osebnost. Katere 
izm ed njih ste najbolj osvojili 
in zakaj? Vam je  bil morda 
kateri izmed njih podoben? 
Priznati moram, da sem imel v živ

ljenju srečo. Igral sem veliko zanimi
vih likov, eden izmed prvih, ki se mi je 
najbolj vtisnil v spomin, je novinar Križ
nik, glavna vloga v drami Igrajte tumor 
v g  lavi. Ta predstava je doživela ogro
men uspeh; za tiste čase je bila zelo 
avantgardna. Začeli smo jo v neki te
lovadnici, potem  sm o s publiko vred 
prišli pred teater; teater je  bil zabit, 
pokojni Maks Furian, ki je igral kneza, 
je to razstrelil, jaz sem intervjuval pub
liko, kaj misli o tem, kakšna sramota, 
da je teater zabit in da nas ne pustijo 
vstopiti. Te odgovore sm o potem  pre
dvajali na odru. Predstava se je konča
la z velikim finalom: začel se je vihar, 
podirale so se kulise, skozi ta vihar sem 
gol odplesal na cesto.

Zanimivo vlogo sem imel tudi v tek
stu Dimitrija Rupla Pošljite za naslov
nikom  (1982). Igral sem  Vladimira 
M artelanca, komunista na italijanski 
strani, ki ga lastni kolegi izdajo, in se 
iz Rusije v Francijo vozi sedem krat, ker 
ga nobena stran ne sprejme več nazaj. 
Ko pride domov, ga pošljejo v Dachau 
in tam  umre. Bila je zelo dobra pred
stava, to  je bila moja prva vloga ob vr
nitvi v Novo Gorico. Zanjo sem dobil 
nagrado Bronasto vrtnico. Ena najljub
ših vlog mi je bil lik patra Flota v Rdečih 
nosovih (1986), sijajnem tekstu Petra 
Barnesa - pred kratkim smo uprizorili 
njegove enodejanke Ni tako slabo, kot 
zgleda -, v katerem simbolizira spopad 
med um etnostjo in oblastjo. Kuga raz
saja in pater Flot zbere okoli sebe sku
pino komedijantov, ki zabavajo ljudi, 
da z nasm ehom  na ustih umirajo; vse 
beži, on je sam s to skupino sredi oku
ženega mesta. Začenja se razvrat, anar
hija, toda ko se red spet vzpostavi, po
stane pater državi nevaren in zato po
strelijo njega in skupino. Ta vloga mi 
je izjemno pri srcu prav zato, ker sim
bolizira moje razpoloženje do posla, s 
katerim se ukvarjam glede na tiste, ki 
ga sprejemajo, in na tiste, ki mi ga na
lagajo. Te vloge se vsi radi spominjajo 
tudi v gledališču.

V svojem umetniškem  
snovanju ste se srečali 
z  mnogo režiserji. Kdo izmed 
njih vas je  najbolje razumel in 
dovolil, da ste dodeljeno vlogo 
nekoliko po svoje speljali? 
Moram priznati, da sem rad sode

loval - dvakrat - z Ljubišo Rističem; rad 
sem delal z Zvonetom Šedlbauerjem, 
ki je režiral Pošljite za naslovnikom  in 
predvsem Vojvodinjo Malfijsko (1988), 
kjer sem igral kneza Ferdinanda, lik, 
ki se ga rade volje spominjam, ker je 
bil zelo sugestiven. Na posebno me
sto pa postavljam Mileta Koruna, ki je

bil moj profesor na AGRFT. Pod njego
vim m entorstvom  sem nam reč končal 
študij in tudi kasneje sva se izjemno 
ujemala v Cankarjevi Lepi Vidi. Igral 
sem Dioniza in zanj sem dobil Borštni
kovo nagrado. To je bila izjemno lepa 
vloga v dognani predstavi, ki je  obšla 
takrat celo Jugoslavijo. V tistih časih 
nam reč - razen lutkovnih gledališč - 
nismo hodili na m ednarodna srečanja. 
Mile Korun je bil zelo pronicljiv, zm e
raj je delal predstave tako, da je izvab
ljal kar najboljše iz igralcev, ni prišel z 
nekim naštudiranim projektom. Z ig
ralcem je soustvarjal predstavo, pri 
njem se je  le-ta čutil ustvarjalnega. Mi
slim, da je eden od naslednikov Mile
ta Koruna, sicer drugačen in s sodob
nim stilom, Vito Taufer; tudi z njim sem 
imel občutek ustvarjanja, pa tudi Jaša 
Jamnik. Z Jašem sva se lepo ujela v eno
dejankah Ni tako slabo, kot zgleda; 
spet bova skupaj v slovenski praizved
bi dela Davida M ameta GlengarryGlen 
Ross (premiera bo aprila). Ta sodobni 
in vznemirljivi tekst bom o z ameriških 
tal preselili na Slovensko. Za nas izva
jalce bo poseben izziv.

Pred časom ste se vrnili iz  Čila 
(pred Veliko nočjo pa  
iz  Venezuele), kamor ste 
odpotovali na mednarodni 
festival v Santiago z  izredno 
predstavo, Ionescovo Plešasto 
pevko. Med sto petdesetim i 
predstavljenimi igrami so 
jo  ocenili kot najboljšo. Kako 
doživljate te dosežke?
Plešasta pevka je že šesto leto na 

program u in je izjemno uspešna pred
stava; posebej sem ponosen nanjo, ker 
je njena premiera izzvenela povsem 
običajno. Zanimivo je, da nas niso z njo 
povabili na noben slovenski festival, 
niti na Dneve komedije v Celju niti na 
Borštnikovo srečanje, na katerem smo 
jo predstavili sam o v spremljevalnem 
program u. Moram reči, da je ta  "moj 
otrok". Ko so nam reč v Brnu odpirali 
novo gledališče in praznovali 50-letni- 
co tega teatra, so nas povabili, da bi 
PDG sodelovalo z eno predstavo. Na 
lastno odgovornost sem takrat pred
lagal Plešasto pevko; uspeh je bil fan
tastičen. Sijajno so nas sprejeli; naslov 
neke kritike je bil Briljanten koncert za 
šest igralcev. Zatem  so nas povabili še 
v Prago, kjer smo gostovali dvakrat, pa 
še v Nemčijo in takrat se je začela ne
verjetna pot Plešaste pevke, ki se nada
ljuje še danes. Odigrali sm o že prek 
sto dvajset predstav. Žal mi je, da se 
ni enako zgodilo s predstavo Ni tako 
slabo, kot zgleda. Plešasta pevka je v 
nekem smislu ostala osamljena. PDG 
ima še druge sijajne predstave, ki bi 
sodile na festivale, kot npr. Beckettov 
Konec igre, ki je velika predstava, ali pa 

i Ni tako slabo, kot zgleda. Tudi ta ni sle
dila Plešasti pevki, čeprav je njen tekst 
sijajen, komično naravnan, a z globo- 

I ko hum ano noto, skratka ima vse, kar 
potrebuje festivalska predstava. Ko smo 
jo novembra lani igrali v Nemčiji in na 
Češkem, je bila enako, če ne še bolje, 

! sprejeta kot Plešasta pevka. Kritika je 
j  o njej pisala, da so se Slovenci poklo
nili igralstvu.
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KRISTJANI IN DRUŽBA

S V E T O P I S E M S K A  R A Z M I Š L J A N J A
B O C O S L U Z N B E R I L I H

V L I T U R G I Č N E M  L E T U  C

Ž L A H T E N  I Z B O R  B O Ž J E  B E S E D E ,  
N E D E L J O  Z A  N E D E L J O

VILJEM ŽERJAL |  D R U G A  V E L I K O N O Č N A ,  

BELA NEDELJA, NEDELJA  
BOŽJEGA USMILJENJA

“In tako so prinaša li bolnike na ceste ter j ih  polagali 
na ležišča in nosila. ” (Apel 5, 15)

“Naj vendar reče Izrael... na j vendar rečeAronova hiša  
... na j vendar rečejo... ’’ (Ps 118, 2-4)

'Bil sem mrtev, a  glej, ž iv im  na veke vekov in im am  
ključe sm rti in podzem lja. ” (R az 1, 18)

“M ir vam  bodi! ... Blagor tistim, k i  niso videli, p a  ve
rujejo!” (Jn 20, 1921.26.29)

Pred leti je  bil katehetski simpozij na Bledu, in sicer v hotelu 
Jelovica. Prireditelji, dva profesorja iz Nemčije, dr. Alfred Gleis- 
sner in O tto  Riedel ter dr. Valter D erm ota, so s seboj povabili 
holandskega jezuita, ki je vodil kakih sto strokovnjakov pri se
stavi holandskega katekizm a. Govoril je  o tem  delu in nato  od
govarjal na številna vprašanja o problemih glede sporočanja vere 
danes. Takrat je nam reč H olandska nekako prednjačila v po
koncilski gorečnosti za prenovo vere in glede iskanja novih poti 
na verskem področju. M ed drugim  je vladalo zanim anje za po
skuse glede skupne odveze brez posam ične spovedi. Skupno 
odvezo so bili nam reč Nizozemci uvedli le v nekaterih krajih, 
torej om ejeno in pa v dogovoru s škofi. Presenečeni pa so bili, 
ko je večina ljudi odklonila to  novost in zahtevala posam ično 
spoved in posam ično odvezo. Pri tako važnem  problem u, ki 
posega v intimo človeškega srca, je po trebno  razločevanje. Še 
najprej si prikličemo v spom in, da evangeličani ali protestanti 
zagovarjajo mnenje, d a je  Jezus podelil celotni Cerkvi, ne izključ
no Petru in apostolom , oblast odvezovanja in zavezovanja ali 
oblast ključev. Pri tem  navajajo Mt 16, 19; 18,18; Jn 20, 23.

Katoličani pa priznavamo prim at sv. Petra in naslednikov - pa
pežev - ter vseh škofov kot naslednikov apostolov, ki so v edinosti 
s sv. O četom . Zato nas Cerkev uči, da odpuščanje grehov in mir 
prejm em o po zakram entu sv. krsta, kot je bilo že povedano za
dnjič. Toda za grehe in slabosti po krstu je potreben poseben zakra
ment, ki mu pravimo sv. spoved ali sv. pokora ali sprava z Bogom 
in ljudmi. V sm rtni nevarnosti, ko ni m ogoča sv. spoved, se grehi 
odpuščajo tudi po sv. maziljenju. Seveda je povsod in vedno pred
pogoj ljubezen do Boga, ki jo  skušam o izprositi.

Različne navade ali tradicije na Vzhodu in Zahodu, ki urejajo 
zakram ent usmiljenja, vodi vrhovni pastir cerkve. Poudarja pa 
se, da je po treben  pri prejem anju tega zakram enta oseben  čut 
odgovornosti. Že priprava na prejem  tega zakram enta poudarja 
prošnjo ali molitev ter ljubezen in usmiljenje. Skratka, odpuščati 
m oram o, da lahko pom agam o sočloveku, da lahko prejm e Sve
tega D uha. Čudovita je praksa odveze grešnikov v prvotni Cer
kvi. Se danes si lahko živo predstavim o potek javne spovedi- 
sprave s Cerkvijo in ljudmi ter z Bogom, npr. v rimski cerkvi sv. 
Marije "in C osm edin". Čeprav je bila taka spoved le enkrat v 
življenju in sam o za javno znane težke grehe, je  vendar razode
vala, da ima hudobija tudi socialno razsežnost. Še večjo pa jo 
ima dobro ta , ljubezen. Kajti človek živi v družbi, v skupnosti z 
drugimi. A tudi če je sam , je vendar naravnan na sočloveka. Čutiti 
m ora odgovornost za druge.

Mlad vojak je bil na fronti sm rtno  ranjen. Bil je  evangeličan. 
Tedaj je  zaprosil tovariša, naj za božjo voljo posluša njegovo 
spoved in ga odveže grehov. Ta mu je ugovarjal, češ da je  to 
vendar pridržano le škofom in duhovnikom  v katoliški Cerkvi. A 
umirajoči se ni dal ugnati. Tedaj je  soborec poslušal njegovo 
spoved in molil z njim ter zanj. Brez dvom a je v tem  primeru 
umirajoči prejel odpuščanje, čeprav ne zakram entalnega, mar
več po Svetem Duhu, ki veje, kjer hoče in kakor hoče (Jn 3, 8).

Toda evangeličan nas je poučil, kako bi morali ceniti zakra
m ent sv. spovedi. Saj je  celo prvi dar vstalega Jezusa na Veliko 
noč zvečer. Je obenem  očitek nam, nevernim Tomažem, ker pre
malo cenim o m oč skupne vere. Sami tudi ne m orem o nikoli ve
rovati, ker verujem o skupno z drugimi, čeprav osebno  zavzeti. 
Želimo pa in m oram o želeti in delati za mir, t.j. za  polnost vseh 
darov trpljenja in vstajenja našega G ospoda, ki naj jih bo de
ležen ves svet. Poleg tega naj bo duhovnik le služabnik, hlapec, 
suženj, ki deli drugim  božje skrivnosti. Kar ne m ore biti nič ne
navadnega prav zato, ker je Učitelj in G ospod, Jezus, postal služa
bnik, hlapec, suženj, ki se sklanja pred vsakega človeka, da mu 
umije noge. Saj pravi: "Če sem  jaz, G ospod in Učitelj, vam umil 
noge (kar je  bilo pridržano sam o hišnim hlapcem  -  sužnjem ), 
ste tudi vi dolžni drug drugem u umivati noge. Zgled sem  vam 
nam reč dal'' (Jn 13,14-15). Takih priložnosti pa ni malo: v zako
nu, družini, na delovnem  m estu in še kje. Tedaj odpuščajm o, 
pokrivajm o slabosti in g rehe bližnjega. O bdržim o pikro besedo  
in podobno  v sebi. Z ato  ustvarjajm o nekaj novega, t.j. mir, ve
selje, pogum , izprašajm o celo zdravje. S tem se razdira kraljestvo 
nečistih duhov, ki zastrupljajo  zlasti m lade z mamili in razuzda
nostjo in nepokorščino staršem  ter z vsem hudim. Delo za odve
zo, odrešenje bližnjega bi m oralo sam o po sebi razodevati vsta
lega Zveličarja. Saj ga m orem o otipati, polagati prste v rane od 
žebljev in dlan v njegovo p rebodeno  stran. Kajti je  pričujoč v 
vsakem  pom oči po trebnem  človeku, ki je  padel m ed zgoraj 
om enjene "razbojnike". Laik bo na svoj način odvezoval po to
plini človeške ljubezni, duhovnik pa po službi, po naročilu in 
ukazu sam ega Boga in Cerkve. Do izraza m ora priti sm rt in po
kop starega človeka v Kristusu ter vstajenje telesa ob času, ki ga 
Bog določa.

Kristus ima ključe smrti in podzem lja (Raz 1, 18). Je "Živi" 
(Raz 1 ,17) in naš G ospod in naš Bog! (Jn 20, 28).

BESEDE SVETEGA OČETA  V VELIKEM T E D N U  V VATI KANU

"VSTAL JE KRISTUS, UPANJE NAŠE!"
J URI J  PALJK

O  POMENU ZADNJE 
VEČERJE IN SV. OBHAJILA

Na veliki četrtek je Janez Pa
vel II. daroval mašo, med kate
ro se kristjani spom injam o Je
zusove zadnje večerje z aposto
li; med temi je  bil tudi Juda I- 
škarijot, ki je pozneje Kristusa 
izdal. Papež je pri tej mašni da
ritvi povedal, da nam je Jezus 
prav pri zadnji večerji "zapustil 
čudoviti zakram ent svojega re- 
šnjega telesa in svoje krvi. Pre
brani evangeliji nam podrobno 
opisujejo globlji pom en tega 
dejanja. Pravzaprav sestavljajo 
triptih, saj predstavljajo sv. ob- 
hajilo-evharistijo, njeno upodo
bitev v velikonočnem jagnjetu 
in njen globlji bivanjski pom en 
v ljubezni in službi bratom ." V 
nadaljevanju svoje svetopisem
ske razlage je  povedal, da nam 
je prav sv. Pavel v pismu Ko- 
rinčanom zapisal, "kaj je  Jezus 
storil 'v  noči, v kateri je  bil 
izdan'. Sv. Pavel je  nam reč zgo
dovinskemu dogodku dodal še 
svoj komentar: 'Kajti kolikokrat 
jeste ta  kruh in pijete kelih, oz
nanjate G ospodovo smrt, dok
ler ne pride.' (1 Kor 11,26). Apo
stolovo sporočilo je jasno: ob
čestvo, ki obhaja zadnjo  G o
spodovo večerjo, se spominja 
in ponovno naredi sodobno Ve
liko noč. Sveto obhajilo, evha
ristija namreč ni enostaven spo
min obreda iz preteklosti, am 
pak živa upodobitev najvišjega 
dejanja O drešenika. Iz te  iz
kušnje črpa krščanska skupnost 
moč, da prerokuje nov svet, ki 
se začne na Veliko noč. Ko se 
nocoj zamišljeni poglabljamo v 
skrivnost ljubezni, ki nam  jo 
daje zadnja večerja, sm o tudi 
mi sami ganjeni v tihem in glo
bokem  ob ču d o v an ju ."  Sveti 
oče je v nadaljevanju povedal, 
da so prav duhovniki tisti, ki pri 
m aši vedno  znova ob h a ja jo  
skrivnost evharistije, kajti "Ce
rkev nadaljuje z nenehnim  po
navljanjem Jezusovih besed in 
se zaveda, da jih bo ponavljala 
do konca sveta." In zato  je  po 
papeževem  m nenju  izjem ne 
važnosti, da m ed m ašno darit
vijo "kruh in vino po srečni o- 
predelitvi Tridentinskega konci
la resnično, stvarno in predv
sem pa v svojem bistvu Telo in 
Kri našega G ospoda."

Sveti oče je tudi spregovoril 
o pom enu umivanja nog, "pre
tresljivega obreda, ki ga opisuje 
evangelist Janez. S tem  deja
njem Jezus opom inja vse učen
ce vseh časov, da m ora biti Ev
haristija izpričana z dejanji lju
bezni do sobratov. Poslušali 
sm o nam reč božjega Učitelja, 
ki pravi: 'Č e sem torej jaz, G o
spod in Učitelj, vam umil noge, 
ste tudi vi dolžni drug drugem u 
umivati noge.' (Jan 13,14).To je 
namreč nov slog življenja, ki pri
haja od Jezusovega dejanja: 
'Zgled sem vam nam reč dal, da 
bi tudi vi delali tako, kakor sem 
jaz vam storil.' (Jan 13,14).

Sveti oče se je  pomudil še pri 
pom enu svetega obhajila, ki je 
"večni znak božje ljubezni, lju
bezni, ki nam pom aga na poti 
do polne združitve z O četom , 
in to prek Sina v Svetem Duhu. 
To je nam reč ljubezen, ki pre
m aga človeško srce. Ko namreč 
nocoj občudujem o sveti zakra
m ent in se poglabljam o v skriv
nost zadnje večerje, občutim o, 
da sm o potopljeni v ljubezen, 
ki vre iz božjega srca."

Sv. o č e  Janez Pavel II. je  m ed  velikim  ted n o m  vodil 
velikonočna bogoslu žja  in daroval več prazničnih m aš, m ed  
katerim i je  v ed n o  pridigal; z a to  je  d o b ro , da  p o b liže  pri
s lu h n em o  glavnim  m islim  iz njegovih  od m evn ih  hom ilij.

KRIŽEV POT
Vemo, da je eden najbolj ob

čutenih obredov  v velikem te
dnu prav križev pot na veliki pe
tek, ko utihnejo zvonovi in se v 
cerkvah ne darujejo m ašne da
ritve, ker se na ta  dan kristjani z 
obredom  križevega pota spo
minjamo Kristusovega trpljenja 
in njegove smrti na križu. Za le
tošnji križev pot v večnem m e
stu, ki ga je zadnjih 22 let sveti 
oče vedno obhajal tako, da je 
sam nosil križ od prve postaje 
do zadnje, je v svetu vladalo ve
liko zanimanje, saj so iz vatikan
skega tiskovnega urada že na 
veliki četrtek sporočili, da letos 
papež zaradi bolezni ne bo no
sil križa na vseh postajah, am 
pak da se bo križevemu potu 
pridružil šele na zadnjih dveh. 
Veliko ugibanj je  bilo o tem , 
kako in kdaj bo sveti oče priso
stvoval križevemu potu in ali je 
res hudo bolan. Na veliki petek 
je seveda postalo vse jasno, saj 
je  Jan ez  Pavel II. sp rem lja l 
križev pot prek večjega televi
zijskega zaslona in bil tako v 
duhu skupaj s petdeset tisoč 
verniki z vsega sveta, ki so se v 
Rimu zbrali, da bi ob znam eni
tem  Koloseju v molitvi in zbra
nosti ponovno razmišljali skriv
nosti velikega Kristusovega tr
pljenja. Svečani obred se je za
čel nekaj po deveti uri zvečer 
in na tisoče prižganih svečk se 
je premikalo za križem. Tokrat 
so ob križevem potu pri vsaki 
postaji brali in razmišljali bese
dilo, ki ga je  napisal angleški 
kardinal John Henry Nevvman, 
znani angleški teolog, ki se je 
iz anglikanske protestantske ve
re spreobrnil, pristopil h kato
liški Cerkvi in sam postal eden 
njenih velikih pastirjev. Nevv
man, čigar temeljna dela ima
mo tudi v slovenskem prevodu 
prof. Janeza Zupeta, je bil znan 
kot velik ekumenist, človek, ki 
je posvetil vse življenje zbliže
vanju kristjanov, saj je sam pre
hodil trnovo pot spreobrnjenja, 
ki ga običajno spremlja tudi ve
liko nerazum evanje.

Pri prvih postajah križevega 
pota v večnem m estu sta nosi
la križ kardinala Camillo Ruini 
in C rescenzio Sepe, nakar so 
križ nosile: mlada rimska druži
na s tremi otroki, žene iz Ruan
de, Tajvana, iz Dominikanske 
republike in skupina frančiš
kanov. Sveti oče je sprem ljal 
križev pot na kolenih na klečal- 
niku na b ližn jem  P a la tin u , 
enem od slavnih rimskih gričev. 
Pretresljivo ga je bilo gledati, 
kako je  neg iben  in sključen 
molil in razmišljal o Kristusove
mu trpljenju; misel je  kar sam a 
šla k njemu in njegovi veliki bo
lečini, da sam ni mogel v celoti 
opraviti križevega pota . Prav 
on, ki je vsa leta sam nosil križ 
in nagovarjal vernike, da po 
križevem potu in smrti na Gol
goti pride vstajenje, ki je bistvo 
krščanske, naše vere! Na sim
bolni ravni je  to za svetega oče
ta pom enilo ogrom no, saj je 
sam podoživljal Jezusov križev 
pot vidno utrujen in poln zdra
vil, ki mu pom agajo lajšati bo
lečine. Bil je  tako utrujen, da si 
je moral nekajkrat odpočiti ta
ko, da je sedel na stolico zra
ven klečalnika. Na križev pot se 
je duhovno pripravil že zjutraj, 
ko je v baziliki sv. Petra v petih 
jezikih spovedal 12 vernikov 
različnih narodnosti.

Vidno ganjen je stiskal križ z 
ostarelimi rokami k sebi in se 
nanj opiral, kot se je  na križ opi
ral vse življenje; na obrazu se mu 
je bralo očitno notranje veselje, 
da je lahko ponesel križ Jezuso
vega trpljenja v tretje tisočletje.

Papež je križ sprejel na dva
najsti postaji in tudi nagovoril 
zbrane vernike, a tudi tokrat ni 
mogel iz svoje kože in je nam e
sto pripravljenega govora pro
sto spregovoril: "Ecce lignum 
crucis, in quo salus mundi pe- 
pendit! Venite adoremus!-Glej- 
te  les križa, v katerem je naše 
odrešenje! Pridite, molimo!" 
Globoko sklonjen je po prem o
ru nadaljeval: "D anes se je pr
vič v tretjem  tisočletju dvignila 
ta molitev v višave iz bazilike sv.

Petra. Danes, na veliki petek, je 
bila ta pretresljiva resnica ozna
njena na vseh celinah sveta, v 
vseh državah sveta: -Glejte les 
križa!- Cerkev oznanja to božjo 
in človeško stvarnost: 'Crux, ave 
crux! Adoramus te, Christe, et 
benedicim us tibi, quia per san- 
ctam  crucem  tuam  redemisti 
m undum !- Križ, pozdravljen  
križ! Molimo te, Kristus, in te 
hvalimo, ker si po svojem križu 
svet odrešil!... Prav to je Cerkev 
dve tisočletji oznanja la , dve 
minuli tisočletji. In danes prvič
v tretjem  tisočletju to resnico 
oznanjam o vsem u svetu tu v 
Rimu, na križevem potu pri Ko
loseju. Kajti radi bi ponesli na
prej to  božjo in človeško resni
co v tre tje  tisočletje. Radi bi 
poudarili, da je božji Sin, ko je 
sprejel to ponižanje, obsodbo, 
ki je  bila nam enjena sužnjem, 
odprl človeštvu pot k slavi. In 
zato ga danes molimo in časti
mo!" je  ganjen vzkliknil sv. oče, 
ki ga je pozdravljala petdeset- 
tisočglava množica s petjem in 
ploskanjem.

VSTAJENJE
Na velikonočno soboto se je 

sveti oče zvečer udeležil slove
snega bogoslužja, ko se kristja
ni spom injam o Jezusovega vs
tajenja, največjega praznika kr
ščanstva, vstajenja, brez kate
rega bi bila naša vera prazna. 
Med m ašo je poudaril pom en 
vstajenja za krščansko vero in 
se zaustavil pri treh ženah, ki se 
niso zavedale, kako pom em b
nem u dogodku prisostvujejo, 
ko so našle prazen grob. "To so 
bile srečne žene!" je vzkliknil sv. 
oče, ki je  nadaljeval: "Niso še 
vedele, da je  bila to zarja najbolj 
pom em bnega dne v zgodovini. 
Same nam reč niso mogle vede
ti, da bodo one, prav one prve 
priče Jezusovega vstajenja." 
Sveti oče je med pridigo pove
dal, da "vstajenje sp reob rne  
perspektivo  zgodovine, kajti 
sm rt se um akne življenju, živ
ljenju, ki nikdar več ne umre. V 
uvodnih spevih bom o zapeli, da 
je  Kristus 's tem, da je umrl, uni
čil sm rt in nam s svojim vsta
jenjem povrnil življenje'. To je 
resnica, ki jo oznanjamo z bese
dami, toda  predvsem s svojim 
življenjem."

Papež je v nagovoru pred ka- 
tehum eni z vsega sveta in ver
niki večkrat dejal, da je vstaje
nje bistvo krščanstva in zato vz
kliknil: "G reh je zbrisan in pred 
vami je novo življenje, kajti Kri
stus je živ in mi živimo v Njem. 
Do konca vztrajajte v veri in lju
bezni! Pred nami nam reč vsta
ja pomlad upanja! To je dan, ki 
g a je  naredil Gospod: veselimo 
in radujm o se ga! Aleluja!"

Na Veliko noč je sveti oče 
spregovoril "urbi et orbi", me
stu in svetu, in ponovil, da je 
vstajenje temelj krščanske vere 
in sta zato  mir in sprava m ogo
ča po vsem svetu, sam o evan
geliju se je  potrebno predati, 
sam o evangelij je potrebno ži
veti. Vse žene in vse može na 
svetu je pozval, naj se odrečejo 
slabemu in svoje življenje po
svetijo bližnjemu ter tako naj
lepše sledijo vstalemu Kristusu, 
ki je živel, trpel in vstal za vse 
ljudi na svetu. Na Veliko noč je 
sveti oče tudi voščil vsem lju
dem  na svetu in spregovoril 
svoje velikonočno voščilo med 
drugim v slovenskem jeziku, ko 
je prisrčno dejal: "Blagoslov
ljene velikonočne praznike!"
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VS TAJ E NJ S KA M A Š A  V S T O L N I C I  IN O B I S K  N A D Š K O F A  PRI SV.  I VANU

VELIKA N O Č  V GORICI
Že dolgo vrsto let im am o 

goriški Slovenci v stolnici tra
dicionalno velikonočno vstaje
nje. To je prav gotovo ena od 
glavnih in najbolj obiskanih 
verskih svečanosti v m estu. Tu
di letos je  bilo tako. Zbralo se 
je zelo lepo število slovenskih 
vernikov, ki so s svojimi duhov
niki slovesno praznovali ta  mo
gočni krščanski praznik. Pri ol
tarju so som aševali p. Mirko 
Pelicon, ki je  vodil som aševa
nje in tudi pridigal, ter msgr. 
Cvetko Ž bogar in župnik Kar
lo Bolčina. Na koru so sprem 
ljali ves obred združeni pevci 
in pevke, ki jih je vodila prof. 
Franka Žgavec, pri orglah pa je 
bil Patrik Q uaggiato . Izvajali 
so vrsto  priljubljenih veliko
nočnih in drugih  liturgičnih 
skladb in s tem  dosto jno  poča
stili vstalega Zveličarja.

Tudi v drugih m estnih cer
kvah so bile običajne slovenske 
službe božje s petjem  veliko
nočnih pesmi. Goriški nadškof 
rnsgr. Dino De Antoni pa je tu 
di že po tradiciji obiskal sloven
ske vernike v cerkvi sv. Ivana 
(na sliki) pri slovesni maši ob 
11.30 in jim zaželel veselo veli
konočno praznovanje. Tik pred

koncem bogoslužja je  nam reč 
stopil v cerkev in nato v lepi 
slovenščini in o bču teno  pre
bral svoje velikonočno pismo 
slovenskim vernikom. Prisotne 
je pozval, naj gledajo v prihod
nost z upanjem , saj Velika noč 
pom eni zm ag o  o d re še n e g a  
človeštva. Z božjim ognjem  v 
sebi m oram o združevati moči 
pri prizadevanju za pravičnost 
v svetu. Tudi tokrat se je  goriški 
nadpastir spomnil tragedije pri
seljencev, ki tako močno zazna
muje naše mesto. Ta jasno kaže, 
kako pom em bno je dajati upa
nje. "Kako naj si voščimo vese
lo Veliko noč in prostodušno

gledam o to dram o, ne da bi se 
neposredno in osebno zavzeli 
za te težave?" Spomnil seje tudi 
bolnikov, ubogih, izgubljenih, 
zapuščenih in vseh trpečih, pa 
tudi bratov in sester v misijonih.

Pred blagoslovom msgr. De 
Antonija je župnijski upravitelj 
msgr. Cvetko Žbogar v imenu 
vseh slovenskih vernikov pova
bil gosta, da bi se prihodnje leto 
udeležil vstajenjske maše v stol
nici, ki je za našo skupnost tako 
pom em bna. Po maši pa se je 
nad šk o f za  tren u tek  ustavil 
m ed ljudmi, jim voščil in bla
goslavljal otroke.

B E O G R A J S K I  N A D Š K O F

P. HOČEVAR  
NASTOPIL  
N O V O  SLUŽBO

Slovenski salezijanec p. Sta
nislav Hočevar, ki je  bil že pred 
letom dni im enovan za nove
ga beograjskega nadškofa, je 
v torek, 17. t.m., uradno nasto
pil svojo novo službo pri sveča
nem bogoslužju v Materi Božji 
posvečeni stolni cerkvi srbske 
prestolnice. Prisotnih je bilo o- 
grom no ljudi, veliko predstav
nikov oblasti in seveda škofov; 
Slovensko škofovsko konferen
co in vse slovenske vernike je 
zastopal ljubljanski pom ožni 
škof dr. Andrej Glavan, ki je pri
nesel topel pozdrav ljubljan
skega nadškofa dr. Rodeta.

Ganljiv je bil trenutek, ko je 
upokojeni beograjski nadškof 
msgr. Franc Perko, ki je  vodil 
beograjsko Cerkev celih štiri
najst let, in to  v zelo težkih ča
sih, predal škofovsko palico no
vemu škofu Hočevarju, že tre
tjem u Slovencu, ki mu je sveti 
oče zaupal to škofijo. P. H oče
var dobro  pozna to področje 
in si bo prizadeval, kot je že 
večkrat povedal, zlasti za edi
nost; ta  ne odpravlja različno
sti, pač pa vsem pom aga pri 
uresničevanju skupnih ciljev.

AKTUALNO RAZMI ŠLJANJE O  IZRAELCIH IN ZAMEJ CI H

Z A M E J S K A  D U Š A  P O D O B N A  
M O J Z E S O V I

M a r t i n  m a r u s s i

Vsi dobro poznam o Mojze
sovo zgodbo: bil je  judovski sin, 
c?prav je  celo otroštvo in mla
dostniško dobo preživel v fara
onovih dvorih v prepričanju, da 
Je faraonov sin. Ko m u je  bila 
Pozneje odkrita resnica o nje
govem rojstvu, je  začutil pripa
dnost svojemu izraelskemu na
rodu in ga tudi odrešil iz egip
tovske sužnosti.

Podobno, v simboličnem po
le n u ,  je  z  nam i zamejci. Sino
vi sm o slovenskih mater, vendar 
živimo  v italijanski državi. Smo  
1talijanski državljani, vendar 
naše srce in naša kultura hre
penita po  slovenski domovini, 
po  slovenski besedi. Z  zašči
tnim zakonom , ki ga je  italijan
ska država sprejela, sm o nekako 
pripluli v "obljubljeno deželo", 
kjer ni več puščave in ne več 
suženjstva". Sm o zaščitena

manjšina, to je z a  nas veliko. Ko 
so Izraelci prišli v obljubljeno 
deželo, jim  ta ni bila dana na 
krožniku. Morali so jo  šele za 
sesti. Z  bojem  za bojem, z  bi
tko za bitko, so morali prem a
ga ti vsa kanaanska ljudstva: 
Moabce, Sidonce, Filistejce in še 
veliko drugih. Pravi boj se je  ta
ko rekoč kom aj začel. Podobno 
je  s slovensko državo: Evropa, 
proti kateri Slovenija pešači, ne 
bo dana na krožniku; po tem  ko 
bo Slovenija sprejeta v Evropsko 
unijo, se bo treba spopadati z  
vsemi evropskimi narodi, da os
tanem o  Slovenci na površju. 
Spopadati se  seveda ne z  voj
no ne v fizičnem boju, tem več  
na duhovni in kulturni ravni.

Potem ko je  M ojzes izpeljal 
izraelsko ljudstvo iz Egipta, hi 
z  lahkoto v naslednjih letih pri
spel v obljubljeno deželo. Pot 
od  Egipta do Kanaana ni bila 
konec koncev tako dolga. Ven

dar M ojzes je  vedel in se  je  
spraševal: kaj se  bo s tem  ljud
stvom  zgodilo, ko pride v oblju
bljeno deželo ? Kako se bo to lju
dstvo obnašalo? Bo ostalo zve
sto Bogu in ne drugim malikom  
različnih narodov in ljudstev? 
Bo sploh preživelo? Vsa ta vpra
šanja so vodila Mojzesa v p u 
ščavo in z  njim vse ljudstvo, na 
goro Sinaj, kjer je  Mojzes prejel 
postavo od  Boga. "To postavo  
spoštuj in izvajaj, da boš večno 
živel na zemlji," je  bilo povelje 
Boga. Tako je  ljudstvo prežive
lo v hiranju in pom anjkanju šti
rideset let v puščavi in šele po  
štiridesetih letih je  lahko prišlo 
v obljubljeno deželo opremlje
no ne z  m eči in z  orožjem, tem 
več z  Božjo postavo bratstva, 
edinosti, složnosti in pravično
sti. Izraelsko ljudstvo je  prišlo iz 
puščave duhovno oboroženo in 
je  naposled, bitko za bitko, za 
sedlo  vso kanaansko deželo.

Naše zam ejsko ljudstvo je  
čakalo na to "deželo" več kot 
petdeset let in jo  je  naposled tu
di doseglo. Sedaj se sprašujem: 
ko je  naša manjšina končno pri
šla v deželo, kjer se cedita "mle
ko" in "med", ali bom o znali na
prej sami preživeti? Denar, ki ga 
bo manjšina dobila od  države, 
vse pravice, ki jih bom o imeli, 
ali bom o znali vse to upravljati 
in modro izvajati? Bodo posa
m ezniki kot kondorji in šakali 
padali na "plen" in ga začeli 
“žreti"  v svoje n a m en e? Pod 
krinko Cankarjevega “narodo
vega blagra" bo zelo lahko pa
sti v past m astnih cekinov.

Trdno verujemo v to, da Bog, 
kakor je  vodil izraelsko ljudstvo 
iz sužnosti v svobodno obljub
ljeno deželo, na enak način vodi 
naše ljudstvo iz fašistične suž
nosti predvojne dobe v svobo
dno obljubljeno zaščiteno deže
lo. Ne pozabim o pa na posta
vo, ki je  bila dana Izraelcem  v 
puščavi: postavo bratstva, edi
nosti, složnosti in pravičnosti.

NE M O R E M O  GA ODPRAVI TI ,  A MU LAHKO D A M O  SMISEL

k a j  n a j  s i  m i s l i m  o  t r p l j e n j u ?
R U D I  B O G A T E Č

Navadno se  skuša človek, ki 
trpi, tolažiti z  mislijo: veliko lju
di trpi bolj kakor jaz. Ali je  zara
di tega trpljenje m anjše? Če pa 
gledamo na tiste, ki se jim  do- 
}ro godi, ali je  naše trpljenje 
vec/e? V vsakem primeru trplje- 
nll' boji. Trpljenje je  lahko fizič- 

aj e  večkrat združeno z  du 
ševnim. Telesne bolečine so lah- 
°  kratkotrajne ali zelo dolge. 

^ Uc*je skušajo pom agati člove- 
u, ki trpi, ga pomilujejo, a tr

ni'h h  n eo d P™ ijo. Pomislimo 
s i f l  °  „ a, ki je  privezan na po- 

1°: ču ti in razum e, da je  
n> v breme, da povzroča sa

m o stroške v družini, da zaradi 
njega drugi ne poznajo počit
nic. Ko se  pa mora človek pod
vreči težki operaciji, kdo  m u bo 
vlil potrebno upanje na ozdra
vitev? In če p o  operaciji posta
ne invalid? Kako se  počuti tisti, 
ki je  sam  kriv svojega žalostne
ga stanja ? Nesreča ne spi, pra
vi pregovor: ta pride, ko se je  
najmanj nadejaš. Smrt v druži
ni prinese veliko žalost. Nič ne 
pomaga, da se tolažiš s tem, da 
življenje teče naprej. Niti, da je  
pogreb slovesen (govor, rože, 
petje). Pomislimo na žalost star
šev, ki so razočarani zaradi o- 
trok! Tudi sama starost je  bole
zen: prinaša betežnost ali celo

neokretnost. Večkrat mora ugo
toviti, da ni hvaležnost od  tega 
sveta. Zato  ostareli človek osta
ne sam in žlahta komaj čaka, da 
umre, da si m ed  sabo razdelijo, 
kar je  stari človek zanje zbiral 
celo življenje.

Telesno trpljenje se  da nava
dno  olajšati, a tudi današnja 
doba ne pozna zdravila za du
ševno trpljenje. Zato si nekate
ri jem ljejo življenje, če so  zapu
stili Boga. Kdor veruje v Kristu
sa, ve, da nas trpljenje usmerja 
h Kristusu. Vse diktature so se 
posluževale mučenja in u m o
rov, da so  nasprotnike prisilile 
k  molku. Kristjan se  drži Kristu- 
sa, ki je  trpel po nedolžnem  in

nas odrešil s svojo sm rtjo na 
križu. Trpljenja ne bom o odpra
vili, a ga lahko zm anjšamo, če 
m u dam o pravi smisel (zveliča
nje sveta). Brezbožcem  ni važ
no, koliko žrtev je  potrebnih, da 
se prikopljejo do oblasti. Sovra
žnike je  treba uničiti... Ljudem  
obljubljajo kruh v zam eno  za 
svobodo: v imenu pravičnosti se 
poslužujejo skrajne nepravično
sti (koncentracijska taborišča, 
množični umori). Kristjan rajši 
preliva svojo kri za druge. Kar 
naredi za druge, stori Kristusu. 
Pripravljen je  storiti vse, da bo  
olajšal bedo na svetu tudi za ce
no veliko osebnih žrtev.

Tudi pri kristjanu bodo p o 
trkale bolezen, nesreča ali smrt, 
a on ve, da je  trpljenje začasno, 
plačilo pa večno.

SVETNIK TEDNA
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BENEDIKT JOŽEF
LABRE, BERAČ

Ko bom o poslušali nenavadno življenjsko zgodbo  današnjega 
svetnika, bom o  videli, p o  kako čudnih potih  Bog kliče ljudi k 
sebi. Sveti Benedikt Jožef Labre je  zadnjih dvanajst let svojega 
življenja hodil okoli ves strgan, ušiv, z  dolgimi lasmi in m arsikdo  
ga je  im el za potepuha. Dejansko pa je  bil pobožen  romar, ki 
nikoli ni beračil. Njegovi življenjepisei pišejo, da je  skozi njegove  
cunje in umazanijo presevala svetost, njegovo notranje združenje  
z  Bogom. Na svojih romanjih je  obredel domala vsa tedaj slo
veča božja pota o d  Španije do Poljske, od  Francije v N em čijo do  
Sicilije. Povsod je  ostal nekaj dni, molil od  ranega jutra do p o z
nega večera, klečeč na ranjenih in oteklih kolenih, prespal kar 
p o d  milim nebom , včasih p o d  kakšnim  podrtim  zidovjem  ali na 
slam i v hlevu. Bog ga je  izbral, da stre oho lost in osram oti 
m ehkužnost 18. stoletja.

Ta p osebnež  v zboru svetnikov je  bil rojen 26. marca 17411 v 
vasi A m ettes (A m et) v Franciji kot prvi o d  petnajstih  otrok sre
dnje prem ožnih staršev. Starši so želeli, da bi m ed  toliko otroki 
vsaj eden posta l duhovnik. Najbolj sta računala na Benedikta, 
za to  sta ga poslala k očetovem u bratu, ki je  bil župnik nedaleč  
proč. Ta je  nečaku posredoval prvo znanje latinščine, vendar 
Benedikt ni kazal posebne vnem e za učenje. Bolj sta ga pritego
vala m olitev in premišljevanje. Bil je  nagnjen k samotarjenju in 
želel je  vstopiti v kakšen  sam ostan , kjer redovniki v sam oti m o
lijo. Po stričevi sm rti je  bil nekaj časa dom a, p o tem  so  ga starši 
zaupali stricu p o  ma terini strani, ki je  bil dober in spokoren duho
vnik. Ta stric je  bil prepričan, da Benedikta Bog res kliče v kakšen  
strog sam ostan.

Najprej ga je  priporočil kartuzijanom, ki so  ga najprej sprejeli, 
p o tem  pa so  ga zaradi pom anjkljive izobrazbe odslovili. Posku
sil je  pri trapistih, toda ko je  bil v sam ostanu, je  bil ves razdvojen. 
Neka tesnoba m u je  stiskala srce. Po dveh m esecih m u je  pred
stojnik svetoval: "Božja Previdnost te ne kliče v naš stan; pojdi, 
kam or ti veli notranji glas." Benedikt se  je  ponižno  vdal: "Naj se  
zgod i božja volja!" Zapustil je  sam ostan, ker je  začel spoznava
ti, da ga Bog ne kliče za redovnika, m arveč m u je  namenil, da 
ko t "blodeči romar" živi dalje v popolni odpovedi svetu in ži
vljenju. N eznani duhovnik, ki ga je  kmalu za tem  srečal, ga je  
potrdil v tem  spoznanju in Benedikt je  tedaj našel svoj notranji 
mir. V popolni notranji zavesti in z  jasnim  nam enom  se je  poleti 
17/0 odločil, da bo živel kot romar in berač, podoben  razcapa
nem u potepuhu, v prepričanju, da je  to njegova osebna p o t k 
zveličanju. Do sm rti je  blodil po  evropskih cestah kot romar od  
svetišča do svetišča, o d  ene božje p o ti do druge.

O d jeseni leta 1776 se je  dalj časa mudil v Rimu. M ed cerkvami 
večnega m esta m u je  bilo najljubše svetišče Santa Maria dei Mon- 
ti blizu Koloseja, v okraju, kjer so večidel prebivali siromaki. Sredi 
šum nega in hrupnega m esta je  živel v popolni samoti. Njegove 
misli so bile jam o  pri Bogu. Kakor je  bil videti na zunaj ubog in 
zapuščen, je  bilo na njem  nekaj nadnaravno lepega in častitljive
ga. Otroci na ulici so se norčevali iz njega, starejši, ki so ga pozna
li, so pa videli v njegovi beraški revščini svetniški sijaj.

N eprestano pom anjkanje in ostro zatajevanje sta izčrpala 
Benediktove telesne moči. Pozimi leta 1783 se  je  hudo prehladil 
in zbolel. Na sredo velikega tedna 1783 se  je  zgrudil na stopni
cah cerkve Santa Maria dei Monti. Prenesli so ga v sosednjo hišo, 
kjer je  umrl še  isti večer. "Umrl je  svetnik! Umrl je  svetnik!" so  
naslednje ju tro  klicali otroci p o  rimskih ulicah. Pokopali so ga v 
cerkvi, ki m u je  bila tako ljuba. Za svetnika je  bil zaradi politič
nih hom atij razglašen leta 1881. Upodabljajo ga v spokorniški 
romarski obleki.

Ž UP NI J A SV. ANDREJA AP. IZ ŠTANDREŽA VABI

PO T OV ANJE  V R O M U N I J O
O b mašniškem posvečenju 

in novi maši g. Ernesta Roce 
pripravljamo potovanje v Ba- 
cou (Romunija). Odšli bom o v 
četrtek , 28. junija, s charter- 
skim poletom  iz Ronk, vrnili se 
bom o v vedeljo, 1. julija zvečer, 
v Ronke. C ena izle ta  znaša  
1.250.000 lir (če bo 48 po t
nikov) oz. 950.000 lir (če jih bo 
120). V ceni so vključeni vozov
nica, letališke takse, trikratni 
polpenzion in prevozi v Romu
niji. V ceno niso vključene vsto
pnine za ogled muzejev in u- 
metniško zanimivih krajev.

Program: 28. junija: potova
nje Ronke-Bacou; sledile bodo 
nastanitev v hotelu, večerja in 
prenočitev. N aslednjega dne, 
29. junija, po zajtrku, udelež
ba pri slovesnosti mašniškega 
posvečenja, po njej ogled m e
sta Bacou, večerja in prenoči
tev. 30. junija bo po zajtrku o- 
g led zanim ivih sam ostanov , 
cerkva in muzejev vzhodne Ro-
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čitev. Zadnji dan, 30. junija, se 
bodo izletniki udeležili slove
snosti nove m aše, nakar bodo 
zapustili m esto Bacou in se vr
nili v Ronke.

Interesente obveščam o, da 
bo vpisovanje potekalo od 26. 
aprila do 15. m aja v župnij
skem uradu v Standrežu (tel. 
št. 0481 21849); ob vpisu bodo 
udeleženci plačali 300.000 lir 
predvpisnine, ostalo pa bodo 
lahko poravnali do 10. junija.
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RAZSTAVA OLJ  NA P L A T N O  S KRAŠKO T E M A TI K O

ROBERT FAGANEL 
V KRAŠKI HIŠI

FRANK O Ž E R J A L  RAZSTAVLJ A V L J U B L J A N I

MED POEZIJO IN 
ABSTRAKCIJO

V Kraški hiši v Repnu je bila v četr
tek, 12. t.m., kulturna prireditev, ki je 
pom enila tudi ponovno otvoritev Kra
ške hiše, obenem  pa je  bila tudi slo
vesnost, na kateri so odprli razstavo 
goriškega slikarja R oberta Faganela.

Predsednik zadruge Naš Kras Egon 
Kraus je  pozdravil številne prisotne in 
povedal, da je razstava R oberta Fa
ganela sam o uvod v bogato  delovanje 
Kraške hiše, ki bo doseglo svoj vrh v 
znam eniti kraški ohceti, ki bo v zad 
njem tednu letošnjega avgusta. Za pri
je tn o  vzdušje na otvoritvi slikarske 
razstave Roberta Faganela so poskr
beli pevci zbora KD Kraški dom , ki so 
zapeli nekaj pesm i pod  vodstvom  
prof. Vesne Guštin.

O  slikarju in njegovem  delu, p red
vsem pa o njegovem  slikanju Krasa 
in kraških vedut sta spregovorila v slo
venskem  jeziku Jurij Paljk in Claudio 
H. Martelli v italijanščini.

Claudio Martelli je predvsem  pou
daril Faganelovo veliko navezanost na 
Kras in njegovo zvestobo figuralnemu 
načinu slikanja, katerem u je ostal vse
skozi zvest. Izpostavil je  Faganelov 
velik občutek za svetlobne igre in nje
govo veliko pripadnost Krasu, v kate
rem se um etnik zelo dobro  znajde. 
C laudio H. Martelli pa je  povedal tudi 
nekaj več o sam i poklicni formaciji 
goriškega slikarja, ki se naslanja na t.i.

"svetlobno slikarstvo", ki je bilo izjem
no dejavno in uveljavljeno prav v Tr
stu, tudi v Perizzijevi slikarski šoli, ka
tero  je  Robert Faganel obiskoval, kot 
tudi v Tostijevem slikarskem ateljeju, 
v katerem  se je  Faganel tudi učil.

"Veliko let je  že preteklo od Faga- 
nelove prve sam osto jne razstave in v 
vseh obdobjih  njegovega ustvarjanja 
so bili stalno  prisotni Kras, kraška ve
du ta  in kraške barve, kraške hiše, kot 
je  ta, v kateri sm o se številni zbrali no
coj, kraški človek, ki ga nocoj sicer Fa
ganel ne razstavlja, a ga dodobra poz
na in ceni, tudi upodablja, če pa ne nje
ga, pa vsaj njegovo delo v naravi;" je 
v svojem nagovoru povedal Jurij Paljk, 
ki je  tudi dejal, da je  "R obert Faganel 
eden redkih umetnikov svoje genera
cije, ki je  vedno ostal zvest figuraliki, 
odslikavanju narave in njene ubrano
sti s svojimi notranjim i razpoloženji 
in hvala Bogu, d a je  tako. Hvala Bogu 
zato, ker danes vidimo m arsikatere
ga Faganelovega vrstnika, ki se po 
raznih abstraktnih obdobjih ponovno 
vrača k figuraliki, k risbi in upodab 
ljanju vidnega, ki je  tem eljnega po
m ena  za slikarstvo . V časih zarad i 
svojega vztrajanja v tem , da je  vedno 
iskal seb e  in svoje slikarstvo sredi 
narave, ni bil razum ljen, a čas mu je 
dal prav, saj je  danes Faganel eden 
redkih, ki se lahko pohvali s svojim

likovnim izrazom in velikim slikarskim 
opusom , katerega sicer res označu
jejo veliki ciklusi, a je  v njem Kras ved
no prisoten. Nabral si je  veliko slikar
sko znanje, nocoj razstavlja sam o olja 
na platna in prav v tej tehniki je  Faga
nel mojster, saj jo pozna do potanko
sti. Pri svojih slikarskih upodobitvah 
se Faganel naslanja na naravo, njeno 
vidno-zunanjo in notranjo moč, pred
vsem pa na njene barve, saj je  paleta 
njegovih barv poiskana v naravi, pre
de lana  z m ojstrskim  obču tkom  za 
dovršeno kompozicijo in vsa n jego
va slikarska pripoved sloni na dobri 
risbi in velikih zam ahih s čopičem, de
belih barvnih nanosih v tisočerih nian
sah naravnih barv in pa seveda v iz
jem nem  občutku za upodabljanje svet
lobnih iger. Svoje slikarstvo je Faga
nel zgradil na trdnih osnovah slikar
stva na prelom u 18. in 19. stoletja, ga 
nadgradil s poznanji im presionistič
nega  in eksp resion ističnega slikar
stva, sam  pa ostal zvest poetičnem u 
realizm u, s katerim  nam  nocoj pokla
nja tudi Kras v vsej svoji lepoti".

Kaj reči o njegovih kraških vedutah?
M orda sam o to, da Robertu Faga

nelu ni do tega, da bi ugajal, am pak 
mu gre za iskanje notranje harmonije, 
soskladja z naravo. Kras in slikanje 
Krasa je  zanj stalnica, h kateri se red
no in vedno vrača in vedno s slikar
skim stojalom , obveznim  slamnikom 
in paleto barv, ki nastajajo  sproti: da
nes je  resnobna in ima tem ne pod to 
ne dram atičnosti, jutri bo svetlejša in 
bo zato  ruj posijal skozi rum ene, suhe 
in od burje in sonca sežgane kraške 
trave, kajti Robert Faganel vedno v 
naravi išče mir in ubranost, vse tisto, 
česar danes skorajda več ni v našem  
vsakdanjiku in tudi zato  Robert Faga
nel in seveda tudi mi radi hodim o na 
Kras!

Z našim kraškim pesnikom  bom o 
zaradi tega sam o še rekli: "Kras je kra
sen!" in sm o povedali dovolj.

Razstava kraških vedut R oberta 
Faganela bo v Kraški hiši v Repnu na 
ogled do 13. m aja in je odprta  na vse 
praznične dni, in sicer m ed 11. in 13. 
ter m ed 15. in 17. uro. Na razstavi je 
m ožno kupiti tudi Faganelovo slikar
sko m onografijo, ki jo bodo predsta
vili v Gorici v Državni knjižnici nasled
nji teden.

J A N E Z  P O V Š E

Vedno je lepo, kadar kdo iz naših 
krajev ponese svoj glas in sporočilo v 
središče m atičnega prostora, v Ljub
ljano. To se je  sedaj zgodilo z otvorit
vijo sam o sto jn e  slikarske razstave 
Franka Žerjala v Galeriji C om m erce 
blizu Dunajske ceste. Franko Žerjal je  
s to  razstavo prikazal premišljen izbor 
svojih zadnjih  štirih ozirom a petih 
ustvarja ln ih  let ter 
ga podnaslovil z mi
slijo "sprehodi m ed 
poezijo  in ab strak 
cijo". G re za 30 del, 
večinom a platen , v 
razstavo pa je vklju
čenih tudi 8 likovnih 
utrinkov na papirju.

O tvoritev razsta
ve 10. aprila je  bila s 
strani organizatorjev 
zelo skrbno priprav
ljena, na njej je  bilo 
razveseljivo  veliko 
obiskovalcev, ki so 
ustvarili zelo prijet
no in zb ran o  vzdušje. D ogodek  je 
uvedla b o g a ta  in po e tičn a  b esed a  
dipl. kom parativistke in um etnostne 
zgodovinarke Milene Režun, m edtem  
ko je galerijski prostor s svojo belino 
in natančno  postavljenim svetlobnim 
parkom dal razstavljenim delom  mož
nost čaranja in dihanja. Kot rečeno, 
je  Franko Žerjal za  razstavo v Ljublja
ni p re teh tano  izbral svoja dela in jih 
uglasil v pom enljivo  ce lo to . Niso 
mogli izostati štirje letni časi, prav 
tako ne že njegovi znani elem enti 
Zemlja, Zrak, O genj, Voda, v obeh 
prim erih skupini slik, ki sestavljajo  
likovno in pom ensko zaokroženost. 
Se posebej na razstavi izstopa Koroški 
triptih iz leta 1998, ki presenetljivo in 
pesniško navdahnjeno izpostavlja to 
plo in skrivnostno m odrino v pogo
voru s svetlečim sijem. V takšnem  ok
viru sta lahko polno in zgovorno zaži
veli največji platni, in sicer Sam otno 
drevo z dinam ičnim  kontrastom  m ed 
tem no m odro in živo rum eno barvo 
ter Rdeča atm osfera, ki se pesniško

poigrava z razgibanim  sobivanjem  
toplih rdečih tonov in vedno neugna
nih rum enih, pravzaprav še kar sonč
nih žarkov. Sploh se je pokazalo, da 
je  slikarska govorica Franka Žerjala 
presenetljivo strnjena v dvoje razsež
nosti, v sam o likovnost ter v občutje 
glasbeno-poetičnega doživljanja. Bar
ve na ta  način niso sam o lepe, am 
pak izžarevajo energijo, m edsebojno 
se prepletajo na način žive soodvisno

sti in d o b e s e d n o  
z a zn av n eg a  g ib a 
nja. Narava je  slej 
ko prej temeljni sli
karjev navdih, ven
dar ne kot cilj pač 
pa kot izhodišče. S 
svojo lepoto in silo 
nam reč  o m o g o ča  
poustvarjan je  člo
vekovih duševn ih  
vzdušij oziroma du
ševnih izkušenj ter 
ponotranjenih raz
mišljanj o utripanju 
časa. Na ta način je  
m o g o č e  v s l ikah 

začutiti ne sam o odzven glasbe, am 
pak tudi besedne izpovedi, ki se želi 
preliti v podobo, v vidni izraz, v bar
vo in odgovarjajoči splet ter ravno
težja teh istih barv. Poleg tega je po
stavitev v Galeriji Com m erce v Ljublja
ni nazorno pokazala, da Franko Že
rjal izvaja svoje ustvarjanje iz g lobo
kega prepričanja in vere v lepoto, v 
čar in smisel lepote. Lepoti zato  po
sveča kar največjo skrb in pozornost, 
da bi nam reč m ogla s pom očjo bar
ve in kom pozicije  na kar najlepši 
način  zaživeti. Na drugi stran i pa 
slikar verjam e v vidno predstavljivost 
duše in duševnosti, ki se bolj kot ka
te ro  koli spo roč ilo  lahko d o tak n e  
sočloveka ozirom a gledalca.

O b zaključku otvoritve so se obis
kovalci še dolgo zadržali v sprošče
nem  pogovoru z avtorjem , pri čem er 
je za prijetno d ružabnost poskrbela 
klet VedriAlp iz Kojskega v Goriških 
Brdih. O m eniti tudi velja podatek, da 
bo razstava odprta  vse do 10. maja.

S O D O B N O  U R E J E N A  T RŽA ŠK A  REVI JA

VELIKONOČNA ŠTEVILKA 
MLADIKE

PRI ZALOŽBI FONTANA

PESNISKA
ZBIRKA
MAGDALENE
SVETINA

Literarna revija Fontana izhaja v 
Kopru že štirinajsto leto zapored. Do
slej je tako izšlo v njenem  okviru 32 
rednih številk sam e revije, poleg tega 
pa še štiriindvajset sam ostonjih izdaj, 
t.j. pesniških zbirk oz. zbirk kratkih 
zgodb  sodelavcev Fontane, vsega v 
skupni nakladi več kot 13.000 izvodov.

V okviru sam ostojnih edicij literar
ne revije Fontana je ta  m esec izšla že 
petindvajseta knjiga po vrsti, tokrat 
nova pesniška zbirka z naslovom  V 
krošnji tišine m lade kraške avtorice 
M agdalene Svetina Terčon. G re za 
zbirko šestdesetih pesmi, ki, kot je  v 
uvodni besedi zapisal Jurij Palj, za
mejski pesnik in predsednik Ždruženja 
književnikov Primorske, še izražajo ve
ro in zaupanje v besede, predvsem ti
ste besede, "ki jih ne razum em o", a 
delajo naše življenje lepše, globlje, 
predvsem  pa bolj doživeto.

To je že avtoričina druga sam ostoj
na pesniška zbirka (prva z naslovom 
Prosojna galeja potepuška  je izšla leta 
1994 pri založbi M ondena iz G rosu
pljega), poleg tega pa ima mlada Se-

F O N T A \A  1LOPM

žančanka, po poklicu profesorica slo
venščine, še kopico objav svojih pesmi 
in literarnih sestavkov v raznih književ
nih revijah in drugih kulturnih edicijah 
širom Slovenije.

G m otno je to edicijo podprl župan 
občine Sežana Miroslav Klun, podpo
ro zbirki pa so namenili še Urad za 
d ružbene dejavnosti M estne občine 
Koper ter Javni sklad ljubiteljskih kul
turnih dejavnosti M estne občine Ko
per. Predstavitev zbirke bo v torek, 24. 
aprila, v Kopru.

Slovenske bralce je  tik pred Veliko 
nočjo razveselil prihod druge številke 
tržaške revije Mladika v letošnjem letu, 
ki je tudi 45. leto njenega izhajanja. 
Poleg velikonočnih voščil krasi platni
co nove številke fotografski posnetek 
protestne m anifestacije Slovencev v 
Italiji pred palačo deželnega sveta Fur- 
lanije-Julijske krajine 7. februarja letos. 
Takrat smo protestirali proti zavlačeva
nju s sprejem anjem  zaščitnega zako
na in zaradi finančne stiske naših usta
nov. M ed tem časom  je italijanski par
lam ent dokončno sprejel zaščitni za
kon, ki je pred kratkim postal tudi pol
no veljaven, finančna situacija pa os
taja - kljub jam stvenim posojilom - še 
vedno skrajno negotova. To je tudi te
ma dveh uvodnih zapisov, kjer je  med 
drugim rečeno, da je  besedilo zaščit
nega zakona pravzaprav v nekem smi
slu okvirno, njegovo uresničevanje pa 
bo dolgotrajno in zahtevno. Vsekakor 
pa pomeni jasno priznanje slovenske 
prisotnosti tako v tržaški in goriški kot 
tudi v videnski pokrajini. Kar se tiče iz
vajanja, bo veliko odvisno od bodoče 
vladne koalicije v Italiji, od krajevnih 
uprav, navsezadnje pa tudi od enotno
sti in odločenosti slovenske manjšine. 
Prepričati bo treba pripadnike manjši

ne, naj dosledno ravnajo tudi kot po
samezniki, predvsem  pa je važno, da 
skupnost ohrani optimizem, ki je pre
potreben za naše preživetje in razvoj.

Po teh dveh uvodnih zapisih si lah
ko preberem o črtico Brune Pertot z 
naslovom Glas skritega trpljenja, izpod 
peresa iste avtorice pa tudi nekaj pe
smi. Priložnostno velikonočno prilogo 
sta uredili Liljana Filipčič Corva in Na- 
dia Roncelli; prinaša pa razmišljanja 
Zvoneta Strublja, N adie Roncelli in 
Ivana Orla. Dalje Mladika objavlja de
seto nadaljevanje spom inov inž. Petra 
Merkuja na starše, Ivo Jevnikar pa je 
prispeval drugi del zgodbe o "prim or
skem padalcu" Ivanu Volariču. Ured
ništvo revije se je odločilo, da ponati
sne uvodnik Toneta Jerovška, ki je bil 
objavljen v reviji Ampak in kjer s'e avtor, 
nanašajoč se na razm ere v Sloveniji, 
sprašuje, kot piše v naslovu, "čigava 
je država". Aleksij Pregare je prispe
val članek ob 80-letnici pesnice Pavle 
G ruden, ki živi v Avstraliji. Mladika se 
spominja tudi treh pred kratkim pre
minulih zam ejskih osebnosti: msgr. 
Marijana Živica, prof. Stanislava Soba
na in prof. Laure Abram. M ed bralce 
se je  vrnila rubrika Agora p o d  lipo. 
Rubriko ureja Breda Susič, ki se v tej

številki zaustavlja pri vprašanju druži
ne v dobi komunikacije: o tej proble
matiki so svoja razmišljanja prispevali 
Martin Marussi, Mirjam Bratina Pahor 
in M ajda Cibic Cergol. V tej številki, ki 
jo bogatijo tudi pesmi Vladimirja Kosa 
in Aleksandra Furlana, sta prisotni tudi 
"zgodovinski" rubriki Antena  in Mo
goče bi vas zanimalo zvedeti, da..., oce
ne o nekaterih nedavno izšlih knjižnih 
delih so prispevali Martin Jevnikar, Zo
ra Tavčar in Jože Velikonja, objavljeno 
pa je tudi poročilo o  delovanju Knjiž
nice D ušana Č erneta v letu 2000.

Skupaj z Mladiko je tudi tokrat izšla 
njena mladinska rubrika Rast. Tudi tu 
je uvodnik posvečen sprejetju zaščitne
ga zakona. O  tem piše Primož Šturman, 
ki se - po kritični oceni zakonskega be
sedila - sprašuje, ali bomo ta zakon zna
li uporabljati, saj je  problem odvisen 
predvsem  od preprostih ljudi in njiho
ve zavesti, da nekaj im ajo in da to 
lahko tudi uporabljajo. M ed ostalimi 
prispevki velja omeniti - poleg ponočil
o delovanju Slovenskega kulturnega 
kluba in Mladih v odkrivanju skupnih 
poti - minianketo Sare M agliacane o 
tem, kdo bi lahko bila "zamejka leta", 
kom entar Erike Hrovati o nedavnem 
vrhu G8 v Trstu, Priročnik za zapelje
valce Brede Susič, poročilo Staške Cvel
bar o nastopu irske plesne skupine Ri- 
verdance v Ljubljani in zadnji del pri
povedi Luke Pierija Ko se strast zaganja.

NL
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NIK O  G R A FE N A U E R , D I H 1 N D I H

MOC PESNIŠKE BESEDE
J URI J  PALJK

Nika G rafenauerja  poznam o na 
Slovenskem kot odličnega pesnika, 
morda pa še bolj kot izjem nega kul
turnika, ki je  od mladih nog dejavno 
živel poslanstvo slovenskega izobra
ženca in se odzival na nepravilnosti so
cialistične družbe, kasneje bil med vo
dilnimi možmi, ki so veliko prispevali 
k slovenski sam ostojnosti, in ves čas 
bil tudi gonilna sila dejansko najbolj 
vplivne in tudi najboljše slovenske li
terarne, družbene in filozofske revije 
na Slovenskem Nova revija. Okrog No
ve revije se je  od sam e težavne ustano
vitve zbral in nenehno zbiral, se še zbi
ra cvet slovenskih izobražencev, ki so 
razmišljali in še danes razmišljajo o  slo
venski identiteti; in ti izobraženci so 
aktivno sodelovali pri postavljanju pr
ve sam ostojne slovenske države.

Niko G rafenauerje  od vedno zah
teval zase in za druge slovenske izobra
žence predvsem veliko svobodo duha, 
zahteval veliko spoštovanje do druga
če mislečih, a obenem  tudi pravico, 
da vsak slovenski izobraženec lahko 
spregovori o  za narod in človeka te
meljnih zadevah. Je torej izjemno svo
boden duh in hkrati širok človek, kar 
je na Slovenskem večkrat prava red
kost, predvsem pa je ostal izjemen pe
snik. M imogrede povejmo še to, da je 
G rafenauer tudi eden redkih sloven
skih velikih pesnikov, ki redno in rado
živo piše poezijo za otroke, kar daje 
njemu in njegovemu književnemu de- 
u poseben čar. V zahodni Evropi bi te- 

f  . našli podobne primere med sodo
bnimi književniki.

Lansko leto je Založba Mladinska 
njiga v svoji imenitni jubilejni zbirki 

'z a Pesmi Nika G rafenauerja pod 
nevsakdanjim naslovom Dihindih. La

ni je nam reč Niko G rafenauer dopol
nil okroglih 60 let. Knjigo Dihindih je  s 
svojimi plemenitimi ilustracijami ople
menitil Janez Bernik, oblikoval Jure 
Jančič, grafično pa uredil Peter Miklič.

Brez n ep o treb n eg a  ovinkarjenja 
bom o takoj zapisali, da gre pri pesniški 
knjigi Dihindih za odlično pesniško 
zbirko, ki zahteva zrelega in zahtevne
ga bralca, saj gre za t.i. miselno poezi
jo, če se seveda sploh sm e tako o poe
ziji govoriti. G rafenauer se nam reč že 
vrsto let aktivno druži z največjimi pe
sniki predvsem iz anglo-saksonsko pi
šočega sveta, druži zato, ker je sam 
prevedel vrsto odličnih pesnikov, med 
drugim je bil pred časom sourednik res 
vrhunske antologije nemške poezije v 
slovenskem jeziku. Ko bralec ve vsaj 
te  osnovne podatke, se lahko poda list 
za listom v njegovo pesniško zbirko in 
odkriva čudovite in prepričljive misel
ne svetove Nika Grafenauerja, sveto
ve, ki so seveda tudi naši, a jih sami ne 
zm orem o tako ubesediti kot on, ker 
nam ni dana posvečenost pesniške be
sede in ne prodorne misli, ki tako od
likuje njegovo poezijo.

/Knjiga prostora, črke časa./z  dne
vi prelistane daljave/ potrepetavajo od 
senčno težkih bleskov/v pogledu, a 
upi/previhani iz daljnosežnosti/v vrže
ni rokavici/za izgubljenim.../To je  na
pisal pesnik na začetek svoje pesniške 
zbirke in že iz teh lepih verzov ljubitelj 
poezije lahko razbere, da je tudi pri 
Grafenauerjevem pesnjenju izjemno 
prisotna bivanjska plat občečloveške
ga in pesniškega čisto življenjskega 
iskanja, tista, ki je  tem eljnega pom e
na za vsako dobro  poezijo. Radi bi še 
opozorili na izjemne primerjave, pri
mere, metafore, ki so kot iz kamna izk
lesane, in na čudovit besedni svet, ki 
miselnega nadgrajuje, se z njim v Gra- 
fenauerjevi poeziji oplaja in rezultat 
tega je dovršena, zares izpiljena, vča
sih mojstrsko in kultivirano narejena 
poezija, z  občutkom  za dobro, moč
no in lepo besedo, tako narejena, da 
se te dovršenosti najbrž pesnik sam za
veda, zopet drugič lirično boleča, ko 
se tudi misel umakne nežnemu čustvu, 
ki je  sicer vedno zelo dobro, prav po 
m oško zakrito , kar je  zope t odlika 
vsake odlične poezije.

Za konec sam o ena kitica, zares sa
mo ena, ker je  pesm i v zbirki Dihindih 
veliko in so vse vredne našega druže
nja z njimi, sam o prva kitica pesmi O- 
bredi, v kateri bom o razbrali pesniko
vo stanje duha in obenem  zaslutili svet, 
ki mu sami pripadam o. Takole gre: /  
Spuščene veke/ v čebelji celici/ zvečer, 
ko se podoba v m odrem / zraku kruši 
in usta/ vpijajo tobak, sm rt/ v solzi seva.-

Ce to ni vrhunska poezija, potem  
res ne vemo, kaj je  poezija! Hvala Bo
gu, da so m ed nami še ljudje, ki verja
mejo v m oč besede in pišejo vrhun
ske pesmi. Eden takih je prav gotovo 
Niko Grafenauer.

NOVA P R E M IE R A  SSG P R I H O D N J I  T E D E N  V L J U B I J A M

SEST OSEB IŠČE 
AVTORJA IRSKI GOSPOD PLESA

Slovensko stalno gledališče priprav
lja novo prem iero N obelovega nagra
jenca Luigija Pirandella Šest oseb išče 
M orja . Prem iera bo v petek, 20. t.m., 
°b  20.30_v Kulturnem dom u v Trstu.

Delo Šest oseb išče avtorja je  Piran- 
dello napisal leta 1921. Po svoji dram a
turški odprtosti seže tudi v naš čas, saj 
razpira pot univerzalnega vprašanja 
videza in resnice. Mario Uršič je reži- 
Spr ' n. razčlenjuje Pirandellovo delo 
skozi izjemno izostreno osebno podo
bo sodobnega sveta in človeka v njem. 
Uršičeva uprizoritvena pisava razvija 
g oblje v naš čas. Pirandello v Šestih ose- 

odpira tem o gledališkega prosto
ra, v katerem se razvijajo konflikti, ki se 
rojevajo v človeku. Med gledališko va
jo stopi na oder šest oseb. Režiserja, ki 
vodi skupino igralcev naprosijo, da je 
njihova življenjska zgodba tista, ki bi 
jo moral uprizoriti. Ker igralcem ne us- 
Pe prepričljivo interpretirati življenj- 
S 6? a gradiva, povzam ejo pripoved 
osebe sam e. V vlogah šestih oseb bo- 
p° nastopili: M iranda Caharija, Anton 

etje, Barbara Cerar, Vojko Belšak, 
Robert Cunja in Paola Cigui. Zadnja 
ava prvič sodelujeta s SSG-jem, ob nji-
V nastopil tudi mladi Igor Pison. 

ostalih vlogah pa: Janko Petrovec, 
regor Geč, Lučka Počkaj, Bogdana 
ratuž, Jana Radovič, Branko Zavr- 
^n, Stojan Colja, Aleš Kolar, Danijel 

a alan, Alojz Milič in A leksander 
oclopivec. Predstavo so oblikovali 

avf3 A leksander V odopivec, 
sraf^ ? esm ' Marko Kravos, kostum o- 
JanJ d ^ ar'ja Vidau, koreografinja 
2avav ad°vič. Gib je oblikoval Branko 

—fSan, scenografijo pa Mario Uršič.

STASKA CVELBAR

V dneh 24., 25. in 26. aprila si bodo 
lahko ljubitelji glasbe, plesa in keltske 
kulturne dediščine v Ljubljani ogleda
li fenom en irskega step  plesa svetov
no znane skupine Lord o f  the Dance.
V Hali Tivoli bo prvič v Sloveniji nasto
pila skupina, ki jo vodi Michael Flat- 
ley, ki je  vpisan v svetovno Guinesso- 
vo knjigo rekordov kot step plesalec, 
ki v eni sekundi udari kar 32-krat s sto
pali ob tla.

Povpraševanje po vstopnicah za 
predstave te - in njej sorodnih skupin 
(Riverdance in Magic o f the dance) - 
je  prekom erno naraslo, potem  ko je 
leta 1994 na tekm ovanju Evrovizijske 
pesmi v Dublinu skupina Riverdance 
gledalce dobesedno prevzela. V eni sa
mi noči je  irski step ples postal največji 
hit v svetovnem merilu.

Kakšen pa je pravzaprav step ples? 
Izvor tega irskega plesa sega nazaj v 
ljudsko tradicijo v obliko solo plesa, ki 
ga danes imenujejo ples v starem  sti
lu (nekoč so ga Irci plesali v lesenih 
coklah). Plesalec pleše tako, da dela 
posebne gibe z nogami. Značilno je 
hitro izmenično udarjanje pet in prstov 
ob tla s posebej ojačenimi podplati 
(spredaj in zadaj so pribite posebne ko
vinske ploščice) - v določenem  ritmu 
koraka (step) na enem  mestu in nato 
prenašanje tega vzorca s koraki naprej. 
Plesalci dobro  obvladajo več kot 100 
različnih korakov, s katerimi lahko izra
zijo raznolika razpoloženja in občutke; 
z njimi ustvarijo neke vrste sam ogo
vor z glasbo. Včasih drugi plesalec pre
vzam e tem o (kom binacijo korakov) 
prvega plesalca, ji doda novo idejo, tej

pa nato odgovarja spet prvi plesalec z 
novimi koraki.

Do leta 1700 ni bilo posebnih pravil 
za ta tip plesa: roke je lahko plesalec 
premikal prosto, ni bilo treba držati vz
ravnanega in pokončnega telesa, izraz 
na obrazu je bil lahko kakršenkoli. Po 
letu 1700 pa je tudi višji družbeni sloj 
začel uporabljati ta tipično ljudski ples. 
Zanj so začeli postavljati razna pravi
la, da bi se s tem  njihov elitni ples raz
likoval od preprostega "divjega" ljud
skega plesa. Odtlej so plesali z rokami 
ob telesu, brez nasm eška in podplati 
se niso smeli videti. Osnovni irski ples 
pa se je ohranil zaradi globoke ljubez
ni do glasbe, plesa in pesništva kot tudi 
zaradi občutka gotovosti in zasidrano
sti, ki ti ga daje tradicija. Pom em bno 
vlogo je odigralo tudi dejstvo, da je Ir
ska odmaknjena dežela in da njeni pre
bivalci, predvsem  na km etih, živijo 
osamljeno in zunaj vpliva redkih irskih 
mest. Tako ni prišlo do kulturne asimi
lacije z Angleži in še danes najdem o 
plesalce, ki so sposobni učinkovito ple
sati stari irski ples.

Plesalci skupine Lord of the D ance 
nam na odru prikažejo zgodbo irskih 
izseljencev v Ameriko, njihovo trplje
nje in dom otožje. O snovno tematiko 
prep leta  ljubezenska zgodba. Pravi 
orkestrček v živo izvaja irsko glasbo s 
svojimi tipčnimi instrumenti. Tradicio
nalno g lasbo  pa dopoln ju jejo  tudi 
moderni instrumenti.

P redstava  je  res en k ra tn a  in je  
! vsekakor v redna og leda. Z ato  sve
tujem o vsem, da se čimprej podajo na 
lov na vstopnice za nastope znam eni
te skupine v slovenski prestolnici.

NA E A S T S E M IN A RJU  S K U P IN A  Z A M EJC EV

MLADI NA SLOVAŠKEM 
0  MANJŠINAH

BREDA S U S I C

Polna lepih občutkov in nepozab 
nih spom inov se je  minuli petek  po
noči delegacija šestih mladih zam ej
cev vrnila z m ednarodnega srečanja 
Eastersem inar, ki je  letos potekal v 
Košicah na Slovaškem. Člani M ladin
ske sekcije Slovenske skupnosti in 
M ladih v odkrivanju skupnih poti so 
na srečanju  predstavnikov m ladin
skih organizacij evropskih m anjšin 
predstavljali Slovence iz Italije. Na se
m inarju, ki ga je v sodelovanju z ev
ropsko krovno organizacijo  Youth of 
European N ationalities organizirala 
skupina pripadnikov nem ške manjši
ne na Slovaškem (IkeJA), se je zbra
lo skupno 120 mladih iz vse Evrope.

Mladi so dobili nam estitev  v veli
kem hotelu v smučarskem središču ne
daleč od Košič. Tam je  potekala glav
nina program a: srečanja, vvorkshopi, 
d ru ž a b n o s t. M ed sem in a rjem  so  
sp o zn av a li s tv a rn o s t, v ka te ri ži
vijo razne m anjšine na Slovaškem, 
predvsem  Nemci in Romi. V delavni
cah so se  lotili konkretnih projektov 
in spoznavanja različnih prijemov pri 
delu z mladim i. Tako so v eni delav
nici stekle priprave spletnih strani or
ganizacije YEN, v drugi sestave ča
sopisa o Eastersem inarju, nekateri 
mladi so se  lotili slikanja na platno, 
spet d ruga skupina je obiskala reha
bilitacijsko središče za narkom ane, 
m anjša skupina se je  lotila spozna
vanja raznih športov, od potapljanja 
do plezanja - in še bi lahko naštevali. 
Na izletih pa so  si udeleženci Easter- 
sem inarja ogledali znam enitosti ju 
g o v zh o d n e  Slovaške. O biskali so 
tudi šolo, ki jo  obiskujejo izključno 
rom ski otroci.

Na veliki četrtek  je bil na sporedu  
j občni zbor o rganizacije YEN. M atej 
Susič, ki je  dve leti uspešno  opravljal 
funkcijo enega  od dveh podp redsed 
nikov, ni ponovno kandidiral, pač  pa 
je sprejel nalogo, da bo še eno leto ure
jal glasilo organizacije, YENI. O d bor

i  ima tri nove člane: podpredsedn ika 
bosta  odslej član Kluba slovenskih 
študentk in študentov na Dunaju (Hu- 

j  go Krištof) in član nem ške m anjšine 
na D anskem . Tajniško službo pa bo 
dve leti opravljala predstavnica Mad
žarov v Romuniji. Občni zbor je tudi 
sprejel važne odločitve o reorganiza
ciji YEN-a: odslej bo nekaj važnih na- 

| log, kot je  skrb za pridobivanje finan- 
j  čnih sredstev, za  komunikacijo med 
članicami in z važnimi evropskimi in
štitucijam i, opravljal poklicni tajnik.

Člani MsSSk in M OSP se po kraj
šem obdobju, ko je sodelovanje z orga
nizacijo YEN zamrlo, že četrto leto red
no udeležujejo Easterseminarja in so 
nad temi srečanji zelo navdušeni. Zato 
za letos pripravljajo še nekaj velikih 
pobud , ki spadajo  v isti okvir sodelo
vanja z organizacijami drugih evrop
skih manjšin. Poleti bo večja skupina 
Tržačanov vrnila obisk Frizijcem, ki 
so  bili gostje  naše  m anjšine m inulo 
poletje. V Friziji bo ok tobra po teka
lo tudi m ednarodno  pevsko srečanje 
Voice of Europe. Na začetku novem
bra pa bo približno 50 predstavnikov 
manjšin prišlo v Trst, kjer bo potekal 
t.i. Autumnseminar, to je tečaj za mla
dinske leaderje  raznih m anjšinskih 
organizacij, ki so  vključene v YEN.

Kdor se  želi vključiti v te in d ruge 
pobude, naj za inform acije pokliče 
M ateja (040 370846) ali mu piše na 
naslov matejsussi<®hotmail.com.

V I R E Š E T I

...KAJ PA PRAZNIČNI 
DUH VELIKE NOCI?

Praznični dnevi so hitro zdrknili m i
m o in že  sm o  se  vrnili v normalni ži
vljenjski ritem. Koliko ljudi se  je  v veli
kem  tednu nekoliko umirilo, se  zam i
slilo v vprašanje trpljenja in sm rti in 
občutilo radost vstajenjskega sporoči
la, je  težko  soditi. Ce g ledam o o d  da
leč, je  praznovanje Velike noči vedno  
bolj površno, zunanje, potrošniško. 
Da se  tej prazni, porabniški m entali
teti izognem o, se  m oram o potruditi, 
iskati nekaj, kar nam  bo pom agalo do 
pristnega prazničnega vzdušja, pa naj 
bo to knjiga, članek, radijska ali tele
vizijska oddaja... Saj je  vsega dovolj, 
le izbirati je  treba.

Radio Trst A je  še  nedolgo  tega p o 
svečal zelo veliko skrb oblikovanju praz
ničnih sporedov. Veliki prazniki - ne sa
m o  Božič in Velika noč, am pak tudi 
sv. Trije kralji, Marijino brezm adežno  
spočetje ali Vnebovzetje, itd. - so imeli 
svoje oddaje, vsebinsko povezane s praz
nikom, redne tedenske oddaje so se u- 
m aknile posebnim , nalašč za to  pri
ložnost pripravljenim oddajam. Iz vseh 
oddaj je  velo praznično razpoloženje. 
O b Božiču, N ovem  letu in Veliki noči 
je  ob začetku  oddaj z  izbranimi bese
dam i voščil poslušalcem  ravna telj slo
venskih poročil ali programov.

V zadnjem  času se  je  precej spre
menilo. Voščil glavnih urednikov ni 
več, veliko oddaj prazničnega spore
da se  prav nič ne razlikuje od  tistih 
običajnih. Naj se om ejim  sam o na dva 
primera oddaj, ki so m e m otile  v zad 
njem  tednu. Mladi val je  nam enjen  
mladim , vendar sem  prepričana, da 
m lade zanima še kaj drugega kot puh

le novičke iz teleprinterja, naštevanje 
sporedov raznih televizijskih postaj, dvo
dnevno iskanje informacij o  “tuč'nju pir
hov" in kažipot v  razna zabavišča. Tu
di mladi so  dovzetni za resnejšo, pred
vsem socialno problematiko in se  akti
vno vključujejo v prostovoljno delo na 
različnih področjih. Zakaj jim  ne bi na 

| veliki teden ponudili tudi kaj takega? 
Oddaja Slovenski obzornik, ki je  tokrat 
bila posvečena perspektivam  turizma,

, je  bila zelo  zanimiva, a na velikonoč
no nedeljo, v čas, ko največ poslušal
cev prisluhne radiu, bi sodila kaka o d 
daja z  bolj velikonočno vsebino.

Pa da ne b om  sam o nergala: m no
gi radijski delavci tud i danes zna jo  
prisluhniti sporočilu praznika. Tako 

! sta bili G lasbena skrinjica in Z boro
vski utrip v lepem  sozvočju  z  Velikim 
tednom . Noviteta dramskega spore
da, radijska igra Zore Tavčar Veliko
nočna balada  v izvedbi Radijskega 
odra je  prav tako lepo povezovala tr
p ljen je  internirancev v taborišču z  
upanjem  in potem  gotovostjo veliko
nočnega veselja. In prav tako je  veliko- 

\ nočne praznike zelo  lepo zaključila te
levizijska oddaja Pozdrav pom ladi, ki 
jo  je  I. 1996 pripravil Igor Tuta. Pove
zovanje prebujanja narave v sliki in be
sedi, prikaz velikonočne ljudske de- 

; diščine na razstavi na Vrhniki pa bo
gastvo  koroške ljudske noše in vm e
sne pevske točke  - iz vseh teh elem en
tov je  nastala oddaja, vredna, da sm o  
si jo  ponovno  ogledali.

Tako. Kot sem  rekla na začetku, tu- 
\ di na radiu in televiziji je  treba izbirati... 
 rEJ
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Š K O F O V A  V E L I K O N O Č N A  P O S L A N I C A

POTREBUJEMO 
SPRAVO 
IN EDINOST

F O T O  K RO M A

T R Ž A Š K A  MA R J E T I C A  Z O L j K O  IN ZA P A C O R I N I J A

LEVA SREDINATAHKO ZMAGA  
LE Z M O Č N O  UVELJAVITVIJO 

SREDINSKIH SIL

F O T O  K RO M A

Sprava in edinost: v teh dveh 
besedah lahko spoznam o smi
sel Kristusovega prihoda na svet, 
njegovo sm rt in vstajenje. Tako 
m ed drugim  piše v velikonoč
ni poslanici tržaški škof msgr. 
Evgen Ravignani vernikom.

Gre v prvi vrsti za spravo člo
veka z Bogom. Človek je pre
kršil zavezo z Bogom, obrnil 
Mu je hrbet. Zato je Kristus pri
šel na svet, da bi ustvaril mir 
m ed nebesi in zem ljo v krvi 
svojega križa. Njegovo vstaje
nje pom eni naznanitev nove
ga sveta. Zato se je treba spra
viti z Bogom brez strahu, v pri
znanju, da četudi sm o se odda
ljili od Njega, se O n ni oddaljil 
od nas, in je treba verjeti v Nje
govo ljubezen.

Človek pa se mora spraviti in 
pomiriti tudi s seboj. Sprejeti se 
mora takšen, kot je, s svojimi 
mejami in s svojo revščino. To 
je pogoj, da se reši nekega stal
nega nemira, ki je tako značilen 
za današnji čas, in da lahko spro
sti ves tisti potencial, ki vrednoti 
in osrečuje človekovo življenje.

Sprava naj bo tudi z družin
skimi člani, tako da pride do 
prevlade pameti in moči ljubez
ni nad katerimkoli razlogom  za

Komisija za toponom astiko 
tržaške občine, ki jo vodi odbo
rnik za kulturo Roberto Damia- 
ni, je sprejela predlog rajonske
ga sosveta za Rojan, Greto, Bar- 
kovlje, Kolonjo in Skorkljo, da 
se mali park blizu postaje avto
busne proge št. 6 (v sm eri pro
ti Trstu) poim enuje po znani 
slovenski osebnosti, msgr. M a
tiji Škabarju. Postopek za poi
m enovanje je že v teku.

Krajevni sosvet, ki ga sicer 
vodi desnosredinska koalicija, 
je  tako  po več letih končno 
sprejel predlog svetovalca Slo
venske skupnosti A leksandra 
Furlana, ki se je  za poim enova
nje zavzel že pred štirimi oz. 
petimi leti. Furlan je zadevi stal
no sledil in potrkal na številna 
vrata, pred  nekaj m eseci pa 
mu je končno uspelo prepriča
ti kolege v sosvetu, da so po
dprl i  n jeg o v  p re d lo g .

Msgr. Matija Škabar, duhov
nik in narodni delavec, se je 
rodil v Barkovljah leta J876 in 
je umrl v Trstu leta 1966, poko
pan pa je na barkovljanskem

nerazum evanje, spor in hlad
ne odnose. Po besedah škofa 
Ravignanija pa m ora do spra
ve priti tudi znotraj družbe. Vsa
kodnevno soočan je  z mišlje
njem in izbirami bližnjega po
meni obogatitev  z novimi spo
znanji in izkušnjami in ne sme 
nikoli postati razlog za zap i
ranje in za  apriorno naspro to
vanje. O d p rt dialog pa prispe
va k m edsebojnem u spoznava
nju in razum evanju, k p rem a
govanju  p redsodkov  in p re
grad, k skupni hoji po poteh res
nice in bratstva in k uresniče
vanju bolj človeške in pravič
nejše družbe.

Če sprejm em o spravo z Bo
gom, s sabo, s tistimi, ki jih ima
mo radi, in z družbo, ki nas ob
daja, je to  pogoj za dosego edi
nosti, ki se lahko uresniči v Kri
stusu. Tudi dejstvo, da letos vse 
krščanske veroizpovedi skupaj 
praznujejo praznik Velike noči, 
je  priložnost za  intenzivnejšo 
skupno molitev, da v nas vseh 
rasteta želja in obveza nadalje
vati po poti edinosti, na kate
ro nas kliče G ospod, je zaklju
čil svoje razmišljanje škof Ra
vignani.

pokopališču. V duhovnika je bil 
posvečen leta 1899, zatem  je v 
na svoji življenjski in duhovni
ški poti služboval v Rojanu, pri 
Sv. Jakobu, v Sv. Križu, na Ka- 
tinari in v Barkovljah. Bil je tudi 
katehet na raznih šolah, še po
sebej veliko let, do njene ukinit
ve leta 1930, je služboval na 
Ciril-Metodovi šoli pri Sv. Ja
kobu. Tu je bil tudi dolgo let 
predsednik Bratovščine sv. Ci
rila in M etoda, sicer pa je  bil 
član raznih upravnih svetov in 
odborov ter predsednik Zveze 
Marijin dom, ki je kupila zemlji
šče, na katerem  je bil potem  
zgrajen Marijin dom  v ul. Risor- 
ta  3 v Trstu.

Msgr. Škabar je pri Sv. Jako
bu, v Sv. Križu in v tržaškem Ma
rijinem dom u tudi vodil cerkve
no petje in tudi sam uglasbil 
nekaj pesm i. Zaradi globoke 
narodne zavesti in prijaznosti 
je  užival sp lošno spoštovanje, 
leta 1959 pa je ob 60-letnici 
m ašn išk eg a  p o sv e č e n ja  bil 
im enovan za monsinjorja.

IVAN ŽERJAL

Na volitvah levosredinsko 
zavezništvo Oljke lahko zm a
ga le z m o čn o  uveljavitvijo 
sredinskih sil koalicije. G lede 
tega  je Trst prehitel ostalo  Ita
lijo, ko se je že leta 1993 obli
kovala koalicija, ki je  izvolila 
Riccarda lllyja za župana. To 
je  osnovno sporočilo , ki je  iz
šlo s predstavitve zavezništva 
M arjetice, ki je  bilo v četrtek , 
12. t.m., v palači Diana v Trstu.

M arjetico, ka tere  tržaško  
različico  T riestinsiem e (Trst 
skupaj) so prvič predstavili že 
pred nekaj m eseci, sestavljajo 
sredinske sile v okviru koali
cije Oljke: te  so D em okrati, 
Italijanska ljudska stranka, Ita
lijanska republikanska s tran 
ka, Z druženje dem okratov za 
Evropo, G ibanje za italijansko 
p renovo  in Slovenska skup 
nost. Na četrtkovem  srečanju 
v palači D iana je bilo m ed d ru 
gim poudarjeno , da to ni zgolj 
volilno zavezništvo, am pak da 
h o č e  p o s ta ti  k o n k r e t e n  in 
trajen politični subjekt oz. sre
dinska "duša" Oljke, ki se zav
zem a za  d em o k rac ijo  in za 
spoštovanje različnosti. O m e
niti velja, da so skoraj vsi trža
ški kandidati O ljke za parla
m ent (z izjem o predstavnika 
Stranke italijanskih kom uni
stov Jacopa Veniera, ki kandi
dira v p roporčnem  delu) v bi
stvu izraz sredinskih sil: bivši 
tržaški župan  Riccardo llly, ki 
kandidira v drugem  tržaškem  
poslanskem  okrožju in v p ro 
po rčnem  delu, bivši podžu-

Pred dobrim  m esecem  dni 
so pri pokopališču pri Sv. Ani 
končno postavili lep spom enik 
v spom in na številne padle v 
narodnoosvobodiln i borbi iz 
Škednja, od Sv. Ane in s Kolon- 
kovca, za katerega so si kraja
ni, združeni v odbor za posta
vitev spom enika, prizadevali 
do lga d ese tle tja . Pred nekaj 
dnevi pa so ga običajni nez
nanci pom azali z znanimi pro
tislovenskimi napisi. D ogodek 
p red s tav lja  z ad n jo  e ta p o  v 
nizu potez, s katerimi se neka
teri od časa do časa "proslav
ljajo", in ne potrebuje kom en
tarja, saj je  le dokaz, da del Tr
sta še ni dojel pom ena sprave 
in m edsebojnega spoštovanja. 
Upati je sam o, da bodo sile jav
n eg a  reda  končno  prišle na 
sled tistem u ali tistim, ki poče
njajo take in podobne vandal
ske akcije.

O dbor za spom enik padlim 
iz Škednja, od Sv. Ane in s Ko- 
lonkovca v N arodnoosvobodil
ni borbi pa v tiskovnem spo
ročilu, ki so ga podpisali Ales- 
sandro  Radovini, Sergij Peta- 
ros in R oberto Filipac, o stro

pan D am iani, ki kandidira v 
prvem  tržaškem  poslanskem  
okrožju, in m inister za okolje 
(in bivši miljski župan) Willer 
Bordon, ki kandidira v sen a t
nem  okrožju. Stranke, poveza
ne v M arjetico, podpirajo tudi 
kandidaturo predsednika tržaš
kih industrijcev Federica Pa- 
corinija za  tržaškega župana 
(v zadnjih dneh naj bi se tudi 
omililo naspro tovanje  Pacori- 
nijevi kandidaturi s strani neka
terih izrazito levih sil). Mnenja 
so, da tudi danes, kot leta 1993, 
m ora Trst izbirati m ed razvo
jem  (ki ga predstavlja Pacori- 
ni, čigar kand idatu ro  je p red 
lagal sam  llly) in stagnacijo .

G eslo "združevati, odp ira
ti in razvijati" pa je prišlo iz ust

obsoja m azaško akcijo. To, pi
še v sporočilu, je  sam o zadnji 
primer, da so v Trstu, ki se si
cer spreminja, ni pa še tisti strp
ni, večnarodni in večkulturni 
Trst, ki si ga želijo, še vedno pri
sotni ljudje, ki se sklicujejo na 
ideale nacističnega kljukaste
ga križa. Podpisniki postavljajo 
skrunitev ob bok drugim van
dalskim  d ejan jem  na škodo  
spom enikov padlim  v tržaški 
okolici, Rižarne in ustanov Slo
vencev v Italiji, pa tudi maza-

kandidata za drugo poslansko 
okrožje Riccarda lllyja, v kate
rem  se prepoznava tudi Ro
berto  Damiani, ki se bo zav
zem al za ovrednotenje Trsta v 
vsed ržav n em  in m e d n a ro d 
nem  okviru. Illyjev volilni p ro 
gram  se osredo toča  na tri te 
m eljne točke: vstop Slovenije 
v Evropsko zvezo, s čim er bo
do m eje odpadle  in bo Trst zo
pe t pridobil svoje naravno za
ledje, izgradnjo potrebnih  av
tocestn ih , železniških in p r i s 
taniških infrastruktur in na pri
z a d e v a n je , da  bo m ed  leti 
2006 in 2009 Trst gostil spe
cializirano svetovno razstavi
šče Expo.

M inister Bordon, ki se je  v 
Trstu tudi mudil isti dan, se je  tu-

njem dvojezičnih tabel v slo
venski in hrvaški Istri, do kate
rega  je prišlo pred  kratkim . 
O dbor, ki m ed drugim  nazna
nja, da bo dal ponatisniti bro
šuro, ki je  izšla ob priložnosti 
odkritja spom enika in ki je že 
pošla, vabi tudi vse, ki so jim 
pri srcu padli iz Škednja, Sv. 
Ane in s Kolonkovca, naj se 25. 
aprila ob 9.30 zberejo pri spo
meniku na spominski svečano
sti ob prazniku osvoboditve.

di s svoje strani navezal na po
men, ki ga bo za Trst imel vs
top Slovenije v EZ. S tem  bo po 
njegovih besedah  tržaško m e
sto ponovno pridobilo tisto sre
diščno vlogo v evropskem  ok
viru, ki jo je že nekoč imelo v pre
teklosti. Sicer bo Bordon po
svetil svojo pozornost tudi kra
jevnim okoljskim vprašanjem  
(bonifikaciji bivših industrijskih 
con, varnostnim načrtom , ške- 
denjski železarni, eletromagnet- 
nem u onesnaževanju , kraške- 
mu parku idr.), osvojil pa je tu 
di nekatere program ske točke 
podjetnika Prima Rovisa, ki se, 
kot znano , že več let bori za 
široko avtonom ijo Trsta.

Svoje kandidate  je  uradno 
predstavilo tudi desnosred in 
sko zavezništvo Hiše svoboščin 
na m nožičnem  zborovanju, ki 
je bilo vedno v četrtek, 12. t.m., 
v dvorani llliria na Pomorski 
postaji. Resnici na ljubo je bil 
dogodek  bolj kot političnem u 
zborovanju podoben  o seb n e
mu shovvu zvezdnika večera, 
um etnostnega  kritika Vittoria 
Sgarbija, ki bo lllyjev tekm ec 
v drugem  poslanskem okrožju. 
Množici privržencev in obože
valk je  postregel z govorom , 
v katerem  je kar mrgolelo klet
vic in kvant; ta  se je od časa 
do časa dotikal tudi politike, a 
se je  osredotočal bolj na oseb
ne žalitve nasprotnikov. Pose
ga B ordonovega tekm eca, se
na to rja  Giul ia C am berja , in 
poslanca R oberta M enie, ki se 
bo pomeril z D amianijem v pr
vem poslanskem  okrožju, sta 
potekala v bistvu po ustaljenih 
t i rnicah zad ržan ja  k rajevne 
desnice do političnih naspro t
nikov in do Slovencev. Edino
le p redsednik  deželne vlade 
Roberto Antonione je konkret
no sp regovoril o p rog ram u  
Dom svoboščin , a je  njegov 
nastop izpadel dokaj osam lje
no, še posebej, če pomislim o, 
da se bo A ntonione pom eril z 
M ilošem Budinom in Aldom 
Ruplom ne na Tržaškem, am 
pak v goriškem  obm ejnem  se
natnem  okrožju.

M edtem  je  občina Trst na
redila nov korak na poti sp o 
štovanja pravic Slovencev: tu 
di v tržaškem  m estnem  sredi
šču so se pojavili občinski vo
lilni razglasi v slovenščini.

P OS TOP E K SE JE ŽE ZAČEL

BARKOVLJE: PA R K  
MATIJE Š K A B A R J A

MAZAŠKA AKCIJA PRI SV. ANI

OSKRUNILI SO KOMAJ 
POSTAVLJENI SPOM ENIK 

PADLIM ZA SVOBODO
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DIJAK! IN PROFESORJI PRIREDILI D O

ČASNIKARSKI KROŽEK SKK in 
MOSP (ul. Donizetti 3) vabita 
vse mlade, ki jih zanima svet jav
nih občil, na mesečno srečanje, 
ki bo v petek, 20. t.m., ob 17.30.

KULTURNO DRUŠTVO Barko- 
vlje, ul. Bonafata 6, prireja v so
boto, 21. aprila t.l., koncert. 
Nastopila bosta: Vasja Legiša 
(violončelo) in Petar Milič (kla
vir). Začetek ob 20.30. Vljud
no vabljeni.

SLOVENSKO STALNO gledali
šče. Po več letni odsotnosti go
stovanje N arodnega gledali
šča iz Zagreba s komedijo J.B.P. 
M oliera  M izantrop . R ežiser 
Božidar Violič. Velika p redsta
va izvrstnih igralcev v soboto, 
21.t.m., ob 20.30. Z adnja pri
ložnost za vse abonente , ki so 
vpisali abonm a v poletnem  ro
ku, da si predstavo ogledajo  
brezplačno. Rezervacije spreje
m am o do petka, od 10. do 14. 
ure na tel. št. 040 362542.

V ŽUPNIJSKI dvorani v N a
brežini je do Bele nedelje, 22. 
aprila, na ogled XXII. veliko
nočna razstava. O g led a te  si 
lahko nad 500 ročno barvanih 
pirhov, delo šolske m ladine iz 
Nabrežine, Komna, s Proseka 
in iz Trsta ter znanih krajevnih 
slikarjev. Na ogled so tudi ke
ramični izdelki ter slike Anice 
Pahor. Razstava je odprta  vsak 
dan od 16. ure do 19.30.

ODBOR ZA nagrado Vstajenje 
in Društvo slovenskih izobra
žencev vabita v ponedeljek, 23. 
t.m., v Peterlinovo dvorano v Do- 
nizettijevi 3 na svečano pode
litev letošnje literarne nagrade 
Vstajenje publicistki Dorici Ma
kuc iz Gorice. Podelitev, za ka
tero je denarno  nagrado pris
pevala Z adružna kraška ban
ka, bo ob 20.30.

KMEČKA ZVEZA Kmečka zveza 
vabi člane glavnega sveta na 
sejo, ki bo v torek, 24. t.m., ob 
20. uri v razstavni dvorani Za
d ružne kraške banke na O pči
nah, ul. R icreatorio 1. Dnevni 
red: poročilo o delovanju zveze, 
ocena rednega občnega zbora, 
organizacijska vprašanja, razno.

ZA ROMANJE v Padovo, 25. 
t.m., je v avtobusu Sv. Jakoba 
in Novega sv. Antona še nekaj

prostih sedežev. Kdor bi rad po
romal k sv. Antonu, naj se prija- 

! vi na tel. št. 040 911655.
MARIJINA DRUŽBA Marije mi

lostljive v sodelovanju s Slo- 
i venskim  p asto ra ln im  sredi- 
| ščem  v Trstu prireja duhovno 
i obnovo za žene in dekleta od 
četrtka, 26. aprila, do nedelje, 
29. aprila, na tem o Odrini na 
globoko. Vodil jo bo minorit p. 
Janez Šamperl.

POLETNI CENTER Pikapoloni
ca bo letos potekal v Bazovici 
od 9. julija do 3. avgusta. Za 
informacije in prijave se lahko 
obrnete na urad Slovenske pro
svete, ul. Donizetti 3, od 9. do 
17. ure (razen sobote) na tel. 
št. 040 370846 (Alenka).

SKK IN MOSP (ulica Doni
zetti 3) sporočata , da je v Pe
terlinovi dvorani možen ogled 
razstave dveh mladih ustvar
jalk: Jana Pečar razstavlja plat
na in grafike, Vanja Glavina pa 
fotografije. O gled je možen od 
ponedeljka do petka od 9. do 
17. ure.

KLUB PRIJATEIJSTVA prireja v 
ponedeljek , 14. m aja, izlet v 
lepe in zanimive šajerske kraje 
kot so Žiče, Žička kartuzija, 
Slovenske konjiče, Špitalič in 
še kaj. vpisovanje v trgovini 
Fortunato, ulica Valdirivo 23 
v Trstu od 24. aprila do zapo l
nitve m est, najkasneje do 10. 
maja.

/A MARIJIN dom  v Rojanu: 
M arija in M arko Udovič da
rujeta v spom in na Vladimira 
Ščuko 100.000 lir.

ZA MISIJONE: v s pomi n  na 
pok. m am o Pino Pečar daruje 
hči Renata 120.000 lir.

ZA BARAGOV dom  v Ricma- 
njih: Nadja in Savica Malalan 
ob 20. obletnici sm rti očeta  
Celestina 100.000 lir.

ZA CERKEV v Ricmanjih: d ru
žina  C orva ob  s p omi n u  na 
pok. VValterja 50.000 lir; M.B., 
Trst, 400.000 lir.

ZA KAPELO p. Leopolda pri 
Domj u :  Ana ma r i j a  Z lo b ec  
50.000 lir; V.T., Trst, 300.000 
lir; Nadja in Savica Malalan ob 
20. obletnici smrti očeta  Cele
stina 100.000 lir.

PEDAGOŠKI IN DRUŽBOSLOVNI 
LICEJ SLOMŠEK, ŠOLA S SRCEM

V ŽUPNI JSKI  DVORANI  V NABREŽINI

n a d  š e s t s t o  v e l i k o n o č n i h  p i r h o v
NA 22. VELIKONOČNI RAZSTAVI

V župnijski dvorani v Na
brežini je  do Bele nedelje, 22. 
btn., na ogled tradicionalna, že 
XXII. velikonočna razstava, ki 
jo vsako leto prireja prizadev
ni župnik Bogomil Brecelj. Raz
stavo si je  ob odprtju , na praz
nik Velike noči, ogledalo seve
da veliko število župljanov, ki 
so se po maši zadržali na dru
žabnosti ob odvitju tradicional
nega "plenirja", množičen obisk 
Pa je doživela tudi na veliko
nočni ponedeljek. V torek, 17. 
t-m., ko sm o jo obiskali, je bilo 
v nabrežinski dvorani tudi ži
vahno.

Kot nam je dejal župnik Bre
z i j ,  je letos razstavljenih nad 
šeststo pirhov. V glavnem so to 
delo dom ačih otrok in družin, 
veliko pa jih je tudi takih, ki so 
delo priznanih um etnikov ali 
Pa takih, ki prihajajo z drugih 
koncev sveta. Levji delež na le
tošnji razstavi pa im ajo vse
kakor dijaki srednje šole Fran 
Levstik s Proseka, ki so pod men
torstvom prof. Cecilije Černe 
ročno pobarvali preko sto pir
hov (točneje 102 pirha). Pirhi 
Pfoseških dijakov so si vsi raz- 
ični mec| sab0j oblikujejo pa 
lrne dom ače vasi in so polože- 
0' sredi različnih pridelkov (piš- 
a< t'v, testenine, prosa, krom

pirčkov, čaja idr.). Poleg prose- 
S e sr°dnje šole na letošnji raz- 
* avi sodelu jeta  še  O snovna 
°  a Antona Šibelje-Stjenke iz 
ornna in Nižja srednja šola 

me 'z Nabrežine. Ko-
stv ' u^enc ' so P°d mentor- 

0rn Danice M atič oblikova-
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li večje število pirhov, dijaki nab- 
režinske šole pa so v okviru 
projekta Dar tvojih rok za skup
no srečo pod mentorstvom prof. 
Ani Tretjak priredili m ajhno  
prodajno razstavo m ajhnih in 
velikih pirhov, priložnostn ih  
velikonočnih voščilnic, bakre
nih izdelkov ter izdelkov iz žice 
in alu-folije. Izkupiček proda
nih izdelkov bo nam enjen otro
kom na Filipinih.

Poleg učencev in dijakov s 
| Proseka, iz Komna in iz Nabre- 
! žine pa razstavljajo še dom ači 
skavti in b irm anci, d o m ače  
pekarne (s sugestivnimi oblika
mi velikonočnih potic) ter ne

kateri priznani um etniki, kot 
Bogomila Doljak, Klavdija Ra
za in Andrej Kosič s svojimi 
belokranjskimi in kraškimi pi
sanicami. V nabrežinski dvora
ni so na ogled tudi pirhi, ki so 
bili razstavljeni že v prejšnjih 
letih, nekaj pa jih je tudi iz dru
gih držav: Palestine, Kitajske, 
Japonske, Rusije, Amerike in 
Poljske.

Poleg stotin pirhov si obi
skovalci lahko ogledajo še raz
stavo slik in keramik Anice Pa
hor, um etnice, ki je  sicer dom a 
iz Jamelj, živi in dela pa v Križu. 
Anica Pahorje za to priložnost 
dala na ogled nekaj slik s kra

škimi motivi oz. z motivi vasi s 
tržaškega Krasa, pa še portret 
blaženega škofa Antona Mar
tina Slomška. O b vhodu v dvo
rano na desni strani pa so raz
stavljeni njeni prikupni kera
m ični izdelki, m ed katerim i 
velja om eniti npr. keram ične 
zvonove, še posebej pa izdelek 
v obliki pirha, ki gledalca spo
minja ne sam o na velikonočni 
praznik, am pak tudi na dva za 
nas pom em bna dogodka: na 
komaj zaključeno Prešernovo 
leto in na nedavno odobreni 
zaščitn i zakon za slovensko 
m anjšino v Italiji.

IŽ

Šola s srcem : pod tem  ge
slom je  na oljčno nedeljo, 8. 
t.m., v polni dvorani Prosvet
nega dom a na O pčinah  po
tekal dobrodeln i koncert, ki 
ga je  p rired il P ed ag o šk i in 
družboslovni licej A nton Mar
tin Slomšek. Dijaki in profe
sorji liceja (nekdanjega učite
ljišča) so koncert priredili v ok
viru niza pobud  ob Slom ško
vem letu (lik b laženega škofa 
so dijaki pobliže spoznali v ok
viru pouka slovenščine, načr
tujejo pa še izlet po Slom ško
vih poteh in d ruge  pobude). 
O benem  pa je  pobuda (o ka
teri v prejšnji številki nism o 
poročali zaradi pom anjkanja 
prostora) ciljala k obogatitv i 
vzgojno-izobraževalne ponud
be šole, o pom enu katere je 
spregovorila sed an ja  ravna
teljica prof. Loredana G uštin.

Levji delež na nedeljskem  
večeru v Prosvetnem  dom u je 
irnela seveda glasba. Nastopili 
so tako sedanji dijaki (oziro
ma dijakinje) kot tudi nekdanji 
dijaki, ki so se uveljavili na gla
sbenem  področju . Tako je na
stopil šolski dekliški zbor pod 
vodstvom prof. N ade Žerjal 
z a ghet, poleg tega  pa še  har- 
t'stka Erika Bersenda, pianist
ka Ingrid Bersenda, kitarist Bo
jan Kuret in harm onikarka Giu- 
13 Valassi. Poleg njih je  pod 

vodstvom prof. S tefana Joba
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nastopil tudi godalni o rkester 
Nižje srednje šole sv. Cirila in 
M etoda in njenega oddelka na 
Katinari, ki deluje v istem poslop
ju, v katerem domuje tudi licej 
Slomšek, in s katero poteka že 
dalj časa p lodno sodelovanje. 
Spored so, kot že rečeno, obo
gatili tudi nekateri bivši dijaki, 
ki so se v zadnjih letih uvelja
vili kot vrhunski glasbeniki in 
interpreti: duo  Frančišek Tav- 
čar-violina in A ljoša Tavčar-

klavir, čelist Vasja Legiša, trio 
Raffaella Petronio-violina, Jas
na Legiša-čelo in Beatrice Zon- 
ta-klavir te r  pevki A ndrejka 
Možina (ob spremljavi Aljoše 
Sakside) in M artina Feri (ob 
sp rem ljav i P aola  Bembi ja) .  
Koncertni večer ni bil sam o v 
znam enju klasične glasbe, saj 
je  glasbeni spored  zaokrožila 
skupina Crazy Smiles.

Koncert liceja Slom šek na 
oljčno nedeljo je bil sicer v zna

menju glasbe, ki pa je  bila tudi 
povezana s plesom  in besed 
no um etnostjo . N astopila je 
nam reč plesna skupina Shovv 
Chance, brali pa so tudi poezije 
Raffaelle Petronio. Prisotne je 
nagovoril tudi  pesnik  Marij 
Čuk, sicer sam bivši dijak Slom
ška (takrat še učiteljišča), ki je 
prebral nekaj svojih poezij in 
nagradil najbo ljše  dijake pri 
pedagogiki in slovenščini.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE

Luigi Pi r andel lo

ŠEST OSEB IŠČE 
AVTORJA

r e ž i j a  Mario Uršič

PREMIERA v petek, 20. t.m., ob 20.30 red A;
PONOVITVE: v petek, 27. t.m., ob 20.30 red T (s podnapisi 
v italijanščini), v soboto, 28. t.m., ob 20.30 red B, v torek, 
8. maja, ob 20.30 red F, v sredo, 9. maja, ob 20.30 red D, v 
četrtek, 10. maja, ob 20.30 red E, v nedeljo, 13. maja, ob  
16. uri red C.

vabijo na 
koncert v okviru revije

PRIMORSKA POJE

Z V E Z A C E RKV E NI H P EVS KI H Z B O R O V  IZ TRSTA,  M A R I J I N  D O M  
SV.  I VAN,  ZV E Z A S L O V E N S K I H  KU L T U R N I H DRUŠTEV,  

Z V E Z A S LO VEN S KE KATOLI ŠKE PROSVETE
IN ZV E Z A P EVS KI H Z B O R O V  P R I M O R S K E

ki bo v soboto, 21. aprila, ob 20.30
v cerkvi sv. Ivana v Trstu
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VERA TUTA

V teh dneh se odvijajo v Go
rici Primorski slovenistični dne
vi, vsakoletno zborovanje pri
morskih slavistov, ki ga prireja 
m eddruštveni odbor Slavistič
nih društev Trst-Gorica-Videm, 
Koper in Nova Gorica; organi
zacijsko sodelujeta ravnateljst
vo licejev "Trubar" in "G re
gorčič" ter Zavod za šolstvo RS 
iz Nove Gorice.

Namen vseh (že dvanajstih) 
srečanj doslej ostaja  v bistvu 
isti: odkrivati vrednote prim or
ske kulture, posebno  književ
nosti, in izmenjavati didaktič
ne izkušnje učiteljev slovenske
ga jezika in slovstva na vseh 
stopnjah šol. Na letošnjo tem a

tiko (H um or v primorski knjiže
vnosti) se  je  prijavilo veliko 
uglednih predavateljev z zani
mivimi naslovi in se torej na
poveduje bogato  srečanje. O s
rednji simpozij, ki bo potekal 
v petek, 20. aprila, v avditoriju 
Šolskega cen tra  v Gorici, bo
do sprem ljale še doda tne  pri
reditve: najprej literarni večer, 
ki bo v četrtek ob 18. uri v M a
li dvorani Kulturnega dom a v 
Gorici; m ed zborovanjem  bo 
na og led  razstava publikacij 
Goriške M ohorjeve družbe; v 
soboto dopoldne pa bo za ude
ležence strokovno vodena ek
skurzija po Gorici. Celotna pri
reditev je odprta  vsem, ki se za
nimajo za om enjene tem atike.

PRED VOLI LNI MI  P RE I ZKUŠ NJAMI NA GORI Š KEM

VOLITVE V OSPREDJU
V prejšnjih dneh je bila glav

na pozornost krajevnih časopi
sov usm erjena na predstavitev 
kandidatov in list za parlam en
tarne volitve. O b nedeljskem  
branju o nižanju tem peratur v 
velikonočnem času, ko je tudi 
na naše kraje pritisnil mraz, ki 
ni ravno značilen za pom lad, 
sm o brali in lahko še danes be
rem o razna stališča krajevnih 
strankarskih veljakov, kandida
tov in političnih predstavnikov, 
ki ocenjujejo volilno kampanjo, 
volilne predpise in se pri vsem 
tem  bolj malo poglabljajo v pro
gram e, s katerimi se predstav
ljajo na volitvah.

Kot sm o že napisali v prej
šnji številki, bom o na Goriškem 
lahko izbirali m ed naslednjimi 
kandidati: za senat se v sklopu 
levosredinske koalicije predsta
vlja Miloš Budin, ki je kandidat 
za Oljko, m edtem  ko je Aldo 
Rupel kandidat Stranke komu
nistične prenove. D esna sredi
na se predstavlja z Antonione- 
jem , katerem u napovedujejo, 
da bo v primeru izvolitve v pala
čo M adam a in Berlusconijeve 
zm age prevzel odgovorno funk
cijo v zunanjem  ministrstvu. Za 
poslansko zbornico se potegu
jeta za levo sredino Alessandro 
M aran in Ettore Romoli za Ber
lusconijevo opcijo, slednjem u 
pa bi v primeru spodrsljaja za
jamčili izvolitev v palačo Mon- 
tecitorio z glasovi v proporč- 
nem delu. Krajevni predstavniki 
sredinskih strank so se  ob pre
dstavitvi kandidatov hudovali 
nad dejstvom, da sta na Goriš
kem kandidata  za parlam ent 
dva predstavnika Levih dem o
kratov, kljub tem u pa so tudi ja
sno povedali, da bodo koalicij
ske izbire dosledno spoštovali.

Volilni upravičenci bodo 13. 
maja dobili v roke tri glasovni
ce. Ena bo za senat, drugi dve 
za poslansko zbornico. Za om e
njeni dom  italijanskega parla

m enta je nam reč ob neposred
no izvoljenih predstavnikih pre
dvidena izbira tudi za  proporč- 
ni del. To pomeni, da bom o z 
eno glasovnico izbrali kandida
ta  ene ali druge koalicije, z dru
go glasovnico pa bom o volili za 
posam ezne stranke, saj je  ena 
četrtina poslancev izvoljena ra
vno s tem sistem om.

O b parlamentarnih volitvah, 
za katere je razen lepakov in vo
lilnih shodov dejansko vse pri
pravljeno, se v naši sredi zače
njajo prva srečanja za junijske 
upravne volitve, s katerimi bo
mo pri nas obnovili pokrajinsko 
upravo ter m ed drugimi občin
ska sveta za Tržič in Ronke. Pri 
levi sredini kaže, da je v tej zve
zi še najmanj problemov, saj vsi 
krajevni predstavniki trdijo, da 
je potrditev Giorgia Brandolina 
le vprašanje časa. To pomeni, 
da so pogajanja v tej koaliciji že 
pri odborništvih in svetovalcih. 
Desna sredina je vidno v zadre
gi, saj se po eni strani zaveda, 
da lahko prem aga levosredin
sko opcijo le z zelo dobrim kan
didatom , po drugi pa, v imenu 
političnega ravnotežja, Forza I- 
talia ne m ore kar tako mimo os
talih partnerjev koalicije, potem 
ko si je  zagotovila že dva svoja 
predstavnika za parlam ent. Ra
vno okoli tega vprašanja se je v 
zadnjem  tednu razvnela ostra 
polem ika. N acionalno zavez
ništvo je nam reč zahtevalo svo
jega predstavnika za protikan
didata Brandolinu, potem  ko se 
je dalj časa govorilo, da bi to bil 
predsednik industrijcev in kan
didat Forza Italia Di Bert. Sever
na liga je pa izjavila, da za po
krajinske volitve ne bo sodelo
vala z desno sredino, temveč da 
se bo predstavila kar sam a z go- 
riškim občinskim svetovalcem 
Tavagnuttijem, ki se je  pa pred 
kratkim skupaj s skupino pri
družil Valentijevi večini. 
-----------------EJ

ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

sklicuje

REDNI LETNI OBČNI 
ZBOR

v četrtek, 3. maja 2001, ob  20.30, v kom orni dvorani 
K ulturnega cen tra  Lojze Bratuž v Gorici

J U R I J  PALJK

V znani kavarni Ferigo v sre
dišču G orice so minuli teden, v 
sredo, 11. t.m., predstavniki Olj
ke na tiskovni konferenci pred
stavili kandidata na prihodnjih 
političnih volitvah za rimski par
lam ent. To sta Alessandro M a
ran za poslansko zbornico in 
Miloš Budin za senat, oba akti
vna politika Levih demokratov. 
K andidata levosredinske koa
licije je  najprej predstavil pred
sednik goriške pokrajine Gior- 
gio Brandolin, tudi sam politič
ni predstavnik koalicije Oljka na 
pokrajinski ravni; le-ta je pou
daril predvsem nujnost poveza
nosti in enotnosti levosredinske 
koalicije, kajti le tako lahko Olj
ka računa na zm ago nad Berlu
sconijevim desničarskim  Do
mom svoboščin, ki je  izrazito 
nenaklonjeno sožitju ob meji in 
večjemu sodelovanju z bližnjo 
Slovenijo, kar dokazuje z dej
stvi. O  obeh kandidatih koali
cije Oljka na majskih vsedržav
nih volitvah je dejal, da bosta 
dostojno predstavljala goriško 
pokrajino, pa čeprav oba kan
didata sicer nista iz Gorice, da 
pa s ta  že doslej d o k aza la  s 
svojim delom, da bosta zgled
no skrbela za volilno okrožje, v 
katerem bosta kandidirala.

Najprej je spregovoril Ales
sandro Maran, kandidat Oljke 
za poslansko zbornico v Rimu, 
ki je podčrtal predvsem pom en 
goriške pokrajine v vsedržav
nem  merilu, nakar je slovenski 
kandidat, sicer sedaj podpred
sednik deželnega sveta F-Jk, Mi
loš Budin, v kratkem orisu pred
stavil program  političnega za
vezništva Oljka. Miloš Budin je 
naglasil tem eljno važnost za

f. ‘J i i S S  j
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goriško pokrajino, da čim bolje 
sodeluje z bližnjo Slovenijo in 
S rednjo Evropo, da izkoristi 
možnosti, ki ji jih daje položaj 
ob meji; povedal je, da se Oljka 
zavzem a za čimprejšnji vstop 
Slovenije v EZ in tudi to, da mo
rata biti tako Gorica kot Trst od
prti mesti, mesti sodelovanja in 
novih pobud za prihodnjo, več
jo in boljšo Evropo. Dejal je, da 
je  petle tno  obdobje  vladanja 
politične koalicije Oljka v drža
vnem merilu dokazalo, kako se 
lahko tudi v težavnih trenutkih 
dosežejo dobri rezultati, ki go
vorijo sami zase. Miloš Budin 
je tudi napovedal, da bodo v 
kratkem pri Oljki predstavili ta 
ko im enovano Knjigo dejstev, 
v kateri bodo črno na belem na
vedeni uspehi in gola dejstva 
petle tnega obdobja  Oljke na 
čelu Italije. Navedel je  vsaj tri 
pom em bne podatke v vsedrža
vnem merilu, ki jih je dosegla 
Oljka, in sicer: najnižjo stopnjo 
inflacije v Italiji v zadnjih tride
setih letih, ki je  v zadnejm  času 
krepko padla, najnižjo stopnjo 
brezposelnosti doslej, saj je le
ta pod deset odstotkov v vse

državnem  merilu in še nižja v F- 
Jk in gospodarsko ter finančno 
stabilnost države, kakršne v Ita
liji niso bili vajeni. Miloš Budin 
je  tudi povedal, da se mora Olj
ka na prihodnje volitve dobro 
pripraviti in da je sam tudi po
čaščen, ker bo kandidiral v volil
nem okrožju, kjer sta bila doslej 
izvoljena že dva slovenska sena
torja, in sicer pokojni Darko Bra
tina in Mitja Volčič, ki je  sedaj 
evropski poslanec. Zaželel sije, 
da bi dobro  opravil svojo nalo
go in dostojno nadomestil ome
njena senatorja. Po posegih o- 
menjenih kandidatov so spre
govorili krajevni tajniki različnih 
levosredinskih strank, ki tvorijo 
na lokalni ravni Oljko, in vsi 
med drugim naglasili predvsem 
pom em bnost čim večjega, bolj
šega in tesnejšega sodelovanja 
s Slovenijo, za katero sicer vsi 
upajo, da bo čimprej stalna čla
nica EZ. Vsi pa so tudi naglasili 
izjemno pom em bnost skupne
ga nastopa koalicije Oljka na 
bližnjih volitvah, saj je  enotnost 
bistvenega pom ena za zm ago 
nad desnosredinsko koalicijo.

S ODELOVANJ E Z N O V O  G O R I C O  JE BILO N E M O G O Č E

ZNAM KA TISOČLETNICE
V četrtek, 5. aprila, so 

na tiskovni konferenci na 
goriškem županstvu pred
stavili spom insko poštno  
znam ko, ki bo izdana na 
datum  tisočletnice prve o- 
m em be G orice  v d o k u 
mentih, 28. aprila letos, ko 
bo potekalo tisoč let, odkar 
je  cesar O ton  III. dodelil 
G orico in solkanski grad 
oglejskim patriarhom . Kot 
je znano, je v dokum entu zapi
sano, da se "kraj po slovensko 
im enuje Gorica" in je to prva 
dokum entirana om em ba Gori
ce. Zupan G aetano Valenti je s 
sodelavci na predstavitvi italijan
ske poštne znam ke sicer dejal, 
da so najprej nameravali z  No
vo Gorico in s Pošto Slovenije 
izdati skupno znamko, a da bi 
bila sam a izvedba take spom in
ske znamke, ki bi imela povsem 
drug pom en, saj bi simbolično

ROBERT FAGANEL V 
DRŽAVNI KNJIŽNICI

V ponedeljek, 23. aprila, ob
18. uri bodo v državni knjižnici 
predstavili bogato monografijo 
o goriškem slikarju Robertu Fa
ganelu, ki je  izšla pred kratkim.
O  umetniku in njegovem delu 
bosta spregovorila Jurij Paljk in 
Claudio H. Martelli. Srečanje 
bodo glasbeno obogatili gojen
ci SCGV Emil Komel iz Gorice.
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povezovala obe mesti v eno, za
radi birokratskih zapletov iz
jem no zam udna in bi tako sko
raj zagotovo zam udili izdajo 
znam ke na datum  tisočletnice.

Sicer pa je  na italijanski po
štni znamki upodobljen goriški 
grad, simbol tisočletnice Gori
ce, in znam ka bo veljala 800 lir 
ali 0,41 evra, ker bo v prodaji 
tudi naslednje leto, ko bo v Ita
liji veljala že evropska denarna 
valuta in bodo takrat vse znam 
ke, ki bodo imele napisano vre
dnost sam o v lirah, neveljavne.

Na prvi dan izdaje poštne 
znamke, v soboto, 28. aprila le
tos, bodo na goriškem osred
njem poštnem  uradu tudi pro
dajali znam ko na posebni raz
glednici, ki bo imela isti motiv 
kot znam ka, ta  dan pa bo veljal 
tudi poseben poštni žig, na ka
terem  bo pisalo, da je to prvi 
dan izdaje znamke.

Jasno je, da m ed filatelisti 
vlada za znamko ob tisočletni

ci Gorice veliko zanimanje, 
kar je  dokazal tudi predsta
vnik goriškega filatelistič
nega društva s tem, da je 
spregovoril o  tem , kako si 
je  goriško društvo  ljubi
teljev znamk prizadevalo, 
da  bi do  izdaje  znam ke 
zares prišlo. Povedal je, da 
so v Rim na osrednji urad 
Italijanske p o šte  poslali 
veliko gradiva, na katerega 

se  je  n a s lo n ila  ob likovalka  
znamke Tiziana Trinca in po nje
govih besedah zadela tudi bi
stvo Gorice, saj je  goriški grad 
zares simbol m esta in poznan 
daleč  naokrog . V naslednjih  
m esecih bo znam ka s poseb
nim žigom na voljo tudi na gori
škem gradu, kjer bo na ogled vr
sta razstav o tisočletnici Gori
ce, po besedah občinskega od
bornika za kulturo pa bo znam 
ka ponesla simbol Gorice in da
tum tisočletnice prve om em be 
G orice po vsej Italiji in v svet.

P redstavnica goriške izpo
stave Italijanske pošte pa je  na
glasila predvsem dejstvo, da ne 
gre za nobeno krajevno pobu
do, saj bodo znam ko tisočletni
ce Gorice natisnili v za te vrste 
znamk visoki nakladi in prav 
vsak poštni urad v Italiji bo pre
jel vsaj eno polo znam ke z go- 
riškim gradom , kar pomeni, da 
bo znam ka izjemno razširjena.

S T A N D R EŠ K I  O T R O C I

V Z A V O D U  
SV. D R U Ž I N E

Zbrano tišino velikega pet
ka, 13. t.m., je  v lepih prostorih 
Zavoda sv. Družine za kratke 
pol ure pretrgal vesel otroški 
glas. Del letošnjih prvoobhajan- 
cev in učencev OŠ F. Erjavec iz 
Štandreža, ki obiskujejo vero
učne ure v dom ači župniji, je z 
učiteljico Majdo Zavadlav obis
kal "nonice", ki preživljajo svoj 
zasluženi počitek "pri sestrah" 
sredi prostranega vrta, v kate
rem se v pomladnih dneh odpi
rajo nežni cvetovi. M ed temi 
gospem i je najstarejša preštela 
že 101 pomlad. O troci so s svo
jo neposrednostjo pripravili gos
tjam zavoda prisrčno presene
čenje ob največjem krščanskem 
prazniku. Vsaki gospe so nam 
reč podarili živordečo ali rožna
to cvetko z velikonočnim vošči
lom, ki so jo  sami izdelali iz krep 
papirja, pa tudi vrečico čokolad
nih jajčk, da bi bilo praznovanje 
Velike noči slajše. V sprejemni
ci so odmevale razigrane otro
ške pesmi in še štandreška hi
m na za nameček. Radožive me
lodije so povabile v svoj zvočni 
krog tudi nagubana grla, ki so 
z otroki zapela priljubljeno Mi 
se  im am o radi, pa še katero  
drugo, tudi nabožno, pesem . 
O troke so ob koncu kratkega 
sporeda razveselili iskreno plo
skanje in spodbudne besede, 
pa tudi čokoladna jajčka, ki jih 
je  en a  od se s te r  rad o d arn o  
nasula v njihove žepe, m edtem  
ko so se sladkali s piškoti ob 
toplem čaju. Šolarji so obljubili, 
da se bodo še vrnili in spet kaj 
lepega zapeli. O troška iskre
nost je  vžgala iskrico veselja na 
zgubanih licih in napravila iz 
žalostnega velikega petka po
seben  dan.

' IK

NA  O S  O .  Z U P A N Č I Č

PRAZNIK 
DREVES
Enega izmed prvih dni v ap

rilu so osnovne šole posvetile 
prazniku dreves in pom enu oh
ranjanja zelenih površin. Tudi 
učenci osnove šole O . Župan
čič so že drugo leto imeli tak 
praznični premor. Žal je v četr
tek, 5. t. m., lilo kot iz škafa in 
zato so morali ostati v razredih 
in iz njih spremljati sajenje dveh 
visokih brez, ki so jih vsadili 
občinski delavci, podaril pa ju 
je  rajonski svet Svetogorska če- 
trt-Placuta, katerega je predsta
vljal g. Palla. Ker je dež preprečil 
praznovanje na šolskem vrtu, 
so se otroci zbrali v preddverju 
in tu jim je učiteljica Manuela 
G raunar spregovorila o neiz
m ernem  bogastvu, ki ga pred
stavljajo drevesa, ti naši zeleni 
prijatelji, od katerih imajo lju
dje in živali veliko koristi, ko ra
stejo in se bohotijo, pa tudi ko 
odmrejo in jih m oram o poseka
ti - o tem  govori tudi lepak, ki 
so ga sestavili petošolci - .  Pri
sotni inž. Maure je otrokom pri
poročil, naj skrbno čuvajo to 
našo ogroženo naravo, in je rad 
odgovoril na zastavljena vpra
šanja. Obljubil jim je, da bo 
občina prihodnjič poklonila šoli 
hrast. Za komaj zasajeni brezi 
bodo skrbeli prvošolci; vsako 
leto pa bodo oskrbo novih dre
ves prevzeli drugi učenci.
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Najprej kislo, potem  pa kar 
naklonjeno vrem e je 28. mar
ca spremljalo osnovnošolce OŠ
O. Zupančič, F. Erjavec, A. Gra
dnik,  in L. Z o rzu t, ki so  se 
odpeljali na celodnevni izlet v 
Rezijo, lep primerek ledeniške 
doline, ki se širi sredi Julijcev, 
skoznjo pa teče istoimenska re
ka. Ko so prevozili Kanalsko do
lino, v kateri jim je pogled se
gal do Humina in drugih oko
liških vasi pod hribom Simeo
ne, ki jih je hudo poškodoval 
potres 1.1976, so zavili v dolino, 
ki jo na vzhodu zapira pogorje 
Kanina, na jugu pa jo od Ter
ske doline loči veriga Mužcev. 
Avtobusa sta se le s težavo vz
penjala po vijugastih gorskih 
poteh, m edtem  ko so otroci o- 
kušali tiho lepoto hribovske kra- 
Jine. Najprej so srečali vasico 
Na Bili (Resiutta), v kateri niso 
'nieli postanka, nato pa nada
ljevali pot do kraja V Bili (S. 
Giorgio). Tam so si ogledali et
nografski muzej, ki je še zm e
raj v montažni hiši; zgoraj om e
njeni potres ni nam reč priza
nesel niti rezijanskim vasicam 
'n zaselkom. Bogato gradivo, 
°d pohištva (postelja, skrinja, 
zibelka) do kuhinjske posode, 
Petrolejk in orodja, predvsem 
mizarskega in brusaškega ( Re
zijani so pač zelo znani kot pri- 
dni brusači; še sedaj se javljajo 
Judi pri nas), ter tudi fotografij,

1 molče, a vztrajno pričajo o 
nekdanjem življenju v teh za
gorsk ih  krajih, jim je  razkazal 
domačin Sandro Quaglia. Le-ta 
Je sodeloval s fo tografskim i 
Posnetki pri zvezku Moj bližnji 
SV(-t, ki dopolnjuje učbenik U- 
cirno se v novi šoli in je  izšel I. 
T998; otroci ga pridno uporab
ljajo pri šolskih urah in dom a
čem učenju. Ko so učenci z 
zanimanjem vsrkali ta  trpki, a 
očarljivi duh preteklosti, so kre
nili v lep vaški Kulturni dom , ki 
je skupen hram za prebivalce 
te zaprte doline. Tu jih je prijaz
no sprejela Silvana Paletti. Ot- 
r°ci so občudovali diapozitive 
0 Reziji, njenih lepotah in lju
deh. O b tem so učenci spozna
li tudi zelo star rezijanski ples,
ki pa je se živo prisoten, saj ga
prebivalci te doline radi plešejo 
ob praznikih, ob pustu in dru
gih priložnostih. Poleg tega so 
otroci izvedeli še marsikaj iz živ
ljenja domačinov, ki vztrajajo v 
tej dolini, čeprav se jih je zelo 
veliko izselilo tudi po zadnjem  
potresu. Po tem kulturnem od
dihu so se povzpeli še do nase
lja Solbica, ki se je kot marsika
tera druga rezijanska vas razvi
la po terasah. Sprehodili so se 
Po njenih izredno ozkih ulicah; 
široke so le toliko, da sta se lah
ko srečala dva oprtnika oz. da 
je po njih stopal človek s košaro 
drv. Vasica je ohranila svoj nek
danji videz, ker so domovi zgra
jeni na skalnatih tleh in zato  jih 
Potres ni uničil. Toda pri obno- 
V' starodavnih hiš lastniki več
krat ne upoštevajo  kul turne 
dediščine in čisto po svoje ob
javljajo zunanjščino in seveda 
udi no tran jščino , ki s ta  bili 

značilni za skrom ne domačije 
eh krajev. Male izletnike je re

snično očaral ta prem alo poz
nani svet pod Kaninom in si 
^ lijo  še takih izletov, ki jim po- 
t agajo spoznavati kraje, v ka- 

r|h si je  že v davnini slovenski

P O M E M B N A  G L A S B E N A  P O B U D A

NATEČAJ "MARCOSIG" 
V POLNEM TEKU

rod Ustvaril varno ognjišče.

V Gorici se je v Kulturnem 
centru  Bratuž v ponedeljek, 16. 
t.m., pričel letošnji m ednarod
ni natečaj Alpe Jadran Alfredo 
in Vanda Marcosig, ki je nam e
njen mladim violinistom in vio
lončelistom z obm očja Alpe Ja
dran. Letošnjega nagradnega 
natečaja, ki ohranja živ spomin 
na goriškega glasbenega peda
goga in njegovo ženo, se ude
ležuje 128 mladih glasbenikov, 
81 violinistov in 47 violončeli
stov, ki prihajajo vsi z obm očja 
Srednje Evrope, bolje: iz dežel, 
ki sestavljajo skupnost Alpe Ja
dran, saj so na tekmovanju mla
di glasbeniki iz F-Jk, Veneta, Tri
dentinskega, G ornjega Poadi- 
žja, Lombardije, avstrijske Koro
ške, s Štajerskega, Solnograške- 
ga in iz Hrvaške ter Slovenije.

Letos je  v okviru natečaja za 
mlade glasbenike na sporedu 
že 19. natečaj za violiniste in 9. 
za mlade violončeliste. Nateča
ja se udeležujejo glasbeniki, ki 
so stari od 7. do 24. leta. Mladi 
glasbeniki so porazdeljeni na 
več starostnih skupin, ki jih oce
njuje m ednarodna strokovna 
kom isija, kateri p red sed u je  
prof. M argit Spirk iz Tridenta, 
m ed člani komisije pa sta tudi 
prof. Dejan Bravničar in prof. 
Ciril Škerjanc iz Slovenije; dru-

!< A. e V, MARC
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gi člani so: prof. Fabio Pirone iz 
Benetk, prof. Alberto Martini iz 
Verone, prof. Dominika Falger 
z Dunaja, prof. Herald Herz iz 
Solnograda, prof. Tonko Ninič 
in prof. Valter Dešpalj iz Zagre
ba, prof. Teodora C am pagnaro 
iz Trevisa ter VVolfgang Panho- 
fer iz Celovca. Umetniški vodja 
je prof. Alessandro Molin, urad
na spremljevalka nastopajočih 
glasbenikov pri klavirju pa je 
prof. M artina Stauble.

Po prvih nastopih v ponede
ljek, 16. t.m., so že podelili prva 
priznanja, in sicer najboljšim 
mladim violončelistom v kate
goriji A, v kateri tekmujejo vio
lončelisti od sedm ega do enaj
stega leta. Vse tri najboljše vio-

lončelistke prihajajo iz Sloveni
je, saj je prvo m esto osvojila 
M aruša Bogataj, drugouvršče
na je bila Urška Horvat, tretja 
pa Alja Mandič. Podelili so tudi 
dve diplomi-priznanji, in sicer 
Klari Romac iz Hrvaške ter Alji 
H ubscher iz Slovenije, medtem 
ko je priznanje za najmlajšega 
violoničelista, ki se udeležuje 
natečaja Alfredo in Vanda Mar
cosig, šlo slovenskemu tekm o
valcu Bernardu Brizzaniju.

Zaključni gala koncert vseh 
udeležencev nagradnega nate
čaja za mlade violiniste in vio
lončelis te  A lfredo in V anda 
Marcosig bo v nedeljo, 22. apri
la, v KC L. Bratuž ob 20.30. 
................... ' J U P

PREDAVANJA O BRDIH

CAR GORIŠKIH BRD
H A R J E T  D O R N I K

Spet se pomudimo pri Brdih. 
Tudi zadruga Coop Consuma- 
tori N ordest in združenje Le- 
gam biente sta se v četrtem  letu 
sodelovanja odločila za briško 
okolje in v tem času vabita k od 
krivanju njegovih čarobnih ko
tičkov. Skupno s pokrajinsko 
upravo in občinam a Krmin in 
Brda sta razpisali fotografski na
tečaj na tem o "Brda - m ed  nara
vo in človeškimi dejavnostmi". 
Ljubitelji fotografije lahko odda
jo svoje posnetke na kulturno, 
zgodovinsko ali znanstveno te
mo do 4. maja.

C oop in L egam biente sta 
priredila tudi dva večera za bolj
še poznavanje briškega sveta, 
njegovih naravoslovnih in eko
loških značilnosti ter za osveš
čanje ljudi o občutljivem vpra
šanju gospodarskega razvoja.

Prvo srečanje na tem o "Po
krajina in okolje goriških Brd" je 
bilo v petek, 30. marca, v goriš- 
kem Kulturnem domu. Na njem 
je pokrajinski odbornik za oko
lje Alessandro Bon spregovoril 
o nam enu pobude in progra
mih pokrajinske uprave, Gorske 
skupnosti in sedmih občin za 
turistični razvoj briškega obm o
čja. Pri tem je poudaril, naj se 
kmetijstvo in v inogradništvo 
razvijata v sozvočju z naravo in 
naj se zavarujejo zadnji kotički 
naravnega okolja in prvotnega 
gozda z značilnimi drevesnimi 
vrstami. V nižinskih Brdih, kjer 
je turistična ponudba že nevsi
ljivo vraščena v naravno okolje, 
je tudi sam a ponudba pridelkov 
in uslug pridobila na vrednosti. 
Med programi je omenil izpe
ljavo kolesarske steze do Preva
la in razvoj primernih gostišč z 
evropsko podporo. Briška po

krajina se odslej obravnava po 
makropodročjih in enotno v lu
či vstopa Slovenije v EZ.

O  geoloških  značilnostih  
briškega sveta je nato sprego
voril geolog Mario Peresson. S 
pom očjo diapozitivov je prika
zal briške litotipe in hidrogeo- 
loške značilnosti tal, razvoj briš
ke pokrajine od eocena, to je 
pred 40 milijoni let, dviganje 
briškega reliefa in časovno za
dnje sprem em be, ki jih je vne
sel človek s svojo naselitvijo in 
dejavnostm i. Poznavanje pre
vladujočih usedlin, to je pešče
njakov, laporjev in zlasti osmih 
podvrst fliša, ki se različno me
hansko odzivajo na erozijo, je 
velikega pom ena za ustrezne 
izboljševalne posege. Prikazal 
je  več primerov m alom arnega 
ravnanja in neustreznih ukre
pov človeka, ki na primer nasta
le luknje v terenu preprosto za
trpa z večjim kam enjem  in s 
tem sploh ne rešuje problemov. 
Pokazal je  tudi sm otrnejše po
sege za zaščito okolja in popra
vilo nastalih škod.

Za njim je naturalist Pierpa-
olo Merluzzi prikazal značilno 
floro v preteklosti in danes, izgi
njanje nekdanjih habitatov in z 
njimi značilnih rastlinskih in zla
sti malih živalskih vrst. Brda so 
do tri tisoč let nazaj prekrivali 
hrastovi gozdovi. To prvotno 
pokrajino je človek postopno 
spreminjal s požiganjem in se
kanjem gozda za pašnjo in go
jen je  dono sn e jših  kul turnih 
vrst. V tridesetih letih prejšnje
ga stoletja je izvedel še najin- 
tenzivnejši poseg v briško na
ravo: bonificiral je Preval in s 
tem  uničil še zadnje močvirna
te predele. Po drugi svetovni 
vojni je kostanjev rak hudo oš
kodoval kostanjeve nasade, ta 

ko da je tuja akacija zagospo
dovala na teritoriju, tudi zaradi 
nak lon jenosti v inogradnika. 
Prvotnega avtohtonega gozda 
iz gabra, hrasta in češnje ni več 
veliko, izginjajo tudi travniki, 
zlasti vlažni. V lesnate površine 
se neusklajeno zarivajo novi vi
nogradi, netravnati bregovi po
vzročajo drsenje in izgubo te
rena ter rastlinske in živalske pe
strosti. V Brdih je vedno manj 
žlahtnega gozda gradna in ce
ra, malo je tudi okrasnega go
zda črnega gabra in leske, pre
vladuje pa reven akacijev gozd, 
ki se zaradi hitrega izkoriščanja 
lesa ne m ore razviti v kvalitet
nejše gozdne površine. Natura
list Merluzzi je prikazal še nekaj 
skrajno neprim ernih posegov 
človeka, na primer pri urejanju 
vodnih tokov, in skorajšnje iz
ginotje vlažnega travnika, ki ga 
je le po zaslugi enega kmeta še 
za 30 arov na Prevalu. Na tem 
m alem  reliktnem  o točku ra
stejo rastline, ki so na rdečem 
spisku ogroženih vrst (Iris sibi- 
rica). O b koncu se je vprašal, 
tako kot prej ostali za predava
teljsko mizo, kam nas vodi ta 
ključna beseda današnjega ča
sa: spreminjanje. Brez dvoma bi 
bilo treba upravljati teritorij v 
določenem odstotku na konser
vativen način, tako da bi ohra
njali različne nivoje naravnosti 
in bi bila s tem zagotovljena ra
ven zdrave krajevne narave.

Ljubitelji okolja in Brd so se 
spet našli 6. aprila v Krminu, 
kjer so na tem o "Proizvodnja in 
sprem em be km ečke pokrajine v 
Brdih" spregovorili agronom  
Giovanni Bigot ter predstavnika 
Z avoda za gozdove iz Nove 
Gorice Marjan Šebenik in Bo
jan Zadravec.

O B V E S T I L A

UDELEŽENCI potovanja po 
Jordaniji in Siriji so lepo vabljeni 
na srečanje ob video posnetkih 
in slikah v Restavraciji Vogrič v 
Števerjanu v petek, 27. aprila, ob 
20. uri. S seboj naj prinesejo vi
deo posnetke in slike.

ŽUPNUARIIPA-PEČ vabi na ro
manje v Rim od 27. do 31.8. Vpi
sovanje v Rupi 31 pri Tanji (tel. 
0481 882285). Vabljeni tudi od 
drugod!

V NEDELJO, 22. T.M.. bodo 
ob 14. uri na Banjšicah otvorili 
spom insko ploščo Valentinu 
Staniču. Sledil bo kulturni pro
gram.

D A R O V I

ZA CERKEV na Vrhu: Renato 
Devetak 200.000; druž. Devetak 
in Juren namesto cvetja na grob 
Jožeta D. 30.000 lir.

O s ta l i  d a r o v i  p r ih o d n j i č .

H g ffl2 E
O b rojstvu male Svetlane se 

skupaj z  Borutom, Barbaro in 
Martinom veselijo še dedek, Mi
lenka, Goran in Kati in bratran
ci Milan, Ivanček in Andrejček.

Svetlani Brecelj, m am i Bar
bari, našem u kolegu in očku  
Martinu ter malemu Borutu želi
ta uredništvo in uprava srečno 
pom lad ob veselem dogodku.

DRUŠTVO  F.B. SEDEJ IZ ŠTEVERJANA
vabi na ogled veseloigre

Karel Valentin

SELITEV
v izvedbi Majde Zavadlav in Božidarja Tabaja, članov d ram 
skega odseka PD Štandrež,
ki bo v petek, 20. aprila 2001, ob 20.30, v Sedejevem  dom u 
P OD POKROVITELJSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

PROSVETNO DRUŠTVO RUPA-PEC

prireja v Rupi

PRAZNIK FRTALJE 2001
25. april ob 16.30

- nastop otroških pevskih zborov: Rupa-Peč, Štmaver, Vrh sv. 
Mihaela, Plešivo in otroški vrtec iz Rupe.
- ples z ansam blom  Zamejski kvintet

29. april ob 16.30
- nastop MoPZ Miren in dekliški zbor Vrh sv. Mihaela
- tekm ovanje v pripravi najboljše frtalje
- ples z ansam blom  Zamejski kvintet

1. maj ob 16.30
- nastop MoPZ Štmaver
- nastop dram ske skupine iz Štandreža z igro J. Povšeta Po
litika tudi prav pride
- slavnostni govornik dr. Drago Štoka
- ples za ansam blom  Happy Day

Deloval bo dobro založen buffet z raznimi specialitetami na 
žaru, tipično frtaljo in domačim vinom

P O D  P O K R O V IT E L J S T V O M  Z V E Z E  S L O V E N S K E  K A TOLIŠKE PR O SVETE

12. PRIMORSKI 
SLOVENISTIČNI DNEVI

GORICA 2001
19. - 21. aprila

H U M O R  V P R IM O R S K I  
K N JIŽ E V N O S T I

Četrtek, 19.4.2001
ob  18.uri v Mali dvorani K ulturnega dom a, ul. Brass 20 

H U M O R N I VEČER Z  NAREČNIM I PRIZORI
"Lajna" (Lojze Cijak) - M eta Starc in Vesna Hrovatin 
"G ospod  Koritnik in m ežnar M iha” (Tatjana Turko) - Igor 
Milič in Saša Kralj
"Človek brez sm eha" (M arjan M arinc) - M ajda Zavadlav in 
Božo Tabaj

Petek, 20.4.2001 
ST R O K O V N O -ZN A N STV E N O  SREČANJE

ob  9. uri v avditoriju Slovenskega šolskega centra, 
ul. Puccini 1

SODELUJEJO: Lojzka Bratuž, M atjaž Kmecl, Silvo Fatur, Mi
roslav Košuta, Bojan Bratina, Vida Udovič M edved, Igor 
Saksida, Jasna Šebron, Tatjana Rojc, M atejka Grgič

ob 15.uri
Dario Frandolič: BEAUTIFUL KREPLJE (kratkom etražni film), 
projekcija in kom entar

O K RO G LA  M IZA: SMERI JEZIKOVNEGA  
RAZVOJA M LADIH

SODELUJEJO: Danila Zuljan, Ksenija Černigoj, Sonja Starc, 
Marija M ercina

Sobota, 21. aprila 2001 
9 .0 0 -1 2 .0 0

EKSKURZIJA: OGLED GORICE, najstare jšega m esta  s sloven
skim im enom . Vodita Milko Rener in Verena Koršič. Zbira
nje na gradu (parkirišče).
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K O N E C  M A R C A  V N A D I Š K I H  D O L I N A H

N O V I GLAS /  ŠT. 15 2 0 0 1

BENEŠKE O B Č IN E  
V ZVEZI

BENEŠKA SLOVENI JA

Z G O D B A  B E NE Š KE GA U ME T N I K A

V TOPOLOVEM UTIHNIL 
SERAFINO LOSZACH

Konec m eseca m arca so v 
Spetru predstavili zvezo treh Na- 
diških občin, in sicer eno t Špe- 
tra, Podbonesca in Sovodnje. 
Pred tem  pa je bila v slovenski 
Benečiji sklenjena zveza med 
občinam a Srednje in Poduta- 
na, katere predsednik bo sre- 
denjski župan Claudio Garbaz.

V Špetru so potrdili izvolitev 
dvanajstih svetovalcev, ki bo
do sedeli v skupnem  zboru , 
m edtem  ko je špetrska županja 
Bruna D orbolo ' spregovorila o 
pom enu om enjene zveze. Zve
za občin nastaja zaradi potre
be po racionalizaciji servisov in 
administracije. M ajhne občine

PRIMORSKA POJE V 
ZAVARHU 22. T.M.

V nedeljo, 22. aprila, ob 17. 
uri bo drugi koncert revije Pri
m orska po je  v videm ski po 
krajini. Po uspešnem  zb o ro 
vskem srečanju v Kanalski do 
lini se bodo vsi ljubitelji pevske 
tradicije preselili v Tersko doli
no, in sicer v Zavarh v cerkev 
sv. Florijana, kjer bodo  nasto
pili Moški pevski zbor Kraški 
dom  iz Repna, O k te t France 
Bevk iz O taleža, O k te t Izpod 
Krna iz Vršnega, Lovski oktet 
Javorniki iz P osto jne, O k te t 
Sraka iz Š tandreža in O k te t Si
m on G regorčič iz Kobarida.

se nam reč lahko odločijo, da 
ob ohranitvi avtonomije in lastne 
specifike združijo svoje moči in 
skupno skrbijo za problem e in 
službe, m ed katerimi bi om e
nili problem e okoli regulacij
skega načrta, cestne povezave, 
prevoze ter razne druge servi
se. Za prvega predsednika no
ve zveze je bil imenovan pod- 
boneški župan Piergiorgio Do
meniš, ki je m ed drugim  pove
dal, da si od dežele pričakuje, 
da bo izpolnila obljube, ki jih je 
izrekla v prid tistim občinam , 
ki se bodo združile. N evarno 
je nam reč, da dežela  ne bo 
dala prispevkov, ki jih je o b 
ljubila, tako da bo om enjena 
zveza zam an. O  zvezi občin se 
v Nadiških dolinah govori že 
dalj časa, saj bi bila om enjena 
rac ionaln izacija  s red stev  za 
m ajhne enote , kakršne so zna
čilne za slovensko Benečijo, 
prava rešitev. Upravitelji pa si 
po drugi strani tudi pričaku
jejo, da jim bo dežela priskoči
la na pom oč in v skladu s sm er
nicami, na katerih je ponujala 
združevanje občin, tudi uresni
čila prispevke, ki jih je obljub
ljala. Lahko bi se nam reč tudi 
zgodilo , da  se bo d o  m anjše 
občine v naši dežele postopno  
združevale, od tega pa ne bo
do  imele nobene večje koristi.

^  0  D  D l

i  ODD

V osem desetem  letu s ta ro 
sti je v Topolovem utihnil bene
ški um etnik Serafino Loszach. 
O  njem sm o v zadnjem  letu pi
sali kar nekajkrat, saj je  beneški 
slikar obogatil z likovnim vlož
kom letošnji Trinkov koledar, 
na dan Praznika slovenske kul
ture v Spetru pa je bil med pro
tagonisti dogodka, ko so v Be
neški galeriji odprli p regledno 
razstavo njegovih del.

Zgodba Serafina Loszacha 
je nadvse zanimiva. Vrsto let je 
bil nam reč priklenjen na vo
ziček, prijatelji pa so mu za roj
stni dan poklonili vse potrebno 
za risanje. Serafino je začel ma
lo za šalo in malo zares svoje 
umetniško delo, ki mu je mar
sikdaj tudi olajšalo težko vsako
dnevno življenje. S slikarstvom 
se je  nato začel intenzivno in 
resno ukvarjati.

Zgodilo pa seje, da so um et
niki, ki so bili na obisku na vsa
koletni Postaji Topolove in ki jih 
je Serafino gostil na svojem do
mu, zagledali njegova dela, ki 
so bila med drugim na Postaji 
tudi razstavljena, se vanje zalju
bili in mu ponudili, da bi priredi
li razstavo le-teh v Amsterdamu 
in Nevv Yorku. Tako se je tudi 
zgodilo. Beneški umetnik doma 
iz grmiške občine je tako razs
tavljal v omenjenih najpomemb
nejših središčih. Lepota Serafi- 
nove zgodbe je ravno v tem. Z 
um etnostjo je premagal nelah
ko usodo, um etnost mu je bila 
predvsem  to, iskanje veselejših 
trenutkov in ponujanje lepote 
svojemu bližnjemu. Ravno to so 
izkušeni umetniki na Postaji za
gledali in začutili pom en Sera- 
finove umetnosti.

GLOSA JURIJ PALJK

Jasno je, da bi radi rekli eno  
o tistih ljudeh, ki jim  je  bila v 
življenju sreča mila, da so se rodili 
bogatejši od  drugih, morda bo
gastvo sam i naredili s trdim de
lom in podjetnostjo, ki je  lastna 
običajno predvsem vsem tistim, 
ki se  ne zadovoljijo s tem, kar 
imajo, am pak hočejo svoje živ
ljenje izboljšati tudi tako, da 
povečajo svojo in drugih imo- 
vino. Z  veseljem namreč zapiše
mo, da dobre in uspešne po d 
je tn ik e  od liku je jo  predvsem  
domišljija, trdo delo, spretnost in 
seveda tudi odprtost do  sočlo
veka, ki teh vrlin nima. N obe
nega nam ena nam reč nim am o  
pisati o tistih ljudeh, in teh zares 
ni malo!, ki so si svoje bogastvo  
nabra li s s k o p u š tv o m , š k o 
doželjnim  in škodljivim  kopi
čenjem  svojega in drugih boga
stva, p reprosto  p ovedano : z  
bolj ali manj legalno krajo, s tatvi
no torej.

Skorajda vsi vemo, kako je ž e  
pred  veliko leti zapisal znani 
francoski pisatelj, da je  namreč 
za vsakim velikim bogastvom tu
di velika kraja, a danes ne bi o 
tem  rekli nobene. Tudi za to  ne, 
ker sm o prepričani in verjame
m o  v to, da so  nekateri pri delu 
boljši o d  drugih, da nekateri zna
jo  več kot drugi, da so nekateri 
bolj delavni od  drugih, in zakaj 
ne: da so nekateri v življenju tu
di bolj srečni od  drugih. Pa ven
dar lahko mirno zapišem o, da 
sama sreča v življenju ni dovolj, 
da je  sreča opoteča in so zato  
za uspeh potrebni veliko dela in 
truda, velik napor in spretnost, 
talenti, ki niso vsem  dani.

Veliki p o d je tn ik i, veliki v 
vseh smislih, so  znani p o  tem, 
da so tudi meceni. Beseda m e
cen prihaja po  starorim skem  
državniku M ecenu ali Mecena- 
su, ki je  živel v prvem  stoletju  
pred  Kristusom in je  gm o tno

O MECENIH
po dp ira l H oraca, Vergila in 
druge pesnike. Bil je  torej bo 
ga t človek, ki je  bil velik v tem, 
da se  je  zavedal svoje maaj- 
hnosti v primerjavi z  velikimi 
duhovi svojega časa in jim  je  
za to  g m o tn o  pom agal, da so  
se  lahko v miru in predvsem  pa 
brez sicer drugače obveznih  
dnevnih skrbi, ki jih zahteva  
vsakdanje življenje. Preprosto 
povedano: M ecen je  delil svoje 
bogastvo s tistimi ljudmi, za ka
tere je  vedel, da imajo drugač
ne darove, drugačne talente, ka
kor jih ima sam, da so na drug 
način bogatejši o d  njega sam e
ga. Njegova veličina je  bila v 
tem , da je  radodarno delil svo
je  bogastvo s tistimi, ki so  p o 
tem  svoje duhovno bogastvo  
preko izjem nih um etniških del 
razdajali vsem  ljudem, tudi za 
nam cem  in nam, ki jih še  da
nes cenimo. Veličina Mecena je  
bila torej v njegovi, danes že  
pregovorni neseb ičnosti in v 
zanim anju za duhovno, večje, 
im enitnejše v človeku in v tem , 
da je  bil človekoljuben, nesebi
čen in požrtvovalen, ker je  svoje 
bogastvo delil in predvsem  pa 
hotel deliti z  vsem i ljudmi tako, 
da je  pom agal tistim, za kate
re je  vedel, da so  veliki um et
niki. Za um etn ike  pa itak že  
vem o, da so odprti sočloveku, 
saj je  ena od  temeljnih lastno
s t i  vsa keg a  u m e tn ik a  prav  
iskanje p o ti do sočloveka in 
iskanje boljšega  v človeku in 
okrog sebe, nazadnje tudi o d 
p rto st in iskanje tistega, kar 
presega človeka in ga obenem  
dela človeka. Kristjani tem u re
čem o iskanje božjega v nas sa
mih, drugi, ki ne verjamejo v 
Boga, bo d o  tem u  rekli kako  
drugače, a v bistvu gre za isto  
stvar. G ovorimo seveda o le

pem , dobrem in zakaj ne, tudi 
koristnem, ki je  v življenju še  
kako potrebno. Vsi ti pridev
niki, ki sm o jih našteli, seveda  
označujejo um etnost in um e t
nino.

Tudi danes v razvitih, predv
sem  zahodnih družbah, v eni ta
kih živim o tudi sami, nekateri 
bogati ljudje delijo svoje boga
stvo z  umetniki, ko jim  gm otno  
pom agajo, da le-ti lahko mirno 
delajo ali, kot radi rečem o za u- 
m etnike, ustvarjajo.

Danes se m ecenom  naše do
be reče s tujko, ki je  udomačena 
tudi v našem  vsakdanjem jez i
ku, saj skorajda ni nikogar m ed  
nami, ki ne bi vedel, kaj p o m e
ni beseda sponsor, kaj pom eni 
glagol sponsorizirati. Res je  si
cer, da to tujko predvsem  mladi 
ljudje takoj povezujejo s športni
ki in športnim i dogodki, ker ta
koj pomislijo na bajne zaslužke  
vrhunskih športnikov ali pa na 
denarno pom oč, ki jo  nek p o d 
jetnik ali večja podjetniška druž
ba podari n ekem u  velikem u  
športnem u dogodku, a tisti, ki 
se ukvarjamo s kulturo, vemo, 
da hi danes tudi na Slovenskem  
izdali manj knjig, priredili manj 
likovnih razstav in nasploh imeli 
revnejše kulturno življenje, če 
ne bi bilo sponsorjev. Za razliko 
od  mecenov pa sponsorji hočejo  
takoj v zam eno vsaj reklamo, če 
ne že  otiplivejših rezultatov in 
zato  v primeru sponsoriziranja 
ne m orem o govoriti o pravem  
mecenstvu, kaj šele o nesebični 
pom oči in človekoljubnosti.

V zamejstvu nimamo m ece
nov. Slovenska narodna manjši
na v Italiji nima mecenov. Pre
m ore bogate in zelo bogate lju
di, a m ecenov ne premore. To 
se vidi povsod  in še  najbolj na 
kulturnem področju, kjer se  zdi,

da razen čisto ljudskega kultur
nega življenja nismo sposobni 
ničesar ali skoraj ničesar več 
narediti sami, z  lastnimi denar
nim i sredstvi, pa čeprav sm o  
pripadniki slovenske manjšine v 
Italiji danes veliko bogatejši, kot 
so  bili naši očetje in naši stari 
očetje. Niti enega samega m e
cena nimamo v zamejstvu, niti 
enega samega podjetnika, ki bi 
bil pripravljen v celoti organ
izirati neko večjo likovno razsta
vo, v celoti kriti vsaj stroške tiska
nja ene sam e knjige, ker se ve, 
da se v zamejstvu ne izplačujejo 
honorarji zanje, če pa le-ti že  so, 
so naravnost žaljivi za avtorje in 
njihovo delo in predvsem  zato  
naša velika književna imena tis
kajo svoje knjige v ma tični dom o
vini, kjer dobijo plačilo za knji
go, za pesniško zbirko, za prevo
de, za strokovna dela, za objav
ljene eseje, za likovne kritike, 
skratka: za duhovno delo.

Pri nas sm o navajeni plače
vati tiskarje, redno in vedno, pi
sateljev in pesnikov ne. Pri nas 
sm o navajeni, da nam  kulturno 
življenje plačuje matična drža
va, Slovenija, in niti sram nas ni, 
da m i sami živimo bolje od  veči
ne matičnih Slovencev, ki dajejo 
za nas denar. Pri nas sm o nava
jeni, da naši ljudje, ki se ukvar
jajo s kulturo, vedno in vse dela
jo  zastonj ali skoraj in nam je  obe
nem  jasno, da mizarja in m eha
nika redno in vedno plačujemo.

Čas bo pokazal, pravzaprav 
že  kaže, da je  to zgrešeno.

Zato, ker se  raven kulturnih 
prireditev niža, zato, ker je  likov
nih razstav in knjig vedno manj, 
zato, ker nas je  v kulturi vedno  
manj takih, ki še delamo zastonj. 
Do kdaj bom o še to počeli, se  
ne ve, ve pa se in se tudi dobro 
vidi, da je  odličnih kulturnih pri
reditev v naši sredi vedno manj.

S  3.  S T R A N I

PRONICLJIVA
IGRALSKA
D U Š A

Zal mi je, da ni s strani vod
stva vzgiba, da bi jo uvrstilo v 
seznam  predstav, ki jih ponuja 
na festivale. Ima vse pogoje, da 
bi nanje šla, tudi scensko ni zah
tevna. Predstava je sicer dobra, 
ko je sveža, ko ima neko svoje 
življenje; tudi predstave nam 
reč umrejo, če je m ed njihovim 
igranjem predolga pavza. Na 
Dnevih komedije v Celju je bil 
nagrajen režiser Jaša Jamnik in 
ta  je  sploh vzbudila veliko po
zornost. Zaradi "m otečega ele
m enta" ni prava komedija, ima 
grenak priokus, ne izvablja širo
kega sm eha, am pak pušča sla
bo vest v človeku, ker se v njej 
govori o ljudeh, ki so nekoliko 
drugačni od nas, a vredni vse
ga spoštovanja.

Večkrat se  ču d im , k a k o  
zm o r e  igra lec  v is tem  
d n e v u  o d ig ra ti dve  
ra z lič n i d e li in  se  b re z  
te ž a v  p r e le v i t i  i z  en eg a  
lik a  v drugega . Se vam  
n i  n ik d a r  zg o d ilo , d a  ste  
se  z a  tr e n u te k  z m e d li  in  
n is te  vedeli, v  k a te r i  ig r i 
p r a v z a p r a v  ste?
Če je igralec trezen, se to go

tovo ne zgodi. Vsaka predsta
va ima svojo energijo, svoj ton, 
zato ne more priti do tega. Pred
stave so namreč utečene, notra
nje razpoloženje je v njih zelo 
močno, zato ne more priti v njih 
do pomot, ki bi človeka iztirile. 
N evarno je, če poteka študij 
dveh ali več predstav sočasno; 
v takem primeru se lahko poja
vijo elem enti iz ene predstave 
tudi v drugi, ker ni časa za celo
stno prelevitev iz enega lika v 
drugega. To se mi je zgodilo, ko 
sem zaporedom a igral dve vlo
gi, dva doktorja, oba psihiatra. 
Bila je  to velika zasedbena na
paka, ki jo je zagrešil umetniški 
vodja. Zelo sm o se mučili, na 
srečo sta oba režiserja, Jovano
vič in Korun, zelo močno vpliva
la nam e, da sm o oblikovali dva 
različna lika, toda po mojem ne 
eden ne drugi se ni posrečil. 

K er j e  z n a n o , d a  se  ra d i  
u k v a r ja te  z  lju b ite ljsk im  
g led a liščem , b i m i la h ko  
p o v e d a li, k a k o  p o te k a  
vaše  d e lo  z  a m a te r j i?
Zelo rad sodelujem pri pred

stavah, ki jih na Goriškem pri
pravlja Emil Aberšek. Moja po
sebna ljubezen pa so enode
janke, ki imajo svojsko življenje 
v dram skem odseku PD Stan- 
drež. Božo in Majda sta nekako 
že formirana igralca, skoro ju ne 
m orem o  več prištevati m ed 
am aterske izvajalce, ker imata 
veliko igralsko rutinsko znanje. 
Zame predstavljata poseben iz
ziv, ker z njima ohranjam  svojo 
režisersko kondicijo. Včasih se 
zgodi, da režiram tudi kje drug
je. Ustvarjati z njima pa je po
seben užitek, ker sta izjemno 
odprta in dojemljiva za vse tan- 
čine igralskega posla. Ni naklju
čje, da se nam je enodejanka jaz 
sem  Berto, ki sm o se je lotili z 
mislijo, da bom o napravili za
bavno igrico dveh pozabljivih 
upokojencev za štandreški Praz
nik špargljev, v času študija za
radi tako intenzivnega sodelo
vanja obeh igralcev prelevila v 
grenko, zaresno predstavo, ki je 
imela velik odziv v slovenski lju
biteljski javnosti. Tega sem bil 
zelo vesel in po njej sm o neha
li delati "skečev", ker nismo mo
gli nazaj. Tako se je zgodilo z

igro Selitev, ki je dobila narod
no obrambni prizvok. Ta pred
stava mi je všeč v izjemni kom
binaciji igralca in klovna, delno 
je klovnska, delno pa je tako za
resno igralska. Upam, da se bo 
tudi ta postavila na takšno me
sto, da jo  bo videlo čim več gle
dalcev. Skratka, delo z amaterji 
mi je v velik užitek. Narava mo
jega poklica mi pač ne dopu
šča, da bi se lotil večjih projek
tov, nam reč prav takrat, ko ima
jo nekoliko več časa amaterji, 
kar se ne godi pogosto, ga pa 
jaz nimam, in obratno. Z Maj
do in Božem pa se zm enim o za 
katerokoli uro, zato  se z njima 
da marsikaj ustvariti. Lepo je, 
ker smo vsi trije dobre volje in 
radostni nad delom, ki ni nikoli 
rutinsko ali dolgočasno.

R a d a  b i še  vedela, k a j  
m e n ite  o  s lo v e n sk e m  
tea tru , u p o števa jo č  
p r im o rsk e g a , seveda . 
Pred časom  je prišlo do ne

kega intenzivnega vdora "reži
serskega" gledališča. To je bil 
čas, ko so režiserji imenovali 
predstavo projekt; nekaj ostan
kov projektnih gledališč je  še se
daj v naši sredi. Gre za to, da se 
igralec postavi v neko okolje, 
tekst ni več pomem ben, kraljuje 
sam o nekakšna izm išljotina, 
znanstvena fantastika, ki ima za 
rezultat pet ali šest ponovitev, 
potem  vse skupaj ugasne. V 
zadnjem  času se teater, k sreči, 
vrača k igralcu, že sam a Pleša
sta pevka je  dokaz tega. Ko se 
gledališče vrne k igralcu, se v 
dvorano vrne tudi publika. Tea
tri so sedaj napolnjeni; obsta
ja jo  predstave, ki so postale  
"kultne" kot Plešasta pevka  pa 
tudi Tistega lepega dne. Zanjo 
je težko dobiti vstopnico. Izra
zito igralska predstava je tudi 
Ni tako slabo, kot zgleda. Veli
ka nevarnost je, da bi država z 
vstopom  v Evropo začela pose
gati tudi v strukture teatrov. Go
vori se, da bi bili vsi igralci svo
bodni, da bi jih najemali itd. Slo
vensko gledališče si je  ustalilo 
svoj položaj, dokaz tega so go
stovanja izven Evrope, prizna
nja, odlično sprejete predstave.
V Čilu smo mi npr. doživeli izred
no lep sprejem, sijajne kritike, 
ki niso pom em bne sam o za nas, 
a tudi za državo (ena se je gla
sila Slovenija, dežela, ki izvaža 
gledališče). V tem trenutku je v 
gledališču zanimivo in zelo dob
ro delati. Teatri so polni in ta 
razvoj bi moral iti naprej. V to bi 
se država ne smela vmešavati. 
Gledališč je ravno pravšnje šte
vilo in razbijati te ustaljene in
stitucije bi bilo lahko pogubno 
za kvaliteto gledališča, ki je v 
nenehni rasti. Zapreti nekaj gle
dališč in postaviti na cesto ka
kih, recimo, dvesto igralcev in 
jih nato občasno spet angažirati 
pomeni, da bo moralo prav go
tovo sto  izm ed njih poiskati 
drug poklic. Na tak način bi se 
tudi Slovenija zgledovala po 
Franciji in Italiji, kjer delujejo 
nekatere privatne skupine; pri 
le-teh sta dva igralca dobra, os
tali pa se premikajo kot kake ša
hovske figure. V Italiji in Franci
ji namreč ni več dobrega gleda
lišča. Huda nevarnost je, da bi 
nasedli tej evropski provokaciji 
in se podali v nezdrave pusto
lovščine. Gledališče kot institu
cija ima v Sloveniji dolgoletno 
uspešno pot in ob sodelovanju 
vsega zaledja, ljubiteljskih sku
pin in alternative dosega sijaj
ne rezultate. V tujini se samo ču
dijo naši stvariteljski moči, zato 
upam, da bo tako ostalo in da 
bom o šli naprej in ne nazaj.
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MED SLOVENI J O IN HRVAŠKO S P O R N A  VPRAŠANJA SE NEREŠENA

VLADA SPREJELA IZ H O D IŠ Č A  ZA POGAJANJA  
MED SLOVENIJO IN SVETIM SEDEŽEM

M A R J A N  D R O B E Ž

Tokrat obravnavamo tiste do
godke, ki so se zgodili v prejš
njih dneh in so v sicer pestri in 
bogati kroniki dogajan ja  za 
gotovo najpom embnejši za na
šo državo. Vladaje na seji v četr
tek, 12. aprila, sprejela izhodi
šča za nadaljevanje pogajanj 
za sklenitev sporazum a med 
Slovenijo in Svetim sedežem  o 
pravnih vprašanjih. Prvi odziv 
je prišel od ljubljanskega nad
škofa in slovenskega m etropo
lita dr. Franca Rodeta, ki je  sk
lep vlade pozdravil in menil, da 
bo lahko prispeval k pomiritvi 
polemik in političnega vzdušja 
v Sloveniji. Pogajanja m ed vla
dno  skupino , ki jo  bo vodil 
direktor službe za zakonodajo 
Matjaž Nahtigal, in predstavniki 
rimskokatoliške cerkve bodo 
obnovili čimprej.

Po besedah direktorice ura
da za informiranje Alje Brglez 
pa namerava vlada pred ratifi
kacijo v državnem  zboru  spo
razum predložiti v presojo us
tavnem u sodišču. Proti spreje
mu izhodišč za nadaljevanje po- 
gajanj glede sporazum a med 
Slovenijo in Svetim sedežem , 
so glasovali trije ministri iz Zdru
žene liste socialnih dem okra

tov, ki je  sicer naslednica nek
danje KP oziroma Zveze komu
nistov Slovenije.

Pogajalci petih držav, nasta
lih na ozemlju nekdanje SFRJ, 
pa so po tridnevnih pogovorih, 
ki so potekali v Bruslju, po prib
ližno desetih letih pogajanj o 
delitvi prem oženja  nekdanje 
Jugoslavije, v sredo, 11. aprila, 
dosegli prvi sporazum . D ogo
vorili so se nam reč o razdelitvi 
prem oženja, sh ran jenega pri 
Banki za m ednarodne porav
nave (BIS) v Baslu. Druga vpra
šanja glede delitve premoženja 
in tudi obravnave obveznosti 
nekdanje skupne države so od
ložili in jih bodo obravnavali v 
naslednjem  krogu pogajanj, ki 
se bo pričel 14. maja na Du
naju in bo trajal dva tedna.

Premoženje, vloženo pri Ban
ki za m ednarodne poravnave v 
Baslu (Švica), je sestavljeno iz 
zlata, delnic in deviznih rezerv, 
vredno pa je skupaj okoli 477 
milijonov ameriških dolarjev.
O  ključu delitve, torej o d e 
ležih, se države naslednice dol
go niso mogle sporazumeti, sle
dnjič pa so sprejele predlog za 
delitev, ki ga je dal M ednarod
ni denarni sklad (IMF). Po tem 
ključu bo Sloveniji p ripad lo  
16,4% tega prem oženja. Gre

za skupaj približno 80 milijonov 
dolarjev, ki jih bo Banka Slove
nija vključila v devizne rezerve 
države. Guverner centralne ban
ke Mitja G aspari je  izjavil, da 
bi slovenski del prem oženja iz 
banke v Baslu lahko uporabili 
za izplačilo dolga hrvaškim var
čevalcem pri nekdanji ljubljan
ski banki. Tako m ožnost je  na 
državni TV omenil tudi zunanji 
m inister Dimitrij Rupel, seve
da pa bi morala o tem odločati 
vlada oz. državni zbor. Pogaja
nja o delitvi prem oženja prejš
nje Jugoslavije državam nasled
nicam bodo očitno še dolga in 
zap le tena. Treba bo razdeliti 
sredstva nekdanje SFRJ, ki zdaj 
skupaj z opremo propadajo. Do
sedanje razprave o veleposla
ništvih so se osredotočile na ko
maj trinajst poslopij od nekaj

i  več kakor stotih diplom atskih 
predstavništev, ki jih je imela 
bivša Jugoslavija v tujini, toda 
niti omenjenih rezidenc, ki sojih 
izbrali za nekakšno "pokuši
no", očitno ni m ogoče razdeliti.

NOV ROK ZA REŠITEV 
SPORNIH PROBLEMOV

Slovenski prem ier dr. Janez 
D rnovšek in p red sed n ik  hr
vaške vlade Ivica Račan sta na 
srečanju v gradu Na O točcu, 
ki je  bilo v sredo, 11. aprila, šest

ur razpravljala o spornih vpra
šanjih med državama in o pred
logih za njihovo rešitev, toda se 
nista mogla sporazum eti o ni
čemer. G re za spore, ki trajajo 

j  že deset let, vse od vzpostavit
ve novih držav Slovenije in Hr
vaške. Zadevajo zlasti neure
jen status jedrske elektrarne Kr
ško, državno mejo na kopnem 
in zlasti na morju v piranskem 
zalivu in za  zahtevo hrvaških 
varčevalcev pri nekdanji Ljub
ljanski banki, naj jim Slovenija 
vrne njihove hrani lne vloge. 
P red sed n ik a  v lad, ki s ta  ju 
spremljala zunanja ministra dr. 
Dimitrij Rupel in Tonino Picu- 
la, sta za rešitev omenjenih treh 
spornih vprašanj določila nov 
rok, to  je 1. junij. Do tedaj bo 
do ugotovili, kje je m ožna do
končna rešitev in kje potrebna 
m ednarodna arbitraža. Spričo 
dejstva, da sta p rem iera Na 
O točcu le ponovila že doslej 
znana stališča o spornih zade
vah m ed državam a, je  v javno
sti obeh držav bolj odmeval vo
hunski kombi, ki so ga hrvaški 
policisti pri Zavrču zasegli ja
nuarja 1998 slovenskim obve
ščevalcem, pred pričetkom po
govorov predsednikov vlad pa 
so vozilo vrnili Sloveniji.

V PRI ČAKOVANJ U TI SOČLETNI CE PRVE PISNE OME MB E  SOLKANA

ODPRTA RAZSTAVA D O K U M ENTO V  
BIVŠE SOLKANSKE OBČINE

V S O L K A N U

Trg J ože i a  S r eb r n i ča  v So l kanu  b o  p o  p r e n ov i t v e n i h  de l i h  imel  na  s r ed i  s o d o bn i  v odn j a k

Prebivalci Solkana dejavno 
sodelujejo v pripravah na obe- 
ležitev tisočletnice prve pisne 
omem be tega naselja. Ta datum 
je bil 28. aprila leta 1001, ko je 
cesar svetega rimskega cesar
stva O ton III. v darovnici, name
njeni oglejski cerkvi in njenemu 
voditelju patriarhu Janezu, za
pisal tiste znam enite besede, ki 
so ostale v zgodovini, da jima 
nam reč "podarja polovico gra
du, ki se mu pravi Solkan, in po
lovico vasi, ki se v jeziku Slova
nov imenuje Gorica, pa tudi po
lovico neprem ičnin na ozemlju 
med Sočo in Vipavo ter Vrtovi- 
nom in slemeni Alp". To obm o
čje je predstavljalo osnovo na
stajanja in razvoja goriško-gra- 
diščanske dežele, ki je sedaj raz
deljena med Slovenijo in Italijo.

V nadaljevanju program a 
Proslav, prireditev, predavanj o 
Goriški oz. Solkanu, pa koncer
tov, razstav in drugih kulturno- 
umetniških prireditev, ki so se 
Pričele že lansko leto, bodo19. 
l-m ., ob 20. uri, v dom u krajev
ne skupnosti Solkan odprli raz
stavo dokum entov z naslovom 

apuščina solkanske občinske 
Pisarne o d  1849. do 1918. leta. V 
omenjenem obdobju je namreč

delovala Občina Solkan, ki so jo  
italijanske oblasti po zasedbi Pri
morske, torej tudi Solkana, uki
nile. Dokumente o tedanji obči
ni je prispeval Pokrajinski arhiv 
v Novi Gorici. Uvodno besedo 
ob otvoritvi razstave bo imel dr. 
Branko Marušič, gradivo o obči
ni Solkan pa bo predstavila g. 
Lilijana Vidrih-Lavrenčič.

O  Solkanu od prve pisne o- 
m em be pa do sedanjega časa 
bo veliko napisanega v Solkan
skem zborniku. Obsegal bo kar 
okoli 500 strani, slovesno pa ga 
bodo predstavili 25. maja. Solkan 
in Gorica sta bila prva kraja na 
Goriškem in med prvimi v Slo
veniji, ki se že od nastanka o- 
m enjata s slovenskim imenom.
V zadnji številki Oznanil, glasi
la župnij na območju Nove Go
rice, je objavljen tudi zanimiv 
sestavek o pražupniji Solkan, ki 
ga je napisal Vojko Pavlin. Sol
kanska fara se prvič om enja ob 
koncu 12. stol., podnjo je še do 
leta 1399 sodila G orica. Po
m em bnost in velikost župnije 
se vidi tudi v številu duhov
nikov. Konec 13. stol. so bili v 
Solkanu kar štirje: župnik in 
trije kaplani, m ed njimi je eden 
skrbel za Gorico. Tudi v finanč

nem  pogledu je bila solkanska 
fara m nogo bogatejša od osta-

i lih bližnjih srednjeveških žup
nij. Leta 1330 je dohodek  sol
kanske župnije znašal 35 mark, 
komenske 16 mark, župnije v 
Ločniku pri Gorici 7, dornber- 
ške 6 in dohodek mirenske žup
nije 5 mark. Iz obsežnega ozem
lja solkanske (včasih so ji rekli 
tudi goriška) fare so se izločile 
sekundarne župnije, tako 1.1460 
tudi fara oz. župnija v Gorici. 
Konec 15. stol. pa je  bil Solkan 
prevzet v goriško župnijo in s 
tem se je cerkveno središče pre
neslo v Gorico. Kljub tem u pa 
je solkanski del goriško-solkan- 
ske župnije deloval precej sa
m ostojno. V drugi polovici 18. 
stol. je  ob vzpostavitvi goriške 
nadško fije  p o s ta l so lkansk i 
"župnik" goriški nadškofijski 
kapitelj, leta 1788 pa je ponov
no zaživela sam ostojna župni
ja in dobila svojega župnika. Po 
določitvi državne meje leta 1947 
je bil v Solkanu nekaj časa tudi 
sedež apostolske adm inistra
ture za ozem lje goriške nad
škofije, ki je ostalo v Jugoslaviji.
V Solkanu je že od 18. stoletja 
dalje tudi sedež dekanije.

—  M.

JUBILEJNA
P O Š T N A
Z N A M K A

V torek, 17. t.m., so v hote
lu Sabotin v Solkanu slovesno 
predstavili poštno znam ko, ki 
je  nam enjena 1000-letnici prve 
pisne om em be kraja. Na njej je 
upodobljen panoramski pogled 
na Solkan, v ospredju pa m o
tiv prikazuje Sočo v dolžini sko
raj do slovensko-italijanske me
je ter cestni in železniški m ost 
čez reko. Znam ko je oblikoval 
Jani Bavčer, avtor fotografije je 
M atjaž Prešeren, nazivna vre
d n o st znam ke pa je 261 to 
larjev. Na slovesnosti ob pre
dstavitvi znam ke, ki sta jo pri
pravila Pošta Slovenije in M e
stna občina Nova Gorica, so o 
t i soč l e t ni c i  p r ve  p i s ne  o- 
m em be Solkana, pa tudi Gori
ce in Goriške, govorili Tomaž 
V uga, p r ed s edn i k  k ra jevne 
skupnosti v Solkanu, novogo
riški župan Črtomir Špacapan 
ter predstavnik Pošte Sloveni
je. V družabnem  delu je direk
to r Vinske kleti Goriška Brda 
Silvan Peršolja predstavil po
sebno polnitev briške rebule, 
nato pa so udeleženci nazdra
vili jubileju. V biltenu, v kate
rem izdajatelj predstavlja nove 
poštne  znam ke, je  objavljen 
tudi zapis o Solkanu, ki ga je 
pripravil m agister Branko Mo- 
renčič. Zapisal je, "da je  bil 
Solkan, ki ima sedaj prek 3.200 
prebivalcev, nekoč predm estje 
G orice in danes Nove Gorice. 
Leži na prom etno in strateško 
izredno pom em bnem  mestu."
V okolici Solkana so m ed prvo 
svetovno  vo jno  d iv jale n a j
hujše bitke, ponovni razcvet je 
Solkan doživel po septem bru 
1947. O d leta 1988 je spet sa
m ostojno naselje".
— — M.

NA P O V A B I L O  JELKA KACI NA

S E N .  D I M I T R I J  V O L Č I Č
V  LJUBLJANI

Prejšnji teden je bil na tri
dnevnem obisku v Ljubljani v Ita
liji izvoljeni evropski poslanec 
Dimitrij Volčič, ki je v odboru ev
ropskega parlam enta za  zuna
nje zadeve poročevalec za Slo
venijo. Bil je gost predsednika 
odbora za m ednarodne odnose 
v slovenskem državnem zboru

Jelkom Kacinom, sprejeli pa so 
ga tudi predsednika države in 
vlade, Kučan in Drnovšek. Vol
čič je med drugim izjavil, da Slo
venijo v Bruslju imajo za dobro 
kandidatko za vstop v Evropsko 
zvezo in da bo med prvimi drža
vami, ki bo vanjo sprejeta.

NEZ A DO VO L J S T V O  V SLS + SKD SLOVENSKI 
LJUDSKI STRANKI

MARJAN PODOBNIK  
RAZREŠEN?

M inister za informacijsko 
družbo slovenske vlade dr. Pa
vel G an ta rje  v petek, 13. apri
la, generalnem u sekretarju vla
de in predsedniku njene kadrov
ske kom isije Mi rku Bandl ju 
poslal predlog o razrešitvi pred
sednika uprave javnega pod
jetja Telekom M arjana Podob
nika. Pred tem  je M arjana Po
dobnika povabil, naj sam  za
pusti svoj položaj ozirom a se 
odloči za novo funkcijo, ki bi 
mu jo ponudili. Toda predsed
nik uprave Telekoma je pojas
nila o vzrokih za zam enjavo in 
m ožno novo zaposlitev zavrnil 
z utemeljitvijo, "da ne vidi raz
loga za zam enjavo, pa tudi ne 
za svoj odstop".

Minister dr. Pavel G an tarje  
za novega predsednika upra
ve Telekoma predlagal Petra 
Graška, zdaj predsednika upra
ve javnega podjetja za zračni 
p rom et Adria Airways, ki je 
ponudbo  sprejel. M arjan Po
dobnik je bil eden najbolj zna
nih slovenskih politikov, tako 
tudi predsednik nekdanje SLS 
in podpredsednik predzadnje 
vlade dr. Janeza Drnovška. Se

daj je član SLS+SKD Slovenske 
ljudske stranke, ki je M arjana 
Podobnika podprla in zahteva
la pojasnila od vodstev drugih 
strank vladne koalicije, zlasti 
od LDS, o celotni zadevi. O  pri
m eru so razpravljali na sejah 
strankinega vodstva in njene
ga s tra teškega sveta, izvršil
nega odbora ter glavnega od
bora SLS+SKD Slovenske ljud
ske stranke. Do prim era sta se 
pisno opredelila tudi bivši gu
ve r ne r  Banke S loven ije  dr. 
France Arhar in rektor maribor
ske univerze dr. Ludvik Toplak. 
Predsednik SLS+SKD Sloven
ske ljudske stranke Franci But 
(tudi minister) je  glede predlo
ga o razrešitvi M arjana Podob
nika dejal, "da se javnosti po
nujajo predlogi, o katerih v vlad
ni koaliciji še sploh nismo raz
pravljali in odločali". Zadeva je 
vsekakor zapletla in zaostrila 
odnose v vladni koaliciji, ki se 
sooča tudi z nasprotovanjem  
ZLSD izhodiščem za obnovitev 
pogajanj m ed Slovenijo in rim
skokatoliško cerkvijo za dose
go sporazum a med njima. 
■■■■"..........  M.

POGUBNE NAMERE
V tolminski kinodvorani so 

člani tam kajšnjega km ečkega 
g iban ja  za razvoj podeželja  
(SKZ GRP) nedavno pripravili 
občni zbor. Prisotni so obrav
navali ter sprejeli dve pom em 
bni resoluciji, in sicer Resolu
cijo o zadružništvu v kmetij
stvu in Resolucijo o varstvu 
km etijskih zem ljišč v R epu
blike Slovenije. Tem eljita na 
sodobnem  razvoju sicer sto- 
dvajsetletne zadružniške tra
dicije na Slovenskem. Pouda
rili so  "p o treb o  po nujnosti 
p rehajan ja  od besed  k deja
njem  vzpostavljanja skladne
ga razvoja m ed podeželjem  in 
m estom . To l ahko zago tov i 
do lgoročno  načrtovan nacio
nalni razvoj, ki bo temeljil na 
z a go t a v l j a n j u  s a m o o s k r b e  
države z zdravo z zdravo pre
hrano in nižanja stroškov ter 
so d o b n o  o rg an iz iran eg a  ra
cionalnega nastopan ja  na tr
gu. Le to  bo zagotov ilo , da 
"najde" naš km et tržno nišo v 
me dn a r o dn i  konkurenci ,  o- 
hranim o zaposlenost km ečke
ga prebivalstva, kulturno po
d o b o  teg a  na ro d a , n jegove 
krajine-km etijskih zem ljišč v 
suvereni državi". Poudarek je 
bil na večji vzajem ni pom oči 
zadružnikov  v odmaknj eni h  
predelih, kar bo doprineslo ta 
ko k boljši zaposlitvi, ekonom 
ski moči kot k etničnim  ciljem 
našega km etijstva tudi v naj
bolj ogročenih  predelih, m m
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DARINKA SIRK "NAJ" BRIKA
V Goriških Brdih so izbrali 

"naj" Briko, se pravi najbolj pri
zadevno javno delavko na tem 
sadjarsko- vinogradniškem ob
močju. Glasovanje o om enje
nem nazivu je pripravil Briški 
časnik, glasilo O bčine Brda, in 
o katerem  sm o lahko v prejš
njih številkah našega časopisa 
brali intervju z urednico. Svoje 
glasovnice je poslalo okoli ti- 
sočpetsto  bralcem , ki so v ožji 
izbor izbrali pet kand idatk , 
m ed njimi pa prvo m esto  in s 
tem  naslov naj Brike prisodili 
Darinki Sirk, upokojeni p red 
metni učiteljici z D obrovega. 
Darinka Sirk je  bila pobudn i
ca prirejanja tradicionalnega 
Praznika češenj, ki je največja 
turistična in d ružbena priredi
tev v Goriških Brdih. Je tudi 
zbiralka gradiva s področja na
rodne oz. ljudske kulture in e t
nografije. Dalj časa je sodelo
vala v organizaciji Rdečega 
križa in pri Karitas, pri zbiranju 
pom oči beguncem  iz Bosne in 
H ercegovine. N jena družina 
je kupila m anjšo hišo v naselju 
Krasno, ki jo  je g. Darinka pre
uredila tako, da prikazuje stav
barstvo in arh itekturo , kakrš
na sta  bila nekoč na tem  ob
m očju. Darinka Sirk izhaja iz 
znane in ugledne družine Ob- 
Ijubkovih v Drnovku, ima pa 
tudi več sorodnikov, vsi so za 
vedni Slovenci, v G orici, na 
Plešivem in drugod ob držav
ni meji na Goriškem.
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ITALIJANSKO PRAVO P O G O V O R  /  B O G D A N  C I G L I Č  O  S E J MU  VINI TALY V V E R O N I

AVTORSKE PRAVICE 
NA SPLETNIH STRANEH V SONČNIH BRDIH SO OPTIMISTI

D A M J A N  HLEDE

Evropska zveza je izdelala za
konsko sm ernico o vprašanju 
avtorskega prava na internetu, 
s katero daje državam članicam 
osem najst mesecev časa, da se 
z notranjim  zakonskim  ukre
pom prilagodijo v njej vsebova
nim načelom. Združene drža
ve Amerike poznajo podoben 
okvirni zakonski ukrep na tem 
področju že od leta 1998 (Digi
tal millennium copyright act), 
ki pa je sedaj postavljen pred iz
ziv posodobitve z ozirom  na 
problematike, ki so prišle na dan 
s slučajem Napster.

Smernica Evropske zveze slo
ni na načelu, po katerem  imajo 
avtorji, izvajalci in proizvajalci 
umotvora pravico do njegovega 
ekskluzivnega ekonom skega 
koristenja in po katerem imajo 
torej pravico do honorarja za 
njegovo uporabo ne glede na 
sredstvo, s katerim je postav
ljeno v prom et. To pomeni, da 
im ajo avtorji pravico, da  do 
volijo ali prepovejo komunika
cijo javnosti svojih originalnih 
del ali njihovih kopij. Kar se pa 
tiče distribucije, teži smernica 
po harmonizaciji različnih ob
stoječih pravnih sistemov in uva
ja pravico do odškodnine za av
torja v primerih izvedbe kopije 
njegovega dela.

Evropska sm ernica je torej 
sprejela prevladujočo interpre
tacijo, po kateri je pravna nara
va postavitve zaščitenih proiz
vodov na internet dejanje javne 
komunikacije in ne izvrševanje 
pravice do distribucije. Le-ta se 
izvaja z nudenjem proizvoda ali 
n jegove (m ateria lne) kopije.

Javna komunikacija pa nudi sa
mo koristenje proizvoda.

Smernica upošteva tudi mož
nost specifičnih slučajev in zato 
na raznih področjih predvideva 
tudi m ožnost izjem, torej mož
nost, da lahko posam ezne drža
ve prilagodijo zakonsko uredi
tev teh področij po svojih potre
bah. Področje, ki je iz te svobode 
izrecno izključeno, je tisto, ki za
deva t.i. "tehnične kopije". Sled
nje zadevajo "providerje" in so 
izrecno izključene iz avtorsko
pravnega varstva. Tehnična ko
pija je tudi tista, ki jo računalnik 
avtom atično izvede m ed brska
njem po internetu. Druge izje
me avtorskopravnemu varstvu, 
ki so predvidene za uporabo za
varovanih proizvodov v znan
stvene, verske ali druge nam e
ne, bodo lahko uvedene v posa
mezne državne pravne sisteme 
po volji njihovih zakonodajalcev.

Podoben manevrski prostor 
je predviden tudi na področju 
"z a se b n ih  kopij". E vropska 
smernica zavzema na tem pod
ročju, na katerem se še danes 
krešejo različna mnenja, svojo 
pozicijo: dovoljeno je kopiranje 
file-ovza osebno uporabo, ne pa 
za trgovinsko; prosto je torej ko
piranje za prijatelja, prepoveda
no pa tisto, ki je nam enjeno 
prodaji. Evropska skupnost te 
svoje interpretacije ne vsiljuje 
posam eznim  državam  člani
cam, saj jim pusti svobodo, da 
to področje drugače uredijo. V 
Italiji npr. obsto ječa  zakono
daja prepoveduje reprodukcijo 
file-ov v vsakem primeru, ne gle
de na to, če je nam enjena za
sebni ali trgovinski uporabi.

DANI J EL DEVETAK

Udeležil si se sejma 
v Veroni. Kako si letos 
stopil na to mednarodno 
prizorišče?
To je gotovo eden največjih 

in najpom em bnejših vinograd
niških in vinarskih sejmov na 
svetu. Svoje vino je tam  pred
stavilo več kot tri tisoč kmetij 
z vsega sveta, od Francije do Av
stralije; 90% je bilo italijanskih, 
nekaj jih je  prišlo tudi iz Slove
nije. Letos je bila p riso tnost 
obiskovalcev izredna; za nas je 
bilo posebno  pom em bno  to, 
da je  bilo m ed njimi veliko tuj
cev, še zlasti Američanov, Nem
cev in Angležev. Trg se m ora 
nam reč odpirati v svet, saj je 
italijansko tržišče zasičeno. Naj
bolj obetavno tržišče so v zad
njih petih letih za nas Združe
ne države Amerike, saj je  tam 
povpraševanje po našem  vinu 
res veliko. O čitno im am o kon
kurenčne cene glede na kali
fornijska ali d ruga vina. Ame
ričani veliko uvažajo iz Čileja, 
kjer im ajo tudi dobra barikira- 
na vina. Sedaj pa odkrivajo ita
lijanska vina, in sicer na dveh 
ravneh. V restavracijah nudijo 
bolj kakovostna bela in črna vi
na; naša  briška vina go tovo  
spadajo  m ed ta. Pri šanku pa 
uporabljajo bolj cenena toče
na vina, zlasti iz V eneta in z 
drugih zlasti nižinskih področij 
severne in srednje Italije.

Si se že  večkrat 
udeležil sejma?
Tokrat sem  bil osmič. V za

četku, kot za vsako kmetijo, je 
bilo kar težavno, saj ni bilo lah
ko najti klientov. Sedaj, ko je na
ša kmetija že bolj poznana in

POSVET SLOVENSKEGA DEŽELNEGA G O S P O D A R S K E G A  Z DR UŽ E NJ A V DOLI NI

KORIŠČENJE EVROPSKIH SKLADOV
IVAN ŽERJAL

O  evropskih program ih čez
m ejnega sodelovanja se veliko 
govori. Kakšne m ožnosti pa 
pravzaprav predstavljajo in ka
ko so bili dosedaj koriščenj, zla
sti če pomislimo na našo, zamej
sko perspektivo? In kako bi lah
ko koristili sredstva iz programa 
Interreg III A - Phare CBC, ki je 
ravnokar v teku? O  tem  je nam 
reč tekla beseda na posvetu, ki 
ga je 13. t.m., v dvorani občin
skega sveta v Dolini priredilo 
Slovensko deželno gospodarsko 
združenje in na katerem so spre
govorili dr. Rado Genorio, na
mestnik direktorja Službe vlade 
Republike Slovenije za evropske 
zadeve, dr. Eugenio Ambrosi, 
namestnik direktorja urada za 
evropske zadeve dežele Furlani- 
je-Julijske krajine ter izvedenca 
dr. Mirjam Koršič in dr. Aljoša 
Race. Do sedaj naša manjšina ni 
kdovekako izkoristila možnosti, 
ki jih nudijo evropski programi. 
Sredstva iz sklada Interreg II - 
Phare CBC, ki so bila na voljo v 
obdobju 1994-1999, je koristi
lo komaj osem  projektov, v ka
terih so bile soudeležene manj
šinske organizacije: tri projek
te je tako pripravila Gorska skup
nost Nadiških dolin, tri Sloven
ski deželni zavod za poklicno 
izobraževanje, enega Goriška 
M ohorjeva, en eg a  pa SDGZ 
skupaj z drugimi deželnimi obrt
nimi organizacijami. Sedaj pa je

v teku program Interreg III A - 
Phare CBC, ki ponuja m ožnost 
koriščenja sklada v višini 4.875 
milijonov evrov za šest let (od 
2000 do 2006). Ta program ima 
predvsem štiri glavne cilje: traj
nostni razvoj obm ejnega ob
močja preko zaščite, ohranitve 
in vrednotenja okolja in teritori
ja ter preko razvoja in krepitve 
obmejnih ustanov, infrastruktur 
in mreže; zatem  je tu gospodar
sko sodelovanje, in sicer preko 
izboljšanja kom petitivnosti in 
sodelovanja (zlasti kar zadeva 
mala in srednja podjetja) ter pre
ko čezm ejnega sodelovanja na 
področju turizma in kmetijstva; 
poleg tega ta evropski program 
predvideva tudi vlaganje v ljudi 
z vrednotenjem človeškega po
tenciala, izobraževalnim izpo
polnjevanjem in z inovativnimi 
pobudami na delovnem tržišču 
ter s sodelovanjem na področju 
kulture, komunikacij, raziskova
nja in med ustanovami za uskla
jevanje sistemov; predvidena je 
tudi tehnična pomoč. Razpis za 
posege na slovenski strani meje 
pa je odprt tudi društvom, medi
jem in gospodarskim  ustano
vam slovenske manjšine v F-Jk.

Pri tem je zelo pom em bno, 
da se h koriščenju evropskih 
sredstev pristopi na evropski na
čin. To pomeni, da je podjetje 
oz. ustanova, ki je zainteresira
na za koriščenje sredstev iz teh 
skladov, inform irana o politi
kah, program ih in projektih na

evropski ravni. Za predstavitev 
projekta in za pridobitev sred
stev pa mora podjetje oz. usta
nova imeti dobro zamisel in ka
kovostno izdelan projekt. Le-ta 
mora vsebovati podatke o pod
jetju oz. ustanovi (sedež, m ate
rialne in elektronske naslove, od
govorne in kon tak tne  o sebe  
ipd.), predstavitev sektorja de
lovanja in specifične dejavno
sti, oris delovanja v preteklosti 
in prihodnosti, sintetični opis za
misli oz. projekta in okoliščine, 
v katerih je prišlo do zamisli, po
drobni opis vseh dejavnosti, za 
katere je predlagano (so)finan- 
siranje, oris pričakovanih rezul
tatov (tudi za okolje, v katerem 
podjetje oz. ustanova deluje), 
predvideni budgett (materialne 
stroške in stroške za programi
rano delo notranjega in zuna
njega osebja) ter življenjepise in 
izkušnje oseb, ki bodo zadevo 
vodile in sodelovale pri realiza
ciji predlaganega projekta. Pro
gram Interreg III A - Phare CBC 
ponuja tudi priložnost za tesnej
še sodelovanje med podjetji in 
drugimi ustanovami oz. orga
nizacijami, saj je  namenjen tudi 
gospodarskim  subjektom, nje
gove koristnice pa naj bi bile v 
prvi vrsti ustanove. Zato je po
m em bno, da m ed našimi pod
jetji in ustanovam i (predstav
nikov le-teh je bilo na dolinskem 
posvetu kar precej) čimprej pri
de do dogovora in usklajevanja.

J
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L etošn jega  m ed n a ro d n eg a  v in sk eg a  sejm a V initaly v 
V eroni s e  je  u d e lež ilo  le p o  štev ilo  zam ejsk ih  v in o g ra d 
nikov, š e  z la sti iz  naših  v in orod n ih  Brd. O  sejm u  sam em  
in sp loh  o  perspektivah  brišk ega  vina na so d o b n em  m ed 
n arod n em  tržišču  sm o  s e  p o govorili z  B o g d a n o m  C igli- 
čem , m lajšim  v in ograd n ik om  iz Š teverjana, ki s  p o m o čjo  
o č e ta  R em igija , ž e n e  M argaret in d ru žin e  vod i staro  šte- 
verjansko k m etijo . Tej je  p ostav il tem e lje  d ed  Jakob ob  
koncu  19 . sto letja ; ž e  tedaj je  go jil "glero", staro  trto , po  
kateri dan ašnja  km etija  n o si tudi im e.

uveljavljena, je  dosti lažje in se 
nam  obrestuje, kar sm o prva 
leta vložili.

So bili naši slovenski 
vinogradniki dobro 
zastopani?
Da, veliko jih je  bilo iz Šte

verjana, večina teh, ki stekleni
čijo. Prišli so tudi z Oslavja, Ple- 
šivega, Jazbin itd.

Na razstavišču si imel 
svoj stand. Kako 
se na takem sejmu 
pride do tega?
Sedaj je to kar zahtevno, ker 

na sejmu dajejo prednost tistim, 
ki so na njem prisotni že več 
let. Stand imaš - preprosto  -, če 
plačaš, in to  kar veliko, saj sta
ne prostor 16 m2 za pet dni de
vet milijonov lir. To je gotovo ve
lika investicija. Jaz sem razde
lil 16 m2 s prijateljem in sva si 
tako razdelila stroške.

Kako poteka življenje 
na razstavišču? 
Zainteresiranim nudimo po

kušnjo vin, s sabo im am o rek
lamni material in cenike. S kli
enti se pogovarjam o in seve
da skušam o p ridob iti nove. 
Gre za sejem  na visoki ravni, 
zato  m ora vse to potekati na 
strokoven in "eleganten" način. 
Prihajajo sicer tudi radovedneži 
in tisti, ki jih zanim a sam o po- 
kušavati vina; toda večina obis
kovalcev je gotovo  takih, ki 
imajo razm erom a visoko kultu
ro vina, poznajo naša briška vina 
in imajo resne nam ene sklepati 
posle.

Briška vina imajo torej 
svojo tržno nišo in 
svetlo prihodnost?
V Brdih obstaja veliko proiz

vajalcev, ki sicer stekleničijo 
razm erom a malo vina, a je  to 
gotovo zelo kakovostno. Prav to 
rešuje naša briška vina. Veliki 
odjem alci to  m očno iščejo in 
cenijo. Srednja briška kmetija 
ima od 10 do 15 hektarov vi
nogradov , m ed tem  ko jih  i- 
majo kmetije že v nižinah ob 
Soči od 25 do 50. D rugačna je 
obdelava, drugačna je cena vi
na in gotovo je drugačna tudi 
kvaliteta vina. Če se prem akne
mo v Veneto, ima tam  srednja 
kmetija od 80 do 150 hektarov; 
tam  pa obdelujejo trte  s stroji 
in poteka tudi delo na druga
čen način.

Zanimivo je, kako raste za
nim anje za kmetije na našem  
po d ro č ju . Zna na  i tal i janska 
kmetija Frescobaldi, ki stekle
niči več milijonov steklenic, se 
je nedavno odrekla veliki meri 
teg a  pridelovanja, da bi od 
kupila kmetijo grofov Attems 
v Koprivnem, da bi tako lahko 
pridelovala tudi na našem  po
dročju. S tržišča je torej odm a
knila del svojih steklenic, ki ni
so bile zelo visoke kakovosti. 
Tudi znana rimska kmetija Pal- 
lavicini, ki stekleniči nekaj mi
lijonov steklenic, išče kmetijo 
v Brdih, da bi tu proizvajala li
nijo kakovostnih vin, ki bi po
tem nekako "vlekla naprej" dru
ga njena vina. Kmetija, kot je

npr. Pallavicini, prodaja ogro
mno, toda predvsem  v m arke
tih; zato  ima težave pri dosto
pu do restavracij. Prav zaradi 
tega potrebujejo tudi vina višje 
kakovosti. Nadvse pom em bno 
v svetu vinarstva je nam reč pri
ti do restavracij in enotek. Če 
imaš kakovostna vina in si pri
soten v kleteh restavracij in e- 
notek, pridobi podoba kmetije 
na prestižu. Tudi kmetija Zo- 
nin iz Veneta išče stike z našo 
zemljo, enako G ruppo Italiano 
Vini (GIV), ki je  kupil klet gro
fa Formentinija v Števerjanu.

So bili na sejmu 
tudi vinogradniki 
iz  Slovenije?
Nekaj sem  jih videl. Naj o- 

menim vsaj Simčiča in Ščurka. 
Lani so imeli skupen stand  z 
im enom  G oriška Brda, ki je  
združeval kakih deset briških 
kmetij.

Pred nekaj leti se je  
govorilo o padanju  
cene briškega grozdja  
in vin...
Problem Brd, če lahko tako 

rečem , je ta, da je  področje  
razm erom a m ajhno. Zato trg 
nima vedno istih pravil. Dovolj, 
da je  povpraševanje  po raz
m erom a m ajhni količini vina, 
pa se glas takoj razširi in se ce
na dvi gne  in o b ra tn o . Z ato  
sm o priče nihanju cene. V za
dnjih letih se cene približujejo 
tem , ki bi m orale biti realne 
cene za grozdje in vino.

Se dogaja, da so 
t.i. veliki vinogradniki 
v Brdih vedno večji, 
tisti pa. ki imajo 
malo hektarov, 
vedno manj uspešni?
Ni rečeno. Veliko manjših 

kmetij, ki stekleniči do 15 tisoč 
steklenic, prideluje vrhunska 
vina, ki so tudi zelo cenjena, pri
sotna v strokovnih revijah, če
prav ne obstajajo  velike količi
ne pridelka. V Brdih se kmetija 
ne ceni po tem , koliko stekle

niči, am pak po kakovosti vina. 
Ko bo Slovenija stopila 
v Evropsko zvezo in bo 
ta meja končno padla, 
se bo jio  tvojem v Brdih 
kaj spremenilo?
Približno ena  tre tjina Brd 

leži v Italiji, dve tretjini v Slove
niji. V Slovenskih Brdih je cena 
grozdja ali točenega vina v pri
merjavi z našimi kraji zelo niz
ka. Steklenice pa so v glavnem 
dražje od naših. Z ato  je težko 
reči, kaj se bo sprem enilo. S 
padcem  meje bo naval grozdja 
iz Slovenije v Italijo lahko po
vzročil zm ešnjavo oz. padec 
cene našega grozdja.

Je kakovost odvisna 
od zemlje ali načina 
obdelave?
Seveda igra svojo vlogo tu

di zemlja, še pom em bnejši pa 
so dejavniki, kot npr. vzgoja trt, 
količina pridelka na tr to  oz. 
hektar in obdelava. Postopek 
obdelovanja tr t na tej in oni 
strani meje je odvisen od kme
tije do kmetije. Pri nas je  še 
kdo, ki dela po starem , prav 
tako tudi v Sloveniji. Tam imajo 
to  prednost, da so se m arsiče
sa naučili iz naših izkušenj in 
proizvajajo tudi visoko kako
vostno vino. Pa tudi na m ed
narodnem  tržišču obstaja  ve
dno večje zanim anje za sloven
ska vina, čeprav se zaenkrat še 
ne ve, kako se bo to  obneslo. 
Upam, da bom o znali v priho
dnje nastopati vinogradniki na 
obeh straneh m eje složno in 
zedinjeni, saj lahko večje po
dročje, ki ima naše značilno
sti, tako sam o pridobi na sve
tovnem tržišču. Če bom o zdru
ženi, bom o lahko bolje živeli 
vsi. Če se bom o ločevali in kre
gali, bom o vsi nastradali. To
skanski proizvajalci imajo npr. 
nižje stroške od nas pri proiz
vajanju grozdja in vina; le-ta pa 
stanejo  dvakrat ali celo trikrat 
več kot naša. Oni so se uvelja
vili in postavili z m očjo na trži
šču, tako da so njihova vina po
vsod poznana in cenjena. Zna
no je, da so Brda zlasti za bela 
vina edinstven kraj na svetu; 
škoda bi bilo ne izkoristiti tega. 

Misliš, da se tvoje delo v 
času t.i. nove ekonomije 
in globalizacije tržišč  
lahko spremeni?
Poskusil sem, kot že marsik

do, navezovati stike oz. iskati 
naročila in pošiljati ponudbe 
po elektronski pošti, toda gre 
za m etode, ki jih po mojem  
zaenkrat še ni m ogoče spelja
ti na ta tir. Vino ni kot katerako
li d ruga stvar, ki jo lahko na
ročiš ali kupiš po in ternetu . 
Kdor ga želi, ga m ora pokusi
ti, poznati m ora vinogradnika, 
stopiti v stik z njim. Gre za dru
gačen odnos, ki ga kupci vina 
imajo. G re za kulturo vina in 
vinarstva. Pomemben je m ed
človeški o d n o s. Tudi zarad i 
teg a  d ob r o  uspeva jo  vinski 
sejmi.

Na koncu še to: 
kaj ti pom eni delati cele 
dneve, tudi v samoti, 
v stiku z  zemljo?
Gotovo raje delam  m ed tr

tami kot pa na sejmu. To delo 
me zelo veseli, zato  sem  ga iz
bral. Ko to  delam vsak dan, raz
mišljam, kako bi izboljšal delo 
in končni proizvod. Ne raz
mišljam o trudu,  ki ga pri tem 
vlagam , ker to delam  z vese
ljem. Konec koncev mislim, da 
to velja za vsak poklic.
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K ME ČKA Z VE Z A  O B V E Š Č A

DVA VAZNA DEŽELNA 
ODLOKA

V deželnem  U radnem  listu 
št. 13 z dne 28. 3.2001 sta  bila 
objavljena dva važna odloka.

Prvi zadeva živinorejce in 
objavlja nov pravilnik za po
razdelitev kvot za 86.500 sto
tov mleka, ki jih je dežela Fur- 
lanija-Julijska krajina prejela po 
zakonu 79 /2000  in za katere 
je že razpisala natečaj za po
razdelitev, a ga je Deželno u- 
pravno sodišče lani razveljavi
lo. Sklep d eže ln eg a  o d b o ra  
določa, da:
D  35 o d s t o t k o v  v z n e s k u  
30.275 stotov kvot mleka je na
menjenih mladim km etom  od 
18. do 40. leta starosti;
2) 65 o d s t o t k o v  v z n e s k u  
56.225 stotov kvot mleka pa 
vsem ostalim rejcem, ki zapro
sijo za dodelitev kvote.

Rok za predstavitev prošenj 
zapade 27. aprila 2001. Pred
nost pri dodelitvi kvot imajo 
rejci v hribovitih obm očjih. Iz 
dodelitve so izključeni rejci, ki 
so v obdobju 1999-2000 pro
izvedli manj kot 90 odsto tne  
kvote, ki so jo imeli na razpo
lago ozirom a če so v zadnjih 
petih letih prodali ali dali v na- 
)ern svoje kvote mleka.

Drugi odlok zadeva vino
gradnike in predvideva prispe
vke v višini pe tnajst milijonov 
lir na hektar za preureditev in 
preusm eritev obstoječih vino
gradov (gre dejansko za obno- 
y°- ki pa m ora vnesti nekatere 
izboljšave, kot način vzgoje, 
gostote trt ipd.). Prošnje, v in
dividualni ali kolektivni obliki, 
je treba predstaviti do 30. apri
la vsakega leta. Za letos pa ve
lja rok tridesetih  dni od obja
ve OPDO , in sicer do 27. apri
la- V prošnji se v inogradnik  
obvezuje, da bo:
1) gojil vinograd za dese t let 
od datum a odobritve del s stra- 
m dežele;
2* predstavil inventar vinogra
dov (catasto viticolo) v predvi
denem  roku in sicer do  30. 
aprila letos;
3) vpisal nasajene vinograde v 
seznam e DOC in ICT.

V ino g rad n ik i ,  ki vložijo  p r o 
šn jo  (v in d iv idua ln i  ali v k o lek 
tivni obliki),  m o r a j o  im et i  te  r e 
kvizite:
1) morajo biti vpisani v seznam

podjetij pri Trgovinski zbornici;
2) m orajo imeti v posesti vino
grad oz. pravice za obnovo vi
nograda, ki m orajo biti v skla
du z obstoječo zakonodajo;
3) v prim eru individualno pre
ds t avl j enih p ro šen j m o ra jo  
imeti v posesti naslednje mini
m alne površine vinogradov:
a) ravninsko obm očje: vsaj tri 
hektare;
b) gričevnato obm očje (brda): 
vsaj en hektar;
c) tržaška pokrajina: vsaj 0,5 
hektarja;
4) v prim eru kolektivnih pro
šenj m orajo biti površine:
a) ravninsko obm očje: vsaj en 
hektar;
b) gričevnato obm očje (brda): 
vsaj 0,5 hektarja;
c) tržaška pokrajina: vsaj 0,2 
hektarja.

Načr t i  za  pr eur ed i t ev  in 
preusm eritev vinogradov m o
rajo v prim eru individualnih 
prošenj spoštovati naslednje 
minim alne površine:
a) ravninsko obm očje: vsaj tri 
hektarje;
b) gričevnato obm očje (brda): 
vsaj en hektar;
c) tržaška pokrajina: vsaj 0,2 
hektarja.

Ne sm ejo presegati pe td e 
se t hektarjev v obdobju, ki ga 
predvideva načrt.

V primeru kolektivnih pro
šenj so minim alne površine te:
a) ravninsko obm očje: vsaj 20 
hektarjev;
b) gričevnato obm očje (brda): 
vsaj 10 hektarjev;
c) tržaška pokrajina: vsaj dva 
hektarja.

V tem  primeru načrt ne sme 
presegati 100 hektarjev povr
šin in minimalno število vino
gradnikov je pet.

PRIORITETE
G lede na lokacijo in narav

ne težave obm očij imajo pred 
nost načrti, predstavljeni v tr
žaški pokrajini in nato  v Brdih 
in šele nato  v ravnini. Predvi
d ena  je  p rednost skupinskih 
načrtov pred individualnim i, 
tistih, ki im ajo večje število vi
nogradnikov, in tistih, ki imajo 
večje število mladih od osem 
najstega do  štiridesetega leta 
starosti.

< § >

ZADRUŽNA KRAŠKA BANKA
OBVEŠČA CENJENE ČLANE, DA BO

REDNI OBČNI ZBOR
V DRUGEM SKLICANJU V NEDELJO, 29. APRILA 2001,

S PRIČETKOM OB 9 .30 , V OBČINSKI TELOVADNICI 
V ZGONIKU, S TEM DNEVNIM REDOM:

1 .poročilo Upravnega odbora, p r ik a z  in obrazložitev  
obračuna z  dne 31-12.2000;
2 .poročilo Nadzornega odbora;

razprava in odobritev Obračuna, poročit in predlo
ga o razdelitvi dobička iz  leta 2000;

določitev sejnin;
5- izvolitev štirih članov Upravnega odbora.
Ce se kdo ne more udeležiti občnega zbora, prosimo, 
C(i Pooblasti izključno drugega člana.

VSTOP V DVORANO JE  M O ŽEN LE Z  VABILOM.

ZMAGA "NAPAČNEGA" 
SCHUMACHERJA

ERIK D O L H A R

IM OLA, v e l ik o n o č n a  n e d e 
lja , 1 5 . a p r ila  2 0 0 1 .  Dirko je o- 
svojil mlajši brat Ferrarijevega 
pilota in aktualnega svetovne
ga prvaka M ichaela Schum a
cherja Ralf, ki je  uspel "dozira
ti" n ev e rje tn o  m oč svo jega  
BMVV-VVilliamsa v škodo ne sa
mo dom ačega Ferrarija, pri ka
terem  so se morali zadovoljiti 
s tretjim  m estom  svojega dru
gega pilota, Brazilca italijan
skega rodu Rubensa Barrichel- 
la, tem več tudi McLaren-Mer- 
cedesa (Škot David Coulthard 
je bil sicer drugi in je tako dohi
tel Schumyja na vrhu začasne 
lestvice svetovnega prvenstva, 
Finec Mika Hakkinen pa je pri
stal na nehvaležnem  četrtem  
m estu.

N ad R om agno in dirkali
ščem Enzo e Dino Ferrari je po 
hladni severni fronti zasijalo pri
jetno  pomladansko sonce, ki je 
prekrižalo račune marsikateri

avtomobilski hiši. G um e oziro
ma pnevmatike so nam reč kot 
vselej tudi ob vznožju kneževi
ne San Marino odigrale odločil
no vlogo. Ko sem se iz skoraj 
dvestotisočglave množice z do- 

! stavnim vozilom za časnikarje
- upravljal ga je gostoljubni do
mačin z obvezno rdečo čepico 
in rum eno vetrovko, ki mi je po
magal "prišvercati" ob dirkali
šče 11-letnega doberdobskega 
navdušenca Roberta - prebil v

paddock, prostor s tribunami, 
garažami in parkiriščem tovor
njakov vseh moštev Formule 1 
-, sem pri mehanikih Bridgesto- 
na in Michelina takoj poizvedo
val, za katere avtomobilske pla
šče se bodo odločili. Pri "rde
čih" so mi odvrnili, da je zrak in 
posledično asfalt še dokaj hla
den, pri "modrih" pa enostav
no, da postaja vroče. Tudi ta bit
ka ali vremenska napoved se je 
na koncu poznala pri razpletu

E KS KL UZ I VEN P O G O V O R  /  MI KA H A K KI N E N

"PRIŠEL BO TRENUTEK...”

Ko so se vsi kolegi časnikarji 
gnetli pod zm agovalnim  o d 
rom, sem se jaz podal do ene
ga izmed treh bivalnih tovornja
kov škotsko-nemške ekipe Mc- 
Laren-Mercedes, da bi vsaj del
no pri miru izvlekel iz ust nekaj 
besed  sicer redkobesednega 
Finca M ik e  H a k k in e n a  ( n a  
s lik i) ,  kar mi je tudi brez večjih 
težav uspelo. To je bil zam e le 
dokaz, da gre za enega največ
jih "gospodov" v milijardnem 
avtomobilskem cirkusu. Potem 
ko m eje odgovorni za tisk vpra
šal, če sem Finec, sem mu odvr
nil, da sem Slovenec, in v isti sa
pi zaprosil za intervju; preden 
je brkati Nem ec sploh odgovo
ril, pa je bil finski as že pri meni, 
žal takrat že obkoljen z ostali
mi časnikarji in v odlični ter iz
re d n o  l ahko razum ljiv i a n 
gleščini kar takoj začel: "Tokrat 
sem bil četrti, če pa se spom 

niš, kako je bilo tu v Imoli lani, 
lahko potrdiš, da je v svetov
nem prvenstvu vse skupaj izre
dno izenačeno. Lani sem po tej 
dirki imel šes t točk, letos jih 
imam štiri. Michael (Schuma
cher, op.p.) jih je  imel 30, vodil
ni na lestvici, ki je sedaj v druž
bi z mojim tovarišem Davidom 
(Coulthardom, op.p.) pa jih ima 
zdaj 26. Položaja na lestvici sta 
si torej podobna in zato je še 
vse izredno 'odprto '!'1

Si kaj razočaran po tem 
nehvaležnem četrtem  
mestu in drugem svo
jega klubskega kolege? 
Katere težave ste imeli 
p r i McLaren-Mercedesu 
in kakšna je  tvoja 
prihodnost v prvenstvu? 
Slabo se je zam e in za Davi

da že začelo, saj sva na startu 
izgubila najboljša izhodiščna 
položaja, kar nam a je bilo po-

Dvakratni svetovn i prvak  
in sedanji viceprvak , Finec 
M ika H akkinen (M cLaren- 
M erced es-B en z).

tem  usodno ob končnem raz
pletu dirke. Najine pnevmatike 
niso bile dovolj hitre, da bi lahko 
kljubovala in zad ržala  Ralfa 
(Schumacherja, op.p.), Micha
ela (Schum acherja, op.p.) in 
ostale. Mlajšemu Schumacher
ju sva tako dala priložnost, da 
povede na prvem ovinku. Sam 
sem tam  izgubil del prednjega 
krila, ki je zelo pom em bno za 
ravnotežje avtomobila, kar se je 
pozneje izkazalo kot usodno. 
G lede prvenstva si ne delam  
nikakršnih problemov, saj me
nim, da bo vse skupaj še kako 
navdušujoče in zanimivo, zlasti 
sedaj, ko bom o že na naslednji 
dirki (v Barceloni 29. aprila, op. 
p .) spet razpolagali z novo elek- 
tro n sk o  o p rem o . P rep ričan  
sem, da se bo verjetno kaj spre
menilo, kar se hitrosti in rezul
tatov na Velikih N agradah tiče. 
Vesel sem, da sem nabral nekaj 
točk in sem s tem zadoščen. Le
po bi bilo zdaj zm agati. Trenu
tek bo prišel!

Lahko boš užival
na prihodnjih dirkah...
"Definitivno!"
Tako je odvrnil prijazni šam- 

pijon in mi ob slovesu potisnil 
na glavo svojo srebrno-črno  
čepico.

Z adovoljen z opravljenim  
delom in poln mešanih obču
tkov sem zagrabil Roberta za 
roko, se vrnil k svoji zaročenki 
Marisi, prijateljem iz D oberdo
ba in Jamelj ter se v neverjet
nem prom etu z mešanimi ob
čutki odpravil v pločevinasti ko
loni na večerjo v prekrasno tu
ristično kmetijo ob vnožju sred- 
njeveškga hribovskega mesteca 
San Leo, na meji med Marka
mi, Emilio-Romagno in kneže
vino San Marino.

ED

dirke, saj 25-letnik iz Kerpna na
stopa s francoskimi zračnicami, 
Škot in Brazilec pa v družbi veči
ne dirkačev z japonskimi.

Že od zgodnjih jutranjih ur 
je bilo v Imoli vse rdeče. Seve
da ne zaradi politične slike teh 
krajev, temveč zaradi enobarv
ne m nožice navijačev s čepica
mi, zastavami in celo avtom o
bili rdeče barve s poskočnim čr
nim konjičkom sredi rum enega 
grba na rdečem  dnu. Razoča
ranju te ne sam o italijanske 
gneče iz poskusnih in kvalifika
cijskih voženj se je pridružila še 
dodatna  hladna prha. Njihov 
ljubljenec - starejši "šuštar" - je 
povsem odpovedal. Najprej so 
ljudje s sirenami, plapolanjem 
zastav in ostalimi pripomočki, 
ki so bili bučnejši od oglušujo
čih motorjev bolidov, pozdrav
ljali sam o Nem ca ob vsakem 
njegovem  zavoju izpod živih 
sten ob stezi. Ta množica pa je 
n a to  zad rža la  dih,  ko se  je  
"Schumy" predolgo zadržal v 
boxih, enostavno onem ela pa 
je, ko so mu mehaniki sredi dir
ke pomagali parkirati rdeči eno- 
sed pod streho. V Imoli je zavla
dala grobna tišina. Nihče ni ra
zumel, kaj se je pravzaprav zgo
dilo. Vsi so videli le, da je imel 
težave z eno pnevmatiko, kaza
lo pa je, da so mehaniki pro
blem rešili po postanku pred 
garažo. Prijatelj mehanik Sergio 
mi je pozneje razkril, da je s "kli
ničnim" ozirom a poklicno de
formiranim ušesom  slišal, da 
motor Ferrari ni "zvenel" najbo
lje, kar naj bi bil dokaz, da je 
izgubljal na konjskih silah. Ne
kateri improvizirani poznavalci, 
ki so bili ob meni v ciljni in start
ni areni, so "bleknili", da mu je 
odpovedal menjalnik. Kakorkoli 
že, dirka v Italiji se je za slavne
ga Schumyja neslavno konča
la! Začel sem se zgražati nad 
dejstvom, da je množica zače
la zapuščati avtodrom, ko je nji
hov ljubljenček odstopil, čeprav 
je bil njegov nam estnik, mali 
"Rubinho" tretji. M arje to špor
tno navijanje? Mar se je izplača
la "investicija", ko tjo  je označil 
moj soimenjak iz Štivana, ki se 
je  iz dom ačih logov z najetim 
bivalnikom v družbi sovašča
nov in medvejskih prijateljev 
(Adamom in še kom) podal v 
Imolo? Se pravi, da so ti ljudje 
potrosili več stotisočakov samo 
za to, da bi nekaj krogov obču
dovali sam o Nemca? Grozljivo!

Kolega Boris m e je preko 
prenosnega telefona iz studia 
tržaškega radia spraševal po 
občutk ih  ozirom a vzdušju v 
Imoli, zlasti pa to, kako so Fer- 
rarijevi navijači kljubovali neiz
mernem u razočaranju, kako so 
potešili žejo in požirali grenke 
sline. G lede na to, da sem rav
no v tistem  trenutku skakal od 
BMVV-jevega do M ercedeso
vega tovornjaka v družbi nove 
nem ške filmske zvezde, brhke 
in visoke plavolase Veronike, 
sem  mu odvrnil: 'Tokrat s pi
vom. Nemškim, seveda!" Naj 
kot zanim ivost razkrijem, da 
sva enega, irskega v tem  pri
meru, "zvrnila" že pred dirko z 
nekdanjim  Ferrarijevcem, po
polnom a "odštekanim" simpa
tičnim severnim Ircem Eddyjem 
Irvinom, ki sedaj teče za veliko 
manj konkurenčni Jaguar.
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Umetnost 20. stoletja
n a  G o r i š k e m  in  v  P o s o č j u

L’arte slovena del XX secolo
nel Goriziano

Publikaciji v slovenskem in italijanskem jeziku prinašala umetnostna zgodovinski vpogled 

na bogato likovno ustvarjanje na Goriškem od prvih let 20. stoletja do sodobnih umetnikov. 

Knjigo, ki jo  Goriška Mohorjeva družba pos veča 1000-letnici prve omem be Gorice, 

lahko dobite v slovenskih in italijanskih knjigarnah.

Goriška Mohorjeva družba


